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Vzpomínky na Pejskyádu



Milí sousedé,
léto je tu. Tolik 
jsme se na něj le-
tos těšili. Při vzpo-
mínkách na loň-
ský rok si dobře 
vybavíme, jak se 
nám všechen ži-
vot uvolnil, ome- 
zení tehdy na let-
ní měsíce prak-

ticky pominula. Letos to zřejmě úplně  
stejné nebude, ale rozhodně se nám 
bude žít lépe než v první polovině roku. 
Na to se všichni moc těšíme.

A sám také věřím, že prázdninové 
měsíce budou časem dobrých zpráv, 
pohody a  mnoha přátelských setkání.  

V souvislosti se zvýšenou ochranou osob-
ních údajů (GDPR) již nyní není možné 
některé konkrétnější údaje v  souvislosti 
s usneseními zastupitelstva obce Telnice 
zveřejňovat. Děkujeme za pochopení. 

Zastupitelstvo obce Telnice  
schvaluje:
••  Ve věci veřejné zakázky „V 00521 – Spor- 

tovní hala Telnice“: příkazní smlouvu 
s advokátní kanceláří Steska, Kavřík, ad-
vokátní kancelář, s. r. o. (IČ: 03045315), 
zadání veřejné zakázky, složení hod-
noticí komise pro hodnocení nabídek: 
František Kroutil, Jan Dudák, Ladislav 
Kavřík, Jan Vybíral, Vladimír Blaženka, 
Marek Kučera, Pavel Zapletal, náhrad-
níci: 1. Leona Bímová, 2. Petr Gabrhel.

••  Ve věci veřejné zakázky „V 00538 – MŠ 
Telnice, Palackého 402 – rekonstruk-
ce a  optimalizace vytápění“: příkazní 
smlouvu s  advokátní kanceláří Stes-
ka, Kavřík, advokátní kancelář, s.  r.  o.  
(IČ: 03045315), zadání veřejné zakázky 
a  složení hodnoticí komise pro hod-
nocení nabídek: František Kroutil, Jan 
Dudák, Ladislav Kavřík, Jan Vybíral, 
Petr Gabrhel, náhradníci: 1. Leona Bí-
mová, 2. Vladimír Blaženka, výběr do-
davatele: VV TOP s. r. o., IČO: 49977202, 
se sídlem Podolská 1739/38, Líšeň, 628 
00 Brno a  pověření Ing. Zdeňka Pro-
keše (IČ: 62320637) výkonem činnosti 
autorského dozoru.

••  Ve věci veřejné zakázky „V 00544 – 
výměna střešní krytiny MŠ Telnice“: 
příkazní smlouvu s  advokátní kance-

Že si vynahradíme to, oč jsme v posled-
ní době přišli. Že načerpáme sil do pod-
zimních měsíců. Že zažijeme spousty 
krásných chvil, na které nebudeme chtít 
zapomenout.

Letní čas láká k  výletům. A  tak si ří-
kám, nakolik se Telnice o  prázdninách 
„vyprázdní“. Všem, které nohy zavedou 
do jiných světů, přeji, aby prožili spous-
ty krásných okamžiků, které jim tolik 
chyběly. A také aby zase ve zdraví našli 
cestu domů. 

Domov tu byl s námi v těžkých chví-
lích, bude tu s  námi i  v  těch krásných. 
A pevně věřím, že už se nebude loňský 
podzim opakovat a my bude schopni žít 
svobodně. Krásné léto!

František Kroutil, váš starosta
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láří Steska, Kavřík, advokátní kancelář, 
s.  r.  o. (IČ: 03045315), zadání veřejné 
zakázky, složení hodnoticí komise pro 
hodnocení nabídek: František Kroutil, 
Jan Dudák, Ladislav Kavřík, Petr Gabr-
hel, Jan Vybíral, náhradník: 1. Leona 
Bímová, 2. Adam Langer.

••  Poskytnutí obecní dotace pro TJ Sokol 
Telnice (IČ: 18565786) – dotace typu 
A ve výši 200 000 Kč, pro Římskokato-
lickou farnost Telnice (IČ: 65266234) 
– dotace typu A ve výši 130 000 Kč na 
opravy kostela a fary, pro Telnické slu-
níčko, spolek (IČ: 28555741) – dotace 
typu A ve výši 10 000 Kč, pro Myslivecký 
spolek Telnice, z. s. (IČ: 49458019) – do-
tace typu A ve výši 20 000 Kč, pro Orla 
jednotu Telnice (IČ: 49461141) – dotace 
typu A ve výši 105 000 Kč, a příslušné 
veřejnoprávní smlouvy o  poskytnutí 
dotace z rozpočtu obce Telnice.

••  Poskytnutí obecní dotace typu B  na 
realizaci akce Nohejbalový turnaj  
Tennessee Cup XII. ve výši 5 000 korun 
a veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí 
dotace z rozpočtu obce Telnice.

••  Poskytnutí finančního daru ve výši  
10 000 Kč řediteli telnické školy a pří-
slušnou darovací smlouvu.

••  Poskytnutí finančního daru ve výši  
20 000 Kč Domovu pro seniory Sokolni-
ce, příspěvková organizace (IČ: 00209392) 
a příslušnou darovací smlouvu.

••  Poskytnutí finančního daru ve výši  
10 000 Kč a související darovací smlou-
vu s nadačním fondem VÍLY PRO DĚTI 
(IČ: 04784880).

 VÝBĚR Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA  
OBCE TELNICE V DUBNU A KVĚTNU 2021
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••  Poskytnutí finančního daru ve vý- 

ši 74 470 korun TJ Sokol Telnice  
(IČ: 18565786) a  příslušnou darovací 
smlouvu (v souvislosti se sběrem že-
lezného šrotu).

••  Poskytnutí finančního daru restau-
raci U  Seňora (IČ: 74614525) ve výši: 
15 000 Kč, restauraci U  Laštůvků  
(IČ: 05218632) ve výši: 15 000 Kč, re-
stauraci Orlovna (IČ: 86939386) ve výši:  
16 993,47 Kč a  příslušnou darovací 
smlouvu.

••  Poskytnutí návratné finanční výpo-
moci ve výši 100 000 Kč a  související 
veřejnoprávní smlouvu o  poskytnutí 
návratné finanční výpomoci s  Dob-
rovolným svazkem obcí Šlapanicko  
(IČ: 04379322).

••  Přijetí finančního daru ve výši  
500 000 Kč od společnosti ČEPS, a. s. 
(IČ: 25702556) a  současně schvaluje 
smlouvu č. 1410002707 o  poskytnutí 
finančního daru.

••  Přijetí věcného daru – balíček kance-
lářských potřeb v hodnotě 2 010,70 Kč  
od společnosti SMERO, s. r.  o. (IČ: 
25527886) a  příslušnou darovací 
smlouvu.

••  Smlouvu o  poskytnutí dotace ve výši 
25 000 Kč z  rozpočtu Jihomoravské-
ho kraje s  Jihomoravským krajem  
(IČ: 70888337) na realizaci projektu Po-
čítačový kurz pro seniory.

••  Smlouvu o  výpůjčce movité věci (70x 
kompostér vel. 1380 litrů + 1x štěp-
kovač LASKI LS 100/27 CB) s  Dobro-
volným svazkem obcí Region Cezava  
(IČ: 71180099).

••  Vzor smlouvy o  výpůjčce movité věci 
a pověření starostovi obce uzavírat tyto  
smlouvy s  občany na výpůjčku 70 ks  
zahradních kompostérů vel. 1380 litrů.

••  Smlouvu s  uměleckou agenturou Pa-
vel Trkan (IČ: 63386551) na vystoupení 
CM Aleše Smutného v ceně 12 000 Kč 
dne 19. června 2021.

••  Smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení 
věcného břemene č. 1030032872/003 
a 001030064308/002-MOPR se společ-
ností EG.D, a. s. (IČ: 28085400).

••  Smlouvu o  zřízení věcného břeme- 
ne č. HO-014330069394/001-MDP 
a HO-014330068803/002-MDP se spo-
lečností EG.D, a. s. (IČ: 28085400).

••  Smlouvu o  dílo se společností Okna 
Macek, a.  s. (IČ: 26906724) na výmě-
nu vstupních dveří do ordinace lékaře 
v Telnici za cenu 30 957 Kč bez DPH.

••  Smlouvu o dílo č. 21005178 vč. dodat-
ku č. 1 se společností Okna Macek a. s. 
(IČ: 26906724) na výměnu dvou oken 

v budově ZŠ Telnice za cenu 13 959 Kč 
bez DPH.

••  Dohodu o  vytvoření pracovních pří-
ležitostí v  rámci veřejně prospěš-
ných prací a  poskytnutí příspěvku  
č. BOA-V-25/2021 s Úřadem práce Čes- 
ké republiky (IČ: 72496991).

••  Dodatek č. 5  k pojistné smlouvě  
č. 8603332081 se společností Koopera-
tiva pojišťovna, a. s. (IČ: 47116617).

••  Dodatek č. 3 ke smlouvě o dílo ze dne 
21. 2. 2018 se společností INTAR, a.  s. 
(IČ: 25594443).

••  Aktualizované znění přílohy č. 1  ke 
smlouvě č. 20/10 o odstraňování a se-
paraci komunálního odpadu v  obci  
Telnice pro rok 2021.

••  Na základě znaleckého posudku  
č. 3876-12/21 ze dne 4. 3. 2021 nákup 
těchto pozemků ve vlastnictví ČEPS, 
a. s. (IČ: 25702556):
 –  p. č. 3606/4 druh pozemku orná půda 

o výměře 308 m2 za cenu 27 665 Kč
–  p. č. 3608/4 druh pozemku orná půda 

o výměře 227 m2 za cenu 20 389 Kč
–   p. č. 3608/5 druh pozemku orná půda 

o výměře 131 m2 za cenu 11 766 Kč
–   p. č. 3609/4 druh pozemku orná půda 

o výměře 450 m2 za cenu 40 419 Kč
–   p. č. 3610/4 druh pozemku orná půda 

o výměře 591 m2 za cenu 53 084 Kč
–  p. č. 3611/4 druh pozemku orná půda 

o výměře 591 m2 za cenu 53 084 Kč
–   p. č. 3612/4 druh pozemku orná půda 

o výměře 492 m2 za cenu 44 191 Kč
–  p. č. 3613/4 druh pozemku orná půda 

o výměře 294 m2 za cenu 26 407 Kč
–  p. č. 3614/2 druh pozemku orná půda 

o výměře 684 m2 za cenu 61 437 Kč
     zapsaných na LV 995 pro katastrální 

území Telnice u Brna a příslušnou kup-
ní smlouvu.

••  Prodej těchto částí obecních pozemků: 
–   nově vzniklý pozemek p. č. 3651/2, 

o  výměře 2092 m2 v  k. ú. Telnice 
u  Brna, oddělený z  původního po-
zemku p. č. 3651,

–  nově vzniklý pozemek p. č. 3652/2, 
o výměře 79 m2 v k. ú. Telnice u Brna, 
oddělený z původního pozemku p. č. 
3652, 

–  nově vzniklý pozemek p. č. 3664/2, 
o  výměře 212 m2 v  k. ú. Telnice 
u  Brna, oddělený z  původního po-
zemku p. č. 3664,

–  nově vzniklý pozemek p. č. 3705/2, 
o výměře 925 m2 v k. ú. Telnice u Brna, 
oddělený z  původního pozemku  
p. č. 3705 

za celkovou kupní cenu ve výši 
297 125 Kč společnosti ČEPS, a. s.  

(IČ: 25702556) a  příslušnou kupní 
smlouvu.

••  Na základě znaleckého posudku  
č. 3876-12/21 ze dne 4. 3. 2021 smlou-
vu o smlouvě budoucí kupní se společ-
ností ČEPS, a. s. (IČ: 25702556).

••  Směnu pozemků p. č. 1023/48, 1023/50 
a 1558 v k. ú. Telnice u Brna ve vlastnic-
tví obce Telnice za pozemky p. č. 985/2, 
985/3, 985/4, 3233 a  za tyto díly po-
zemků: 833/6 díl A v k. ú. Telnice u Brna 
o  výměře 420 m2 a  833/7 díl B  v  k. ú. 
Telnice u Brna o výměře 362 m2, které 
vznikly oddělením a  budou sloučeny 
na základě geometrického plánu vy-
hotoveného Ing. Peterem Čmaradou 
pod číslem plánu 1146-61/2020 a pří-
slušnou směnnou smlouvu.

••  Pronájem částí obecního pozemku  
p. č. 34/1 v k.ú. Telnice u Brna o výměře 
43 m2 a p. č. 21/3 v k. ú. Telnice u Brna 
o  výměře 48 m2 za roční nájemné ve 
výši 9  100 Kč (100 Kč/m2) s  účinnos-
tí od 1. 6. 2021 restauraci U  Seňora  
(IČ: 74614525) a  příslušnou smlouvu 
o nájmu části obecního pozemku.

••  Pronájem části obecního pozemku  
p. č. 288/1 o výměře 20 m2 v k.ú. Telni-
ce u Brna za roční nájemné ve výši 8 Kč 
s  účinností od 1. 6. 2021 a  příslušnou 
smlouvu o  nájmu části obecního po-
zemku.

••  Pronájem obecního pozemku p. č. 435 
v k. ú. Telnice u Brna o výměře 203 m2 
za roční nájemné ve výši 81 Kč s účin-
ností od 1. 6. 2021 a příslušnou smlou-
vu o nájmu obecního pozemku.

••  Nabídku společnosti Synetix, s. r. o.  
(IČ: 26953030) ve výši 47 000 Kč bez 
DPH na aktualizaci stávajících interne-
tových stránek www.telnice.cz.

••   Nákup křovinořezu STIHL FS 460 C-EM  
za cenu 24 000 Kč vč. DPH u  spo-
lečnosti STIHL – Hubert Mlejnek  
(IČ: 86758161).

•  Aktualizaci pojištění právní ochrany  
D. A. S. Rechtsschutz AG včetně příplat-
ku za osobní vůz ve výši 2 200 Kč/ročně.

•  Název ulice „Otmarovská“ pro vymeze-
né území.

•  Program i  předběžné náklady Telnic-
kých hodů v  letošním roce. Hlavním 
organizátorem bude Obec Telnice, ter-
mín odhalení pamětní desky Fr. Vykou-
řila v neděli 20. června 14.00 hod. před 
budovou OÚ Telnice.

•  Podmínky Letního hlídání dětí pro rok 
2021.

•  Výběr filmů pro Letní promítání kina 
v Telnici, které se uskuteční 1.–3. čer-
vence 2021 na parkovišti u sokolovny.
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••  Nové cenové podmínky pro inzerci 

v Telnickém zpravodaji s  účinností od 
1. 7. 2021.

••  Úhradu faktury za provedení ověření 
obousměrného rychlostního rada- 
ru společnosti DOSIP Servis, s. r. o.  
(IČ: 27720713).

••  Nabídku společnosti JD Rozhlasy, s. r. o.  
(IČ: 27797007) na dvě solární lampy 
veřejného osvětlení v  celkové ceně  
72 744,28 Kč vč. DPH.

••  Provedení navrhovaných bezpečnost-
ních opatření u  topolu černého na 
obecním pozemku p. č. 810/2 v  k. ú. 
Telnice u  Brna a  úkol starostovi obce 
objednat tyto práce u  Vojtěcha Páva 
(IČ: 74322621) za cenu 6  500  Kč bez 
DPH.

••  Nákup 200 ks tašek na tříděný od-
pad za celkovou cenu 8  090 Kč vč. 
DPH od společnosti EKO-KOM, a. s.  
(IČ: 25134701) a jejich rozdání těm ob-
čanům (na telnické poště), kteří budou 
mít řádně uhrazené poplatky za do-
movní odpad.

••  Znění zápisu do obecní kroniky za rok 
2020 v  podobě předložené kronikář-
kou Dagmar Čechovou.

••  Provozní řád BV/PŘ/10/24 vypracova-
ný pro skupinovou kanalizaci Telnice 
s účinností do roku 2030.

••  Řád veřejného pohřebiště obce Telni-
ce, kterým se upravuje provoz veřej-
ného pohřebiště v obci Telnice na po-
zemku p. č. 6 v k. ú. Telnice u Brna.

••  Objednávku na opravu 10 ks ulič- 
ních vpustí u společnosti POKLOPSYS-
TEM s. r. o. (IČ: 61172375) za cenu:  
121 965 Kč vč. DPH.

••  Nabídku společnosti URBANIA, s. r. o. 
(IČ: 26242826) na dodávku a  instala-
ci dopravního značení podle veřejné 

vyhlášky – opatření obecné pova-
hy – stanovení místní úpravy provo-
zu na pozemní komunikaci č. j.: OV-
-ČJ/75415-20/HAS v ceně 92 715,85 Kč 
vč. DPH.

••  Prodloužení vkladu ve výši 2 500 000 Kč  
u  J&T BANKA, a. s. (IČ: 47115378) for-
mou termínovaného vkladu na dobu 
12 měsíců.

••  Pořízení vánočního osvětlení lípy na 
Masarykově náměstí ve variantě LED 
s  teplotou světla asi 2700 K  za cenu 
63 897,68 Kč vč. DPH.

••  Nabídku Ing. Marka Sklenáře (IČ: 
65781678) na provádění technického 
dozoru ve prospěch obce Telnice při 
realizaci stavební zakázky Prodloužení 
ulice Lány.

••  Projekt veřejného osvětlení v  ulici 
V dědině a U rybníka, který zpracovala 
společnost ENORM a. s.

••  Účetní závěrku Základní školy a Mateř-
ské školy Telnice, okres Brno-venkov, 
příspěvkové organizace (IČ: 75022621) 
za rok 2020 bez výhrad.

••  Návrh na rozdělení zlepšeného hos-
podářského výsledku Základní ško-
ly a  Mateřské školy Telnice, okres  
Brno-venkov, příspěvkové organizace  
(IČ: 75022621) za rok 2020 – převod 
částky 16  644,79 Kč do rezervního  
fondu.

Zastupitelstvo obce Telnice  
bere na vědomí:
••  Informaci starosty obce o  aktivitách 

obce v  době nouzového stavu a  dě-
kuje aktivním členům sociální komise 
za spolupráci a  všem dobrovolníkům, 
kteří se jakkoliv zapojili.

••  Informaci starosty obce o  aktuální si- 
tuaci s  očkováním seniorů v  Telnici 

a  děkuje všem, kteří s  očkováním se- 
niorů proti nemoci covid-19 pomohli.

••  Informaci starosty obce o tom, že nikdo 
ze zastupitelů nepožadoval vyhlášení 
konkurzu na ředitele školy ZŠ a  MŠ 
Telnice, takže se jeho funkční období  
o 6 roků automaticky prodlužuje: začí-
ná 1. srpna 2021 a končí 31. července 
2027. Zastupitelstvo obce Telnice vy-
slovuje poděkování Mgr. Petru Gabr-
helovi za jeho práci pro ZŠ a MŠ Telni-
ce, zvláště pak v  době mimořádných 
protiepidemických opatření.

••  Žádost Linky bezpečí o  podporu. Za-
stupitelstvo obce Telnice neschvaluje 
žádost o podporu Linky bezpečí. Infor-
mace o  službách linky bezpečí bude 
vyvěšena na obecní vývěsce.

••  Odpověď ředitele Regionální správy 
majetku Brno Českých drah ve věci 
žádosti obce o opravu odstavné plo-
chy v  Nádražní čtvrti, řešení neutě-
šeného stavu nepořádku a  dlouho 
neřešené žádosti o  odkup drážních 
pozemků.

••  Informaci starosty obce, že zednické 
práce vč. maltového materiálu objed-
nal u  společnosti ZAMONT  CZ s. r. o. 
(IČ: 26284570) za cenu 20 000 Kč bez 
DPH na rekonstrukci zídky u  mysliv-
ny. Ostatní zdicí materiál dodá obec  
Telnice.

••  Informaci Pavly Chovancové o  prů-
běhu projektu audit Family Friendly  
Community.

••  Informaci Krajského úřadu JMK o  po-
skytnutí jednorázového nenávratné-
ho příspěvku jednotlivým obcím kraje 
podle zákona č. 95/2021 Sb. a vyhláš-
ky č. 358/2020 Sb. – pro Telnici ve výši  
63 092,49 Kč.

František Kroutil, starosta obce

Rozmary jarního počasí silně ovlivňo-
valy pracovní úkoly obecní čety. Ta se 
primárně věnovala sečení trávy, která 
v deštivém květnu významně nabrala sil. 
Když zbyl čas, dělala se údržba veřejné-
ho prostranství – oprava laviček, prořez 
zeleně, instalace lamp veřejného osvět-
lení, opravovala se Boží muka na Mrtvé, 
dětská hřiště a  dřevěné prvky v  psím 
výběhu, připravovaly se obecní aktivity 
pro veřejnost (např. očkování, testování 
apod.). Provedli jsme také dosadbu uhy-
nulých stromů a keřů po obci a doplnění 
ve svahu na konci ulice Draha. 

Na některé práce jsme si však v  ma-
lém složení netroufli a  využili spolu-

práce s  firmou Sekanina-SEVUD, která 
disponuje potřebnou technikou. Řeč je 
o opravě dešťové kanalizace na ulici Pa-
lackého, která se kvůli destrukci starého 
betonového potrubí propadla tak, že se 
nad ní vytvořila nebezpečná kaverna. 
Stejně tak jsme uvedenou společnost 
požádali o  pomoc při výměně vyvrá-
cené části plotu na víceúčelovém hři-
šti u sokolovny – při kontrole sondami 
bylo zjištěno, že pletivo není dostateč-
ně pevně ukotveno v zemi. Navíc se do 
instalované zelené krycí plachty často 
opíral vítr tak, že se plot začal nebez-
pečně nehýbat. Obec tedy nakoupila 
silnostěnné ocelové sloupky o  větším 

průměru a  nové poplastované pletivo 
– instalaci pak provedla firma Sekani-
na-SEVUD. A  do třetice proběhla také 
zednická oprava zídky u myslivny – o tu 
se postarala společnost ZAMONT CZ, 
kterou jsme o tyto práce požádali v prů-
běhu realizace její větší stavební zakáz-
ky na parkovišti v  Nádražní čtvrti. Zeď 
byla na stejném místě prakticky znovu 
vystavěna – cihly dokoupila obec, práci 
dodala stavební firma. Děkujeme všem 
uvedeným firmám za spolupráci.

V deštivých dnech jsme také prováděli 
úklid skladovacích prostor na družstevní 
farmě v Telnici. Při úklidu byly nalezeny 
dva druhy nepotřebného betonového 

 PRACOVNÍ ČETA V JARNÍCH MĚSÍCÍCH



Telnický zpravodaj – červen 2021Informace z obecního úřadu4

materiálu: 11 ks betonových překladů 
1100 x 240 x 90 mm a také 240 ks chod-
níkové betonové dlažby 200 x 200 mm.  
Zájemci o tento přebytečný materiál se 
mohou hlásit na obecním úřadě v Telni-
ci nebo na tel. čísle 544 224 410.

Od května 2021 se pracovní četa díky 
podpoře Úřadu práce ČR (veřejně pro-

spěšné práce) rozrostla opět o čtyři pra-
covníky, takže v letní a podzimní sezóně 
bude technický provoz obce zajišťovat 
tato sestava: Vojtěch Frýbort (pověřen 
vedením čety), Bartoloměj Sklenář, Mar-
tina Burková (VPP), Jiří Daniel (VPP), Ivo 
Hostěradský (VPP) a Oldřiška Kozderová 
(externí pracovnice). V  letních měsících 

by také měli nastoupit brigádníci z  řad 
studentů, aby odvedli práci za zaměst-
nance, kteří si budou vybírat dovolenou, 
a věnovali se především nátěrům a dal-
ším pomocným pracím na veřejném 
prostranství. Děkujeme všem za dosa-
vadní spolupráci a těšíme se na další.

František Kroutil, starosta obce

Oprava dešťové kanalizace na Palackého ulici Rekonstrukce plotu na víceúčelovém hřišti u sokolovny

 Jarní dosadba stromůOprava zídky u myslivny
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VÝSLEDEK PŘEZKOUMÁNÍ 
HOSPODAŘENÍ OBCE  
ZA ROK 2020

Obec Telnice je povinna každoročně 
podstoupit přezkoumání svého hos-
podaření. Na základě zprávy pověřené-
ho auditora TOP AUDITING, s. r. o., bylo 
shledáno, že při přezkoumání územ-
ního celku za rok 2020 nebyly zjištěny 
žádné chyby a  nedostatky. Děkujeme 
všem zaměstnancům obecního úřa-
du (především paní účetní Martině 
Wittmanové) a obecním zastupitelům, 
kteří se na tomto výborném výsledku 
podíleli.

VEŘEJNÉ ZAKÁZKY
V jarních měsících vyhlásila obec cel-

kem tři veřejné zakázky a zveřejnila je 
na profilu zadavatele. Největší zakáz-
kou je soutěž o  dodavatele projektu 
Sportovní haly (zatím ovšem není roz-
hodnuto o její realizaci), výsledek této 
soutěže se očekával teprve v  závěru 
června 2021. Další zakázkou byla sou-
těž o  výměnu střešní krytiny na staré 
budově MŠ Telnice – opět výsledek 
nebyl znám do závěrky tohoto vydání 
Telnického zpravodaje. Avšak v  tomto 
případě je třeba zmínit, že realizace 
této zakázky je podmíněna získáním 
dotace na její realizaci (90 %). Jak už to 

na našich ministerstvech chodí, infor-
maci o (ne)přidělení dotace se dozvíte 
na posledních chvíli – avšak střecha ve 
školce by se měla opravovat o prázdni-
nách, kdy v ní nejsou žádné děti. Jenže 
za normálních podmínek už takovou 
veřejnou zakázku nestihnete uspořá-
dat – proto se zastupitelé dohodli, že 
ji uspořádají pro jistotu s  předstihem. 
Do třetice proběhla veřejná zakázka 
na rekonstrukci vytápění ve staré bu-
dově MŠ Telnice. Právě tato zakázka by 
se realizovat měla. Provedení výměny 
obou plynových kotlů, rekonstrukce 
otopného systému, instalace termo-
hlavic, moderního měření a  regulace 
a rekonstrukce kotelny se ujme vítězná 
dodavatelská firma VV TOP, která poda-
la nejnižší nabídkovou cenu. Níže uvá-
díme seznam podaných nabídek (ceny 
bez DPH):
1.  VV TOP s. r. o. (IČ: 49977202) –  

570 675,22 Kč
2.  PROFITEAM topení-voda-plyn s. r. o. 

(IČ: 28287967) – 637 299,42 Kč
3.  Ulimex, spol. s  r.o. (IČ: 14864878) – 

904 871,66 Kč
4.   Instaloterm-Veselka, s. r. o.  

(IČ: 26912538) – 906 308,09 Kč
Za administraci všech uvedených 

zakázek děkujeme společnosti Steska, 
Kavřík, advokátní kancelář. 

FINANČNÍ DAR SPOLEČNOSTI  
ČEPS

Obec Telnice po- 
žádala o  finanč-
ní dar společnost 
ČEPS v  rámci stá-

vajícího dárcovského programu. Na 
základě žádosti obce byla schválena 
podpora ve výši 500  000 Kč, která je 
určena na podporu realizace rekon-
strukce vytápění ve staré budově MŠ 
Telnice. Rozvoj obce Telnice je dlouho-
době omezen velkými energetickými 
koridory, které vedou katastrem naší 
vesnice. Této skutečnosti si je společ-
nost ČEPS dobře vědoma. Děkujeme 
za poskytnutí tohoto mimořádného 
finančního daru. 

SCHVÁLENÉ DOTAČNÍ ŽÁDOSTI 
Z ROZPOČTU JMK 

Zastupitelstvo obce Telnice mělo 
v  jarních měsících možnost vyhlásit 
výběrové řízení na ředitele telnické 
školy. Dobíhala totiž šestiletá lhůta od 
nástupu současného ředitele Petra 
Gabrhela na tuto pozici. Zastupitelé 
se tedy mohli rozhodnout, zda vyhlásí 
výběrové řízení na ředitele, či nikoliv. 
Jednohlasně se rozhodli pro nevyhlá-
šení. Což fakticky znamená potvrzení 
mandátu stávajícího ředitele na dalších 
šest roků. Důvodem tohoto rozhodnutí 
je spokojenost, která mezi zastupiteli 
(a jistě nejen mezi nimi) panuje s prací 
stávajícího pana ředitele. Ač to nepřed-
pokládal, byl vystaven v závěru první-
ho šestiletého období mimořádným 
situacím, které vyvolala pandemie ko-
ronaviru. Právě školy a  školky musely 
pracovat v  neustále se měnícím pro-
středí různých opatření a telnická škola 
obstála. Nejen za to patří řediteli i všem 
pracovníkům místní školy a školky po-

děkování. Své poděkování mu vyslovi-
lo i zastupitelstvo obce Telnice a těší se 
na další spolupráci s ním. K této zprávě 

připojuji také své osobní poděkování 
za vynikající spolupráci. 

 František Kroutil, starosta obce

ŘEDITELEM TELNICKÉ ŠKOLY ZŮSTÁVÁ PETR GABRHEL

ZPRÁVY Z OBECNÍHO ÚŘADU

Z rozpočtu Jihomoravského kraje 
byla schválena dotační podpora těchto 
telnických (obecních) aktivit:
–  dovybavení telnické hasičské jednotky – 

46 000 Kč,
– počítačový kurz pro seniory – 25 000 Kč.

Dovybavení hasičské jednotky 
proběhne v  průběhu jarních a  let-
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ních měsíců, na počítačový kurz se 
mohou senioři těšit na podzim. Dě-
kujeme Jihomoravskému kraji za fi-
nanční podporu letošních dotačních 
žádostí. (Čekáme ještě na projednání 
žádosti o  případné podpoře projek-
tu rekonstrukce topného systému ve 
staré budově MŠ Telnice, držte nám  
palce).

OBEC TELNICE PODPOŘÍ 
SPOLKOVÝ ŽIVOT  
I V LETOŠNÍM ROCE

Obec Telnice i v letošním roce podpoří 
spolkový život a provoz místních orga-
nizací. Schváleny byly dotace pro tyto 
subjekty: Sokol Telnice: 200 000 Kč (pro-
vozní), Orel jednota Telnice: 105 000 Kč  
(provozní), Telnické sluníčko: 10 000 Kč 
(provozní), Myslivecký spolek Telnice: 
20 000 Kč (provozní), Římskokatolická 
farnost Telnice: 130 000 Kč (opravy kos-
tela a fary). Těšíme se na spolupráci v le-
tošním roce.

TELNICE POMŮŽE VYBUDOVAT 
PROJEKT NOVÝ DOMOV

Telnice je součástí území ORP Šla-
panice, která se snaží již delší dobu 
zajistit pro občany této části okresu 
Brno-venkov pobytové zařízení pro 
osoby s poruchou autistického spek-
tra. Po dlouhé době se jeví reálně pro-
jekt s názvem Nový domov v katastru 
obce Mokrá-Horákov. Projekt je pod-
porován různými dotačními tituly (EU, 
JMK), ovšem v  kapitole financování 
vlastní spoluúčasti jsme byli (spolu 
s dalšími obcemi na území naší ORP) 
požádáni starostkou Města Šlapani-
ce, abychom tuto spoluúčast v rámci 
svých možností podpořili. Zastupitelé 
se tedy na doporučení finančního vý-
boru rozhodli pro variantu bezúročné 
návratné finanční výpomoci. Zname-
ná to tedy, že 100 000 korun by naše 
vesnice v roce 2022 pro účely tohoto 
sociálního projektu vypůjčila Dobro-
volnému svazku obcí Šlapanicko, a to 
by je od roku 2023 až do roku 2036 
postupně splácelo. Každá obec se 
rozhodla pro vlastní postup, některé 
vesnice/města tomuto projektu místo 
půjčky finanční prostředky (částeč-
ně) darují. Pokud se podaří projekt 
zrealizovat, existuje naděje, že by se 
osoby z  našeho regionu s  nejtěžším 
stupněm autistického spektra mohly 
do tohoto domova nastěhovat. Zde 
by jim byla poskytnuta permanentní 
péče, kterou tito lidé potřebují a kte-

rou jim většinou nejsou schopny je-
jich rodiny v  rámci svých možností  
zajistit.

ÚSPORY V TESTOVÁNÍ 
ZAMĚSTNANCŮ

Zaměstnanci obecního úřadu museli 
být v průběhu jarních měsíců testováni 
na přítomnost viru covid-19. Díky spo-
lupráci se společností PEDICOR však 
tyto pravidelné týdenní AG testy ne-
stály obecní úřad ani korunu. Službu 
i materiál uhradily zdravotní pojišťovny 
a  testování probíhalo odborným způ-
sobem přímo v prostorách obce. Mohli 
jsme tak bez potíží nabídnout otesto-
vání i některým dalším občanům obce, 
kteří o to projevili zájem, příp. menším 
podnikatelům. Děkujeme společnosti 
PEDICOR za vynikající spolupráci. Za 
celou dobu testování nebyl odhalen 
žádný případ nákazy, testováni byli jak 
zaměstnanci obecního úřadu, pošty, 
pracovní čety, tak i oba uvolnění zastu-
pitelé (starosta a místostarosta).

FINANČNÍ POMOC MÍSTNÍM 
RESTAURACÍM

Zastupitelstvo obce Telnice se i  v le-
tošním roce rozhodlo  podpořit místní 
restaurace, které jsou se svým provo-
zem v  nájemních prostorách. Letošní 
dlouho trvající nouzový stav, dosavad-
ní kritické omezení provozu, uzavření 
prostor, nemožnost setkávání, zvýše-
né investice do ochranných pomůcek 
apod. přinášejí nepříjemné komplikace 
poskytovatelům místních služeb. Za-
stupitelé proto většinou hlasů rozhodli 
o  poskytnutí těchto mimořádných  fi-
nančních darů podle výše nájemného: 
restaurace Orlovna – 16 993,47 Kč, re-
staurace U Laštůvků – 15 000 Kč, restau-
race U  Seňora – 15 000 Kč. Věříme, že 
tato podpora pomůže překonat složité 
období místním restauracím, jejichž pří-
jmy se v současné době zásadně snížily.

PODPORA MÍSTNÍHO 
TURISTICKÉHO RUCHU 

ných aplikací do mobilních telefonů, 
které usnadňují cyklistům i  pěším tu-
ristům plánování a  orientaci v  terénu. 
Telnické registrované body zájmu: 
Obec Telnice (obecně), Boží muka 
Na Lopatě, Historická naučná stez-
ka, Moničino Malé Muzeum, Kostel  
sv. Jana Křtitele, restaurace Orlovna, 
Klub osamělých mužů, restaurace 
U Laštůvků, restaurace U Seňora, Ben-
tel. Věříme, že tímto způsobem podpo-
říme nejen turistický ruch v  naší obci, 
ale také místní podnikání v  oblasti  
služeb. 

OČKOVÁNÍ NEJSTARŠÍCH 
SENIORŮ – 2. DÁVKA 

Obec Telnice provedla registraci za-
jímavých turistických míst na portálu 
www.nakoleipesky.cz. Tento turistický 
portál umožňuje stažení sofistikova-

Obec Telnice připravila pro své seni-
ory i  druhou dávku očkování proti ne-
moci covid-19 (vakcína: Astra Zeneca), 
a to opět v místní ordinaci praktického 
lékaře. K  očkování dorazilo více než  
100 místních seniorů především z Telni-
ce, pak také ze Sokolnic, Prace a Otma-
rova. Vše proběhlo bez komplikací i pro-
to, že všichni dorazili včas (až na dvě ne-
mocné osoby). Za spolupráci děkujeme 
ordinaci Mediclinic, mobilnímu očkova-
címu týmu, Městské policii Šlapanice za 
pomoc s řízením dopravy, pracovníkům 
obecní čety i  OÚ Telnice za veškerou 
přípravu. Lidé byli rádi, že už mají i dru-
hou dávku za sebou, a mohli si odnést 
svůj certifikát potvrzující dokončené  
očkování.

UCTĚNÍ PAMÁTKY OBĚTÍ  
II. SVĚTOVÉ VÁLKY 

Obec Telnice uctila památku obětí 
II. světové války (z řad místních oby-
vatel i  osvobozujících vojáků) – jmé-
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nem telnických občanů jsme položili 
věnec k  pomníku na Masarykově ná-
městí.  Před 76 lety, přesně 24. dubna 
1945, osvobodila naši vesnici Rudá  
armáda. 

STAVBA PARKOVIŠTĚ U NÁDRAŽÍ 
SE BLÍŽÍ DO FINÁLE 

Na začátku tohoto roku byla započata 
výstavba nového parkoviště u železnič-
ní stanice Sokolnice-Telnice. Práce po-
kračují velice slibně i přes časté dešťové 
přeháňky. Už je vybudovaná opěrná 
zídka a jsou usazeny obrubníky. V těch-
to dnech je pokládána dlažba jednotli-
vých parkovacích stání. Dělníci i staveb-
ní dozor pracují opravdu pečlivě a sviž-
ně, jak slíbili. Děkujeme stavební firmě 
ZAMONT CZ, která dokázala na stavbu 
nového parkoviště soustředit dobré 
pracovníky, a  my se můžeme těšit, že 
už brzy budeme moct využívat nových 
parkovacích míst.

NOVÉ VÁNOČNÍ OSVĚTLENÍ  
LÍPY NA NÁMĚSTÍ 

Již dříve jsme informovali o  tom, že 
dosavadní vánoční (žárovkové) osvět-
lení lípy na Masarykově náměstí do-
sloužilo. Začali jsme tedy hledat nové 
řešení. Posuzovaly se dvě varianty: nové 
osvětlení lípy nebo borovic u  Šatlavy. 
Nakonec zvítězilo nazdobení lípy před 
farou – volba padla na osvětlení moder-
ní LED technologií (barva: teplá bílá). 
Cena činí 63  897,68 Kč vč. DPH. Insta-
lace bude provedena v  průběhu letoš-
ního roku tak, aby na Vánoce bylo vše  
připraveno.

nosti Labtech bezplatně – v rámci dob-
rých vztahů. Všem zúčastněným děku-
jeme. Nyní tedy mohou lidé opět věž-
ním hodinám a  jejich třem ciferníkům 
důvěřovat. Na základě doporučení pana 
Kocourka by bylo vhodné také v blízké 
době zvážit generální opravu mechani-
smu ciferníkových ručiček, které již mají 
svoje odslouženo.

DEMONTÁŽ SPORTOVNÍ HALY 
V  sobotu 17. dubna 2021 provedli 

dobrovolníci z řad místní mládeže, příz-
nivců házené a dalších sportů pod vede-
ním firmy TECHTEX demontáž přetlako-
vé sportovní haly. Počasí nakonec přálo, 
takže se vše zvládlo během dopoledne. 
Všichni přítomní brigádníci skloňovali 
přání, aby to byla poslední brigáda na 
demontáž tohoto plachtového řešení 
sportovní haly. Čas ukáže, jak to celé 

OPRAVA VĚŽNÍCH HODIN 
DOKONČENA 

V průběhu jarních měsíců provedl ho-
dinářský mistr Vladimír Kocourek z Kře-
novic opravu věžních hodin v  místním 
kostele, které jsou ve vlastnictví obce 
Telnice. Oprava se týkala výměny jicího 
mechanismu a tří hřídelí. Cena materiá-
lu a práce činila 23 000 korun. Komuni-
kační propojení s ovládacím systémem 
provedli zaměstnanci telnické společ-

dopadne, jestli se v této věci ještě letos 
na podzim potkáme u stavby sportovní 
haly či nikoliv. V každém případě děku-
jeme všem, kteří přišli pomoci.

ULOŽENÍ ELEKTRICKÉHO VEDENÍ 
DO ZEMĚ NA ULICI V DĚDINĚ

Situace s  pandemií  koronaviru odsu-
nula plány na realizaci projektu uložení 
elektrického vedení do země (přede-
vším) v ulici V dědině (částečně i v ulici 
U rybníka). Jelikož tuto zakázku realizu-
je pro EG.D nedaleká Střední škola elek-
trotechnická a  energetická Sokolnice, 
všechno komplikovalo uzavření škol 
a  omezení školních praxí. Jakmile do-
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šlo k uvolnění, mohli studenti pod do-
hledem svých mistrů a  učitelů dorazit 
a  začít pracovat. Po mnohaleté přípra-
vě se tak začalo realizovat řešení, které 
odstraní dráty vedoucí přes ulici a také 
všechny původní dřevěné a  betonové 
sloupy. Obec Telnice se k tomuto řešení 
přidá a  umístí v  dotčené lokalitě nové 
sloupy veřejného osvětlení, které bu-
dou podle normy osvětlovat především 
krajskou silnici. Sloupy veřejného osvět-
lení budou osazeny moderními svítidly 
typu LED. Děkujeme všem, kteří jsou re-
alizací těchto projektů jakkoliv dočasně 
omezeni, za pochopení a spolupráci.

OŘEZ VZÁCNÉHO TOPOLU 

Topolu černého, který je jednou z pří-
rodních dominant naší vesnice, si všim-
nete při příjezdu do Brna na levé straně. 
Místem, kde stojí, kdysi procházel mlýn-
ský náhon. Dnes je 24 metrů vysoký 
a průměr jeho kmene dosahuje 115 cm. 
Udržovaná a  ze zdravotních důvodů 
sesazená koruna dosahuje průměru 
8 metrů. Obec před lety žádala o to, aby 
byl tento strom zařazen mezi chráněné 
stromy, avšak žádosti nebylo státními 
úřady vyhověno. I  když není chráněný 
státem, snažíme se ho chránit alespoň 
v  místním měřítku. Takových stromů 
tu totiž u nás mnoho nemáme. Po pro-
hlédnutí stromu odborníky bylo kon-
statováno, že se jedná o strom doupný. 
To znamená, že se jedná strom s dobře 
vyvinutými přírodními dutinami, které 
mohou být využívány jako úkryt a hníz-
diště různými druhy živočichů. Jak píše 
Wikipedie: „Ekologický význam doup-
ných stromů je značný, neboť posky-
tují úkryt velkému množství živočichů. 
Z ptáků jsou to kromě datlovitých i další 
druhy, které jsou odkázány na obsazo-
vání dutin, protože samy ji nedokážou 
vydlabat, například sýkory, rehkové, 
lejsek… Ze savců obývají doupné stro-
my například plši, veverky, myšice nebo 
netopýři…“ Na základě odborného po-
sudku a rozhodnutí zastupitelstva obce 
byl strom z  bezpečnostních důvodů 
v jarních měsících ořezán, což jistě opět 
pomůže zdravotnímu stavu této přírod-
ní dominanty naší vesnice.

NOVÉ SOLÁRNÍ LAMPY 
U RYBNÍKA 

Na základě žádosti jednoho z  míst-
ních rodičů schválilo zastupitelstvo 
obce pořízení dvou nových solárních 

lamp veřejného osvětlení, které osvětlí 
zpevněný průchod mezi ulicemi U ryb-
níka a  Lány. Tato lokalita bývá zvláště 
v  zimním období díky vysokým stro-
mům temná. Proto bylo třeba zvláš-
tě pro děti zajistit bezpečnější pohyb 
v těchto místech.

OPRAVY KANALIZAČNÍCH 
VPUSTÍ 

V  průběhu léta letošního roku do-
jde k  postupným opravám sedmi ka-
nalizačních vpustí v  ulicích naší obce.  
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Zakázku bude provádět firma POKLOP- 
SYSTEM a  bude stát 121  965 Kč vč. 
DPH. Opraveny budou poklopy v  uli-
cích Za sokolovnou, Palackého, Růžo-
vá, Brněnská, Nová, Draha (za Jedno-
tou), Masarykovo nám. (před OÚ). Další  
poklopy budou následovat v  příštích 
letech.

HASIČI ZALÉVAJÍ NOVÉ STROMY 
I v  letošním roce vypomáhají telničtí 

hasiči se zálivkou stromů na veřejném 

Poptávka nakonec převýšila nabídku, 
nicméně byli uspokojeni především ti, 
kteří doposud z  dotací žádný kompo-
stér neobdrželi. O rozvážku se postarala 
pracovní četa – děkujeme všem novým 
uživatelům kompostérů za hladkou 
spolupráci.

SBÍRKA KVĚTINOVÝ DEN  
SE PŘESOUVÁ  
NA PODZIM 

Liga proti rakovi-
ně Praha je tu letos 
s  vámi již 31 let. 
Díky vaší pomoci se 
může věnovat  preven-
ci, podpoře výzkumu onkologických 
onemocnění i  zlepšení kvality života 
onkologických pacientů. Současná slo-
žitá situace s pandemií covid-19 bohu- 
žel donutila pořadatele posunout  
25. ročník sbírky Český den proti rako- 
vině na konec září 2021.

NOVÉ OBČERSTVENÍ U VODNÍKA
Restaurace U Seňora připravuje nové 

občerstvení u cyklostezky v uličce u Ma-
sarykova náměstí. Občerstvení s  ná-
zvem „U vodníka“ by mělo mít otevřeno 
v sezóně, obvykle ve všední dny odpo-
ledne do 20 hodin, o víkendech i dopo-
ledne. Pro návštěvníky bude k dispozici 
nabídka točených nápojů a  rychlého 
občerstvení „do ruky“. V  tuto chvíli již 
obec pronajala restauraci pro tento účel 
část svého pozemku, nyní probíhají 
technické přípravy tohoto záměru. Ob-
čerstvení má být spuštěno v  průběhu 
letních měsíců. 

 KAMÍNKY NAŠÍ RODINKY
V rámci programu Týdne pro rodinu 

dorazilo na telnickou poštu, do školy 
a  školky několik krásných namalova-
ných kamínků v  rámci telnické inicia-
tivy „Kamínky naší rodinky“. Prohléd-
nout, posunout, doplnit jste je mohli 
v záhonu u zastávky autobusu na Ma-
sarykově náměstí. Děkujeme všem ši-
kovným autorům! A že kamínky rychle 
zmizely? Ale to je přeci naplnění smy-
slu pohybu malovaných kamínků. Lidé 
je takto přemisťují z  místa na místo. 
Na druhé straně každého malované-
ho díla můžete objevit poštovní smě-
rovací číslo místa, kde vzniklo. A  tak 
se už naše kamínky vydaly na cestu  
do světa.

František Kroutil, starosta obce
a Jan Dudák, místostarosta obce

• 
VÝZNAMNÁ ŽIVOTNÍ JUBILEA TELNICKÝCH OBČANŮ

V dubnu 2021 oslavili významné narozeniny: Nika Ště-ě-
pánková, Eva Krejččí, Zdenka Cenková, Libuše Švehlíko-
vá, Drahomíra Šemorová, Jarmila Kubíččková, Franti-
šek Vlach, René Tetera, Kvěětoslava Přřerovská, Zdenka  
Matulová, Marie Buchtová, Eva Matěějková a Zdenka  
Lattenbergová.

V kvěětnu 2021 si svá jubilea přřipomněěli: Františka Laš- 
tůvková, Magda Lepařříková, František Staněěk, Josefa 
Mrkvicová, Alena Fillová, Karel Jochman, Klotilda 
Veberová, Jan Nykl, Zdeň̌ka Pařřík, Kvěětoslava Sobot-
ková, Marie Mrkvicová, Anna Hrozková, Jiřří Autrata, 
Miroslava Rožnovská, Milada Knolová, Pavla Chu-
dáččková, Jana Menšíková, Bohumír Langer a Jarmila  
Mrkvicová.

Srdečně blahopřejeme!  Obec Telnice

prostranství. Největší porce přivezené 
vody patří vždy parku v Nádražní čtvrti 
a pak také „alejím“ – u cesty na Otma-
rov (ovocné stromy) a mezi družstvem 
a rozvodnou (lípy). Děkujeme hasičům 
za spolupráci.

KOMPOSTÉRY PRO OBČANY 
ROZVEZENY

Všech 70 kompostérů (o objemu 
1380 litrů), které obec získala díky do-
taci a  spolupráci s  DSO Region Ceza-
va, bylo doručeno místním žadatelům. 
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NA VYCHÁZCE

TELNICE POMOHLA DĚTSKÉ NEMOCNICI

OZNÁMENÍ S PROSBOU
Smutně oznamujeme, že se k  nám 

již potřetí podhrabal na zahradu pes 
a  zlikvidoval zakousnutím pět sle-
pic a kohouta, který se mu zřejmě po-
stavil, roztrhal na kusy.  Stalo se to ve 
středu 19. května v  dopoledních ho-
dinách. Minule se jednalo o  dva malé 
psy, kteří si pohráli a  zlikvidovali krát-
ce během poledne celkem 25 slepic. 

Prosíme majitele psů, kteří je venčí na 
spodní cestě od Bentelu u  žatčanské-
ho pole a  pouštějí je na volno, aby je 
sledovali, včas přivolali a  nedopřá-
li  jim času podhrabat se a  působit 
škodu. Víme, že psi za nic nemohou. 
Děkujeme za pochopení a  díru opět  
opravíme.

Manželé Staňkovi

Jsme na vycházce se psem nebo pes 
venčí nás. Obojí se stává. Člověk je mu 
občas vděčný za to, že díky němu vy-
táhne paty z  domu a  přijde třeba na 
čerstvém vzduchu na jiné myšlenky. 
Ještě při zdravém a potřebném pohybu. 
Nemít psa, měla bych prochá-
zek jistě o polovinu méně. 
V Telnici je nás pejskařů 
hodně. Malí, velcí, staří, 
mladí, děti… Dcera se 
mě na procházce za 
dědinou ptá: „Mami, 
proč našeho psa ne-
pustíme, aby se probě-
hl?“ Odpovídám: „Proto-
že nevíme, kdo je támhle za 
zatáčkou nebo za mostem. Třeba tam 
jde někdo, kdo se psů bojí, a  ten náš 
uštěkaný pes, vítací typ, by ho mohl 
polekat. Nebo by tam mohl být jiný pes 
a nebudou si s tím naším rozumět. Pak 
by se mohli třebas i  poprat, a  to přeci 

nechceme. Pes je šelma a i přes veške-
rou důvěru v jeho chování nikdy člověk 
nemůže stoprocentně vědět, jak se tato 
šelma v  dané situaci zachová. Vyběhat 
se pes může v  psím výběhu, který na-
štěstí v Telnici máme.“

Jdeme dál, za mostem potká-
me tři psy v  doprovodu, kte-

ré ovšem na vodítku jejich 
pán nemá. Máme všichni 

strach – já, dcera i  pes. 
Ani po vyjádření obav 
 si majitel psy vodít- 
 kem nezajistí. Jiný 

 den, stejná trasa. Ma-
jitel psa třicet metrů na 

dohled, pes bez vodítka letí 
k  nám. Je mnohem větší než náš. Na 
volání svých lidí pes nereaguje a doráží 
na nás. Musím vzít psa do náručí. A tak 
mi pak jde hlavou myšlenka, jestli suve-
renita některých lidí nenarostla natolik, 
že je jim jedno, jaké pocity zažívá druhý 

člověk. Přitom by stačilo mít svého psa 
pod kontrolou. Pokud není poslušný, 
tak nejlépe na vodítku, pokud je po-
slušný, pak přeci není problém si psa 
přivolat a podržet, než se na procházce 
mineme.

Nepřijde mi fér, abych zažívala strach 
kvůli pohodlnosti jiných. Ať už je to 
strach o děti, strach o sebe nebo o své-
ho psa. Proto se chovejme ohleduplně 
a solidárně jak vůči lidem, tak zvířectvu. 
Respektujme Obecně závaznou vyhláš-
ku obce Telnice k problematice venčení 
psů 1/2013 a ustanovení § 21 odst. 3 zá-
kona o myslivosti, které vlastníkům psů 
a koček bez výjimky zakazuje psy a koč-
ky nechat volně pobíhat v honitbě. Pes 
i  kočka musí být na vodítku. Možnost, 
aby se pes vzdálil z  vlivu svého vůdce, 
a to jen přechodně, se týká jen psů lo-
veckých, slepeckých, zdravotnických, 
vojenských a služebních.

Ivana Mifková

Díky koronavirové době a  složitým 
procedurám při získávání finančních pro-
středků na dokončení umělecké výmalby 
dětského oddělení fakultní nemocnice 
Brno byla Obec Telnice požádána nadač-
ním fondem Víly pro děti (IČ: 04784880) 
o  finanční pomoc při dokončení toho-
to prospěšného projektu. Ten si již stihl 
získat obdiv a  ocenění nejen z  řad dětí, 
rodičů, ale také zdravotního personálu 
i široké veřejnosti. Projekt s rozpočtem si 
můžete prohlédnout na www.telnice.cz. 
Více informací o nadaci vč. fotografií z již 
dokončených realizací nejen tohoto pro-
jektu naleznete na webových stránkách: 
www.vilyprodeti.cz.

O spolupráci oslovila nadační fond 
Víly pro děti sama Fakultní nemocnice 
Brno:

„Především hygienické důvody nás nutí 
odstranit nástěnky, které tvoří výzdobu ve 
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UNIVERZITA TŘETÍHO VĚKU MU NEZTRÁCÍ DECH
Je tomu již více než rok, co přednáš-

kové sály Masarykovy univerzity zavře-
ly své brány a celý svět zahalily roušky 
a  respirátory. Vzdělávání seniorů na  
Univerzitě třetího věku MU však volně 
dýchá dál. Jen probíhá na místě, jež je 
pro nás i pro naše účastníky velikou vý-
zvou – v online prostoru. 

Univerzita třetího věku se však této 
výzvy chopila se ctí a  posluchači ak-
tuálně sledují zpoza obrazovek svých 
počítačů přednášky všech dlouhodo-
bých i krátkodobých tematických kurzů 
a  jazykové lekce nejrůznějších úrovní. 
Výuka probíhá buď na uživatelsky velmi 
jednoduché platformě YouTube, nebo 
v  aplikaci Microsoft Teams, jež našim 
posluchačům nabízí navíc možnost 
interakce a vstupu do diskuse s vyuču-
jícími. Snažíme se, aby bylo pro naše 
posluchače po technické stránce vše 
co nejjednodušší, poskytujeme jim pro-
to po celou dobu trvání kurzů podrob-
né návody i telefonickou podporu.

Pandemie nás tedy rozhodně neza-
stavila – i  nadále přinášíme seniorům 
pestrou nabídku zajímavých poznatků 
z  nejrůznějších oborů všech deseti fa-
kult MU, a  udržujeme tak jejich paměť 
v  neustálé aktivitě. Přestože bychom 
návrat k prezenčnímu režimu velice uví-
tali, s  online výukou máme již bohaté 
zkušenosti, jež chceme i nadále rozvíjet 
a  postarat se, aby byli naši posluchači 
maximálně spokojeni. 

Již nyní se těšíme na akademický rok 
2021/2022, který zahájíme v říjnu, a na 
který jsme připravili několik dlouhodo-
bých kurzů. Je možné přihlásit se napří-
klad do tříletého cyklu Všeobecně zamě-
řeného kurzu, jenž je pro svůj multiobo-
rový charakter připravován ve spolu-
práci se všemi fakultami MU a skvěle se 
hodí pro zájemce o všeobecný přehled. 
Kurz je zakončen slavnostní promocí, 
během níž posluchači obdrží osvědčení 
o absolvování kurzu. 

Tříletý je také zbrusu nový cyklus 
přednášek s  názvem Umělecká díla 
a  podoby jejich uměleckohistorického 
vysvětlení, jehož první ročník letos ot-
víráme. Tématem budou umělecká díla 
od raného novověku po současnost 
v  oblastech architektury, sochařství, 
malířství a užitého umění. Kurz navazu-

je na úspěšné cykly ve spolupráci se Se-
minářem dějin umění a po třech letech 
je taktéž zakončen slavnostní promocí. 
Nabízíme ale také jednoleté kurzy, mezi 
které patří Kulturní dědictví a památko-
vé péče na Moravě, jejž pořádáme ve 
spolupráci s  Národním památkovým 
ústavem, a  také kurz Univerzita třetího 
věku a Moravské zemské muzeum.

Výuka probíhá zpravidla jednou za  
14 dní v období od října do května. Pro 
ty z  vás, již se přihlásí do některého 
z výše uvedených dlouhodobých kurzů, 
čeká během akademického roku i široký 
výběr kurzů krátkodobých s nejrůznější 
tematikou, jmenujme například kurzy 
astronomie, genealogie, kybernetické 
bezpečnosti nebo kurz o Jižní Americe 
a  mnoho dalších. Nudit se u  nás tedy 
rozhodně nebudete!

Vzdělávání na U3V MU je bezplatné, 
uhradit je nutné pouze jednorázové 
zápisné, které pro celý akademický rok 
činí 800 Kč. Přihlášky ke studiu budeme 
přijímat od 1. 9. 2021. Bližší informace 
o  přihlašování naleznete na webových 
stránkách www.u3v.muni.cz, kde v brz-
ké době upřesníme, zda bude přihlašo-
vání i samotná výuka probíhat prezenč-
ní, nebo elektronickou formou.

Kolektiv Univerzity třetího věku MU

velké části poliklinické ambulantní části 
Dětské nemocnice. Pod dojmem, který 
na veřejnost i zaměstnance udělalo Vaše 
dílo, jsme Vás chtěli požádat o uměleckou 
výmalbu, která by nástěnky nahradila, 
povýšila estetickou úroveň prostor, dětem 
zpříjemnila čekání a  odtrhla jejich mysl 
od vlastního trápení i  vědomí, že se na-
chází v  nemocnici. Jedná se o  rozsáhlou 
a místy i komplikovanou plochu chodeb, 
která není příliš prosvětlená a jejíž výzdo-
ba vyžaduje velkou invenci i  důmysl. Na 
druhé straně dává možnost např. vytvořit 
na sebe navazující příběh po vzoru lepo-
rela, což je počin i u nás nevídaný. Stejně 

tak volají po výmalbě některé z  vyšetřo-
ven.  Velmi bychom uvítali Vaši návštěvu 
a radu, která místa považujete za vhodná 
a  samozřejmě i  Vaše rozhodnutí, zda je 
Váš nadační fond ochoten v  této záleži-
tosti pomoci Dětské nemocnici, jako již 
několikrát.

Se srdečným pozdravem 
PhDr. Jana Šífová, MBA 

Zástupce Zdravotnického náměstka pro 
NLZP pro Dětskou nemocnici FN Brno 

Dětská nemocnice, Černopolní 9,  
625 00 Brno“

Na základě doporučení členek so-
ciální komise obce projednalo žádost 

nadačního fondu Víly pro děti zastu-
pitelstvo obce Telnice s  pozitivními 
výsledkem. Nadačnímu fondu poskyt-
la naše vesnice finanční dar ve výši  
10 000 korun. Jakmile bude podpořené 
dílo hotové, zveřejníme fotografie ho-
tové místnosti, která byla z našich pro-
středků vymalována. 

V brněnské Dětské nemocnici se léčí 
i telnické děti, jelikož je pro Telnici nej-
bližším lůžkovým zdravotnickým zaří-
zením tohoto druhu. Věříme, že tuto 
žádost o  podporu vyslyší i  další obce 
okresu Brno-venkov a  brněnské měst-
ské části.  FK

Pl
ac

en
á 

in
ze

rc
e



Telnický zpravodaj – červen 2021Aktuality12

NAKLÁDÁNÍ S ODPADEM

V roce 2020 se množství vytříděného odpadu v naší zemi 
zvýšilo meziročně zhruba o 20 tisíc tun na 713 tisíc tun vy- 
užitelných surovin. To znamená, že každý obyvatel ČR vy-
třídil loni v průměru 67 kilogramů papíru, plastů, skla, kovů 
a nápojových kartonů. Oproti minulým rokům se loni zejmé-
na vlivem protiepidemických opatření poměrně významně 
změnila skladba tříděných odpadů. Lidé trávili více času 
doma – děti měly domácí výuku, v  domácnostech se více 
vařilo, případně si lidé donášeli či objednávali jídla z restau-
rací a projevil se i rozmach online nakupování. Z celkového 
množství odpadů vytříděných v obecních systémech tvořily 
více než 56 % vytříděné obalové odpady, na jejichž třídění 
a  předání k  recyklaci a  využití přispívají obcím výrobci ba-
leného zboží prostřednictvím Autorizované obalové spo-
lečnosti EKO-KOM. Podle statistik AOS EKO-KOM se u větši-
ny komodit (kov, papír a sklo) pohybuje míra dotřídění pro 
materiálovou recyklaci kolem 96 %. Jen malé procento bylo 
využito pro výrobu alternativních paliv nebo uloženo na 
skládku. 

Problémovou komoditou jsou plasty. Těch bylo loni dotří-
děno pro materiální využití necelých 30 %, dalších třicet bylo 
využito pro výrobu alternativních paliv a přes 40 % bylo vy-
užito energeticky v ZEVO či uloženo na skládku. Důvodem je 
velká různorodost plastů, pokles poptávky po vytříděných 
plastech v  celé EU a  také negativní vliv v  souvislosti s  one-
mocněním covid a omezením průmyslu.

Nová legislativa ukládá obcím dosáhnout do budoucna 
poměrně vysokých cílů recyklace. Důležitým předpokladem 
pro plnění je především dostatečné množství kvalitně vytří-
děného odpadu.

Již nyní se celá Česká republika může pochlubit jednou 
z nejhustších sběrných sítí pro tříděný odpad v Evropě. V ně-
kterých obcích (i v té naší) je nádobový sběr doplněn sběrem 
pytlovým a sběrným místem, či dvorem.

Dlouhodobým cílem vyplývajícím z direktiv Evropské unie 
je, aby množství odpadu končícího bez využití na skládkách 
bylo omezeno na absolutní minimum, od roku 2030 bude 
povoleno skládkovat nanejvýše 10 % komunálního odpadu.
Jak jsme na tom byli v roce 2020 odpadem v Telnici:

Komodita I.Q / t II. Q / t III.Q / t IV. Q / t

papír  9,504  8,194 10,357 15,618

plast  9,061 11,752  9,461 14,255

sklo čiré  3,260  3,380  1,840  2,850

sklo směsné  2,470  2,580  2,570  2,950
směsný  
komunální odpad 47,700 46,500 39,400 57,600

Co se týká sběru kovového odpadu, pak jsme v Telnici v loň-
ském roce vysbírali celkem 48,2 tun, textilu lidé odevzdali cel-
kem 8,46 tun. Ivana Mifková

Výtěžnost tříděného sběru využitelných složek KO (kg/ob.) v krajích ČR v roce 2020
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LINKA POMOCI OBĚTEM KRIMINALITY A DOMÁCÍHO NÁSILÍ 
Mlčením pomoc nepřivoláš. Seber od-

vahu a  jednej. Ročně evidujeme skoro 
10  000 případů domácího násilí. Kont-
roluje, s kým si píšeš? Počítá tvé výdaje? 
Omezuje ti styk s rodinou nebo přáteli? 
Má absolutní kontrolu nad tvými finan-
cemi? Trvá na zpřístupnění tvých hesel? 
Zatajuje vaši finanční situaci? Uráží tě, 
zesměšňuje nebo ponižuje? Vydírá tě 

a  zastrašuje? Vyhrožuje ti odebráním 
dětí anebo vyhozením z  bytu? Odepí-
rá ti spánek, teplo anebo jídlo? Vyvíjí 
na tebe v  ložnici nátlak? Fyzicky tě na-
padá? Nutí tě v posteli k něčemu, co se 
ti nelíbí? Anebo jakkoliv jinak omezuje 
tvoji osobní svobodu? NEODKLÁDEJ 
TO! Zavolej na tel. číslo 116 006.

Policie ČR, www.neodkladejto.eu



  HÁZENKÁŘI  
DĚKUJÍ  
ZA VÝTĚŽEK  
ZE SBĚRU  
ŽELEZNÉHO  
ŠROTU
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ZA SLAVKOVSKÝM SLUNCEM

OBECNÍ KNIHOVNA SE TĚŠÍ NA VAŠI NÁVŠTĚVU

V letošním roce dvě pobočky Muzea Br-
něnska, konkrétně Památník Mohyla míru 
a  Muzeum ve Šlapanicích, společně po-
řádají sérii nepravidelných procházek po 
vybraných částech slavkovského bojiště. 
Součástí akcí bude výklad o  důležitých 
budovách a  místech, které sehrály v  bi-
tvě u Slavkova klíčovou roli. Bojiště bude 

rozděleno do několika částí, aby pro-
cházky nebyly příliš náročné. Hlavní trasy 
jsou Střed: Šlapanice–Ponětovice–Mo-
hyla míru, Jih: Sokolnice–Telnice–Újezd, 
Sever: Santon–Tvarožná–Stará pošta. 
V  plánu je také podniknout cyklovýlet 
napříč bojištěm, půjde o  trasu Kobylni-
ce–Sokolnice–Telnice–Újezd–Mohyla 

míru.  Procházky i  cyklovýlet nejsou pla-
cené a kdykoli během cesty je možné se 
odpojit. Více informací najdete na webo- 
vých stránkách www.muzeumbrnenska.cz,  
případně nás kontaktujte na telefonním 
čísle 544 544 246.

Petr Bělohoubek,  
www.muzeumbrnenska.cz

Házenkáři Sokola Telnice ve spolupráci 
s  obcí provedli v  sobotu 8. května 2021 
sběr železného šrotu. Děkujeme obča-
nům, kteří našemu oddílu věnovali kovový 
odpad. Celkem bylo sesbíráno 13,5 tuny  
odpadu. Finanční prostředky získané 
z tohoto sběru (74 470 Kč) použijeme na 
činnost všech týmů házené. Ještě jednou 
děkujeme! 

 Házenkáři Sokola Telnice

V  obecní knihovně jsme si pro vás 
připravili zase několik zajímavých no-
vinek. Posuďte sami. Dobrou náladu 
vám jistě může přinést humorné vy-
právění Marcely Mlynářové  s názvem 

„Bez bontonu, bez konvencí“. Oblíbená 
britská autorka Ann Grangerová vyda-
la svou novou detektivku „Nebezpečná 
zvědavost“. Milovníkům detektivního 
žánru neujdou jistě ani dvě nové kni-

hy od českých autorů: ze „zelené řady“ 
nakladatelství Moba  od Stanislava 
Češky „Zapomenutá smrt“ a  od Luď-
ka Kubáta „Osudový zkrat“. Nechybí 
ani dvě zajímavé novinky z románové 
edice Jarmily Pospíšilové „Skořápky na 
vodě“ a  také „...a naposled konvalin-
ky“. Těšit se můžete také na závěrečný 
čtvrtý díl historické rodinné ságy „Křiš-
ťálový klíč“ Vlastimila Vondrušky s ná-
zvem „Hejnické pastorale“. Doporučit 
vám můžeme také poutavé vyprávění 
britské spisovatelky Fiony Valpy „Kam 
včely chodí spát“ a „Moře vzpomínek“. 
Těšíme se na vaši návštěvu a přejeme 
vám krásné léto.

Lenka Smetanová, knihovnice

VÝSLEDKY IV. VĚDOMOSTNÍHO KVÍZU 
IV. vědomostní kvíz byl skutečně 

zkouškou dobrých znalostí o naší obci 
anebo dobrých vyhledávajících schop-
ností. Do stanoveného termínu dorazi-
lo na obecní úřad celkem devět vyplně-
ných soutěžních listů, z nichž sedm spl-
nilo požadované minimum správných 

odpovědí (dvě odpovědi mohly být 
chybné). Z těchto sedmi finalistů tedy 
byla starostou obce vylosována paní 
Jitka Laštůvková, která byla odměně-
na krásným odlévaným panoramatem 
Telnice a  dalšími drobnými propagač-
ními předměty obce. Také dalších šest 

finalistů bylo odměněno drobnými 
upomínkovými obecními předměty.

Šťastné výherkyni gratulujeme a  dě-
kujeme všem luštitelům za účast v tom-
to vědomostním kvízu. Pokud vás za-
jímají správné odpovědi, můžete si je 
prostudovat zde: 
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VÝSLEDKY RODINNÉ FOTOSOUTĚŽE TELNICKÉHO ZPRAVODAJE 
Letošní rok je u  nás nazván Rokem 

telnické rodiny. Posbírali jsme proto 
fotky deseti telnických rodin, které 
jsme zveřejnili v  Telnickém zpravo-
daji – ovšem bez zachycení obličejů. 
V  rámci Rodinné fotosoutěže jsme 
vás pak vyzvali, abyste zkusili přiřadit 
jednotlivé fotky k nabízeným jménům 
telnických rodin. Nebyl to úkol pro 
všechny vůbec lehký. Některým se 
přesto podařilo přiřadit správná jména 

k  jednotlivým fotografiím. A  pokud si 
i vy stále lámete hlavu, jaká fotografie 
k  jaké rodině patřila, tak zde pro vás 
máme řešení:
1 – Mifkovi  
2 – Skopovi  
3 – Svobodovi  
4 – Finsterlovi-Skoupí 
5 – Šlampovi  
6 – Bačíkovi  
7 – Žákovi  

 8 – Kroutilovi  
 9 – Umláškovi  
10 – Gabrhelovi

Blahopřejeme čtyřem úspěšným 
účastnicím soutěže a zároveň vítězkám, 
které si odnášejí slíbené odměny v po-
době např. knihy Šlapanicko z  nebe: 
paní Kristýně Svobodové, paní Blance 
Sklenářové, paní Kateřině Umláškové 
a paní Petře Skop.

Ivana Mifková

Dort Moniky Součkové (roz. Křížové) zvítězil také v Dortiádě roku 2014.  
Vítězka stojí uprostřed.

1. Justýna
2. a) Vládce nebes
3. Masarykovo náměstí
4. Kvitko
5. Monika Součková (roz. Křížová)
6. a) Moutnice   
7. b) 2012  
8. b) 2002
9. c) Karel Doležel
10. b) 2012
11. c) 2008
12. Libuše Slezáková
13. Ludvík Hemala
14. c) 110. 
15. d) ŠK Cífer
16. b) BAB CUP
17. František Perna
18. a) v Adventu
19. a) 1.
20. Orel jednota Telnice FK

1 2 3 4

8 1065

7 9
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 VÝHERKYNĚ TAJENKY KŘÍŽOVKY  
Z DUBNOVÉHO TELNICKÉHO ZPRAVODAJE

Do uzávěrky doručení tajenky 
z  křížovky v  dubnovém vydání Tel-
nického zpravodaje bylo na obecní 

úřad doručeno celkem 10 správných 
odpovědí: ROZTANČÍME TELNICI. 
Výherkyní se po losování staros-

tou obce stala paní Anna Šubová.  
Gratulujeme.

Marcela Drápalová, OÚ Telnice

KŘÍŽOVKA – JAK DOBŘE ZNÁTE TELNICI?

1 A

2 I

3 K

4 O

5 I

6 Á

7 Ý

8 U

9 P

10 A

11 U

V tajence naleznete historický název jedné z původních ulic naší vesnice.
Vyluštěnou tajenku doručte obecní-

mu úřadu osobně nebo emailem na ad-
resu: urednice@telnice.cz nejpozději do 
15. července 2021.

Šťastný výherce bude vylosován a od-
měněn zajímavými obecními upomín-
kovými předměty. Všem luštitelům do-
poručujeme, aby si dobře přečetli pře-

devším aktuální vydání Telnického zpra-
vodaje, kde je množné všechny odpo-
vědi jednoduše dohledat. Hodně štěstí  
v luštění!

1.  Název netradiční dětské soutěže  
ve cvičení psů.

2.  Příjmení bratrů, kteří o prázdninách 
v Telnici provozují známý 
kinematograf.

3.  Co způsobilo vyřazení kostelních 
varhan o hodech v roce 1891?

4.  Název země, jejíž vojáci v roce 1866 
procházeli Telnici.

5.  Název nadačního fondu, který obec 
podpořila ve věci výmalby Dětské 
nemocnice.

6. Název nejmladší telnické ulice.
7.  Příjmení jednoho z pracovníků 

obecní čety.

 8.  Jméno rodiny, která měla  
v Rodinné fotosoutěži fotografii  
se svými stíny.

 9.  O které hodině zaznělo hlášení 
obecního rozhlasu na Den matek?

10.  Křestní jméno třídní učitelky 
letošní páté třídy telnické školy.

11. Název jedné z místních restaurací.
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Hana Umlášková (*1980) je měnínskou rodačkou, která od školního roku 
2008/2009 pracuje v místním školství. V roce 2008 nastoupila jako vychovatel-
ka ve školní družině, asistentka pedagoga, později jako učitelka v MŠ Telnice. 
Po návratu do školy se pak v roce 2018 stala učitelkou 3.–5. třídy. Několik let 
spravuje školní webové stránky. Vystudovala Teologickou fakultu Jihočeské 
univerzity v  oboru pedagog volného času, později si doplnila pedagogické 
vzdělání na tamní Pedagogické fakultě. Je vdaná a žije ve své rodné obci.

n Jaký je tvůj vztah k Telnici?
 Po těch letech rozhodně kladný (smích). 

Už od mládí jsme z  Měnína rádi chodili 
do Telnice na hody, další zábavy a  akce, 
znám tu spoustu místních lidí. Jsem ráda, 
že tu mezi vámi můžu pracovat.

n Dobře, jak ses tedy stala vychovatel-
kou naší školní družiny?

Když jsem končila v Českých Budějo-
vicích a  vrátila se na Moravu, oslovila 
mne bývalá ředitelka školy Leona Bí-

mová s nabídkou pracovního místa. Pů-
vodně jsem tam pracovala jako lektor-
ka výpočetní techniky v rámci projektu 
Evropské unie, ale z rodinných důvodů 
mi tato nabídka tehdy přišla vhod. Byla 
jsem moc ráda, že mám zajištěnou prá-
ci v blízkosti svého domova. 

n Pracovala jsi v  naší škole na různých 
pozicích. Při které ses nejvíce realizovala?

Na to je složitá odpověď. Každá prá-
ce, kterou jsem ve škole dělala a dodnes 
dělám, má své pro a proti. Ve všem jsem 

se svým způsobem našla, každá mě ba-
vila. Ve škole bych vlastně mohla dělat 
cokoliv, jenom ne ředitelku (smích).

n Jak se zdá, už jsi v  naší škole zažila 
ledasco. Ale koronavirus, to byla určitě 
i pro tebe horká novinka…

Pamatuju si to, jako by to bylo dnes. 
V úterý 10. března 2020 přišla nečekaná 
zpráva, že budou ze dne na den uzavře-
ny školy. Jakmile to přišlo, hned jsme se 
všichni učitelé sešli ve škole s ředitelem 
a dohodli se na dalším postupu. Dětem 
jsem to řekla po hodině tělesné výcho-
vy, když jsme se vraceli do školy. Neza-
pomenu na jejich nevěřícné pohledy. 
Po chvíli spustily šílený jásot, ale pak 
jim hned došlo, že to asi nebude jen tak. 
Když jsem jim řekla, že se budou muset 
učit doma, už je nadšení přešlo (smích). 

n Tehdy byly školy hodně zaskočené ne-
očekávanou situací. Spousta škol neby-
la ani technicky připravena, natož pak 
některé rodiny s  dětmi. Jak rychle jste 
rozjeli online výuku?

Online jsme začali učit už 30. března, 
kdy většina škol o tom ještě ani neuva-
žovala, nebo teprve o  tom začali pře-
mýšlet. Neměli jsme s tím vůbec žádnou 
zkušenost, všichni učitelé se to museli 
během chvíle sami naučit. 

n S jakými překážkami jste museli bojo-
vat při rozjezdu nového způsobu výuky?

Hned jsme zjistili, že ne všichni žáci 
jsou dostatečně počítačově vybaveni. 
Tím, že se tato situace týkala velkého 
množství lidí, se najednou výpočetní 
technika určitého druhu stala nedostat-
kovým zbožím. Třeba webkamery prak-
ticky úplně vymizely z  trhu. Bylo nám 
jasné, že v  některých domácnostech 
mají děti k dispozici jen jeden společný 
počítač, takže se sourozenci nemohou 
potkat ve stejnou dobu při online výuce. 
Muselo tedy nastat sladění rozvrhu ho-
din s ohledem tato technická omezení.

n To určitě zaskočilo taky rodiče. Jak se 
vám s nimi dařilo tyto technické překáž-
ky odstraňovat? 

Postupně se nám to dařilo řešit. I my 
jsme se museli v  něčem přizpůsobit. 
Určitě by stála za zmínku ochota rodičů 
zlepšit své internetové připojení, které 
v  některých případech opravdu nedo-
kázalo přenášet požadovaná data. Pro-
tože byla potřeba při výuce přenášet 

ROZHOVOR S HANOU UMLÁŠKOVOU

Hana Umlášková při ukončení školního roku 2019/2020 s  koláží fotografií jednotlivých 
žáků, která byla vyrobena v první vlně covidu na památku tohoto zvláštního školního roku.
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i obraz, byli jsme rádi, že se v mnohých 
rodinách situace zlepšovala. Když rodi-
če a děti potřebovali, dokázali jsme jim 
zapůjčit počítačové vybavení.

n Dnes už jsou naštěstí žáci zase zpět ve 
škole, dokonce už se mohou třídy setká-
vat mezi sebou. To muselo být radosti…

To bylo! Opravdu jsem zažila jejich 
velkou radost, když šly spolu dvě třídy 
na oběd. Moc jim chyběl kontakt s ka-
marády z  jiných tříd. Výuka už probíhá 
v  normálním režimu, i  pro nás učitele 
je to pozitivní změna. Doufám, že příští 
rok už proběhne celý ve standardní pre-
zenční výuce. 

n Rozhovor spolu připravujeme v  po-
lovině května a ty už můžeš pozorovat, 
jak se všechna ta koronavirová opatření 
odrazila na dětech ve škole…

Děti se těší do školy! To bych dřív asi 
nezažila. A není řeč jen o tom, že se těší 
na své spolužáky, ale dokonce i na běž-
nou výuku. Tolik jim chyběla (smích). 
Každý žák je ale jiný. Někomu tato doba 
prospěla, protože si paradoxně dokázal 
s učivem lépe poradit. U některých dětí 
to narazilo na jejich vlastní samostat-
nost a  odpovědnost. Záleželo také na 

tom, jak k tomu přistoupili doma rodiče 
nebo příbuzní. Možná se budeš divit, 
ale pomáhali i dědečkové a babičky. 

n A  jak dnes vypadají děti při tělesné 
výchově?

Jsem ráda, že se to na nich tolik neod-
razilo, vyhledávají možnost jakéhokoliv 
pohybu. Vítají příležitosti na sportová-
ní v průběhu vyučovacího dne. Zrovna 
moje pátá třída měla asi pohybu dosta-
tek. V zimě děti bruslily, bobovaly, hrály 
na honěnou, na schovávanou, chodí se 
psy venku. Kdybych si sedla na hřiště 
u rybníka, určitě bych je tam postupně 
všechny potkala.

n Jak se páťáci těší na závěrečný výlet 
do Prahy?

Tři roky o  ničem jiném nemluví 
(smích). Moc se těší a  já taky. Praha je 
vždycky plná zážitků, pro některé to 
bude první seznámení s  hlavním měs-
tem. Jiní už tam byli jako malí a  už si 
na to nepamatují. Pro všechny z nás to 
je pokaždé silný zážitek a  možnost ta-
kového krásného lidského rozloučení 
se třídou, se spolužáky. Mnozí už příští 
rok spolu nebudou dál pokračovat, roz-
prchnou se do různých škol. 

n I přes všechny komplikace, které tato 
doba přinesla, je něco pozitivního, co si 
z tohoto období odnášíš?

Můžu zmínit zkušenost s  online vý-
ukou, vzdáleným vyučováním přes 
kameru. Z lidského hlediska jsme měli 
příležitost budovat si vzájemnou dů-
věru na vyšší úrovni, poznat se mezi 
sebou zase trošku jinak. Mám radost, 
že jsem díky online výuce mohla ně-
které své žáky přivést k  větší samo-
statnosti, což jistě ve svém dalším 
životě budou potřebovat. Naopak 
ještě víc jsem si teď uvědomila, jak 
je moc fajn, že teď zase můžeme být 
spolu. Člověk si hned začne takových 
věcí více vážit. Moc ráda vzpomínám 
i  třeba na to, když jsem přerušila vý-
uku a  prostě jsme si s  mými páťáky 
jenom tak povídali o  běžném životě, 
protože jsme to prostě všichni už moc  
potřebovali.

n Děkuji za milý rozhovor a  přeji tobě 
i všem žákům naší školy krásné prázdni-
ny. A budu spolu s vámi doufat, že příští 
školní rok už bude probíhat klidnějším 
způsobem pro nás všechny. 

Připravil František Kroutil 

Vzpomínka na zážitkový týden v prosinci 2020, tzv. Den v pyžamu.
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V  minulém článku o  dění v  základní 
škole jsem vyjádřil přání, aby všichni 
žáci byli v  květnu ve škole. Jsme moc 
rádi, že je tomu tak a  že můžeme té-
měř normálně učit. Připadáme si jako 
po prázdninách, kdy je potřeba znovu 
nastavit pravidla, která mnoho žáků po-
zapomnělo. Prvňáčci a druháčci neměli 
tuto pauzu tak dlouhou, ale třeťáci až 
páťáci se vracejí k plnohodnotnému vy-
učování až po dlouhých šesti měsících. 
Přes všechny potíže s návratem spojené 
(testování, nošení roušek a respirátorů, 
dodržování všech možných a  nemož-
ných nařízení, vysvětlování, že ZŠ a MŠ 
není vydavatelem nařízení) volám sláva! 
A  doufám, že se školní rok 2020/2021 
nebude opakovat. 

V  průběhu dubna proběhl zápis bu-
doucích prvňáčků, při kterém jsme na-
bídli možnost dobrovolných individuál-
ních konzultací. Většina rodičů se svými 
dětmi nabídku využila. Celkem bylo 
přijato 21 žáků do první třídy školního 
roku 2021/2022.

V  dubnu a  květnu jsme se ve výuce 
snažili co nejvíce využít možností, které 
nám dávala rotační výuka. V druhé po-
lovině května a v červnu se režim školy 
vrátil do zářijových „kolejí“ s  dodržo-
váním nezbytných protiepidemických 

opatření. Stále zůstaly některé obtíže, 
jako např. informování ze strany MŠMT 
o  rozvolnění a  o změnách na poslední 
chvíli a  s  tím spojené rychlé shánění 
testů. Ale to už bereme jako celoroční 
folklór. V  červnu vyrazili páťáci na plá-
novaný výlet do Prahy, ale jinak se pilně 
věnovali dohánění a  hlavně procvičo-
vání probraného učiva, stejně jako žáci 
ostatních tříd.

Rád bych znovu poděkoval rodičům 
za spolupráci během celého školního 
roku a za trpělivost s pozdním informo-
váním o  organizačních změnách, které 
nebylo ve většině případů způsobeno 
naší institucí.

Přeji vám hezké prožití letních měsí-
ců a věřím, že nový školní rok 2021/22 
bude probíhat standardnějším způso-
bem.  Petr Gabrhel, ředitel školy

Velikonoční svátky probíhaly i  letos 
trochu jinak, než jsme byli všichni zvyk-
lí. Přesto doufám, že si je každý alespoň 

trochu užil v rámci rodiny. V naší mateř-
ské škole bylo bohužel ještě týden po 
Velikonocích úplně prázdno. S napětím 

jsme každý den očekávali radostnou 
zprávu o  znovuotevření MŠ. Myslím si, 
že po celém tomto školním roce už je 

KONEČNĚ VŠICHNI VE ŠKOLE – A BEZ ROTACE

OKÉNKO Z MŠ TELNICE
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naprosto zbytečné si tady stěžovat na 
nedostatek informací ze strany vlády, 
natož pak diskutovat o  dostatku času 
na přichystání možných variant podmí-
nek, za kterých budeme moci konečně 
zase fungovat. Člověk si ale musí na 
všem najít nějaké pozitivum. Například 
to, že nebýt mnohdy až „groteskních“ 
situací, do kterých se po celý školní rok 
dostáváme, tak bychom s  panem ředi-
telem možná nikdy neměli šanci zjistit, 
že pracovat se dá nejen na 100 %, (jak 
jsme si doteď mysleli), ale že to jde tře-
ba i na 200 nebo dokonce 300 %. Také 
jsme si ověřili, že máme ve školce i škole 
velmi schopné a ochotné zaměstnance, 
kterým bych touto cestou velmi ráda 
poděkovala, protože jsme zvládli vše 
nachystat, a to ve velmi krátkém čase. 

Mateřskou školu jsme mohli znovu 
otevřít od pondělí 10. dubna. Zpět se 
mohly zatím vrátit pouze děti, které plní 
poslední povinný rok předškolní do-
cházky a také děti rodičů zaměstnaných 
například ve zdravotnictví apod. Třídy 
mohly být naplněny pouze do kapaci-
ty 15 dětí na jedno oddělení. Podmín-
kou ovšem bylo testování dětí a všech 
zaměstnanců školy antigenními testy, 
a to dvakrát týdně. Vím, že toto naříze-
ní vyvolalo řadu nesouhlasných diskusí 
a  rozhořčilo mnohé z  vás, ale pro nás 
bylo nejdůležitější to, že se děti mohly 
znovu vrátit do školky a být spolu. Tato 
doba, ve které momentálně žijeme, je 
náročná pro všechny, ale já bych přesto 
byla ráda, kdyby se to našich dětí dotklo 
co možná nejméně. 

Ve školce se snažíme, aby se děti cí-
tily dobře a  mohly společně zažívat 

různá dobrodružství a  radosti. Ne-
jde ale dělat, že se nic kolem nás ne-
děje. Nakonec nastoupily v  pondělí  
10. dubna zpět v  podstatě všechny 
děti, které zatím mohly. Testování pro-
bíhalo vždy v poklidné atmosféře. Děti 
musely na výsledek testu čekat 15 mi-
nut, ale aby se nenudily, měly k dispo-
zici různé omalovánky, úkoly a hry, kte-
ré si mohly s maminkou nebo tatínkem 
zahrát u stolečku. Testování probíhalo 
ve třídě Ježečků na nové budově. Pro-
stor jsme přizpůsobili tak, aby se v  je-
den okamžik mohlo testovat až 10 dětí 
současně. Snažili jsme se udělat maxi-
mum pro to, aby návrat dětí do školky 
probíhal v  klidu a  bezpečně. Chtěla 

bych opravdu velice poděkovat všem 
rodičům za skvělou spolupráci a trpě-
livost. Po čtrnácti dnech přišlo naříze-
ní, že testovat se musí pouze jednou  
za týden. 

Distanční vzdělávání ve formě růz-
ných aktivit a  námětů ke tvoření, kte-
ré paní učitelky připravovaly na  web 
MŠ, bylo dále zachováno kvůli dětem, 
které ještě do školky nemohly. Protože 
„kamínkování“ je teď neskutečný hit, 
nechtěly jsme být s  paními učitelkami 
pozadu, a  tak jsme vymyslely aktivitu 
pro rodiče s  dětmi, aby to rychleji utí-
kalo i těm, kteří za námi do školky ještě 
nemohly. Každá paní učitelka namalo-
vala na kamínek obrázek zvířátka nebo 
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věci, která začínala na stejné písmenko, 
jako její jméno. Kamínky jsme rozmís-
tily po Telnici a  daly všem nápovědy, 
kde mají hledat. Úkolem bylo kamínek 
najít a  uhodnout, která paní učitelka 
jej namalovala. Zapojilo se hodně dětí 

a všem moc děkujeme za poslané fotky 
a správné odpovědi. 

A pak přišel ten radostný okamžik, na 
který jsme všichni čekali! Od 10. květ-
na se  mohly vrátit do školky všechny 
děti a bez podmínky testování. To bylo 

radosti! Obnovil se provoz ve všech tří-
dách a  dokonce o  týden později jsme 
mohli zrušit i  povinnou homogenitu 
skupin, takže se obnovil provoz MŠ úpl-
ně. Děti byly nadšené a bylo vidět, že se 
neskutečně těšily. 

Během měsíce května proběhlo spo-
lečné focení tříd. Na začátku června 
jsme v MŠ obnovili i kulturní akce, kte-
ré sice musely probíhat venku na školní 
zahradě, ale myslím si, že všechny děti 
byly nadšené, že vůbec být mohou. 
Pokud to situace dovolí, máme v  plá-
nu nějaký pěkný výlet s  dětmi a  snad 
i  nějaká vystoupení. Hned 9. června 
jsme měli s dětmi příležitost a šli jsme 
zazpívat babičkám z  našeho telnické-
ho KLASU a popřát jim k jejich kulaté-
mu výročí. Rádi bychom udělali i slav-
nostní pasování předškoláků na školá-
ky. Vyrobily jsme s  paními učitelkami 
i předškolácké tablo, které je umístěné 
na bráně mateřské školy. Do prázdnin 
zbývá sice už jen chvíle, ale my toho 
s dětmi hodláme ještě hodně stihnout, 
tak doufám, že se nám to podaří. 

Veronika Slezáková,  
vedoucí učitelka MŠ Telnice

Od 3. do 14. května probíhal v naší MŠ 
zápis dětí pro nový školní rok 2021/2022. 
I v letošním roce byl doporučen zápis on-
line formou, ale my jsme se rozhodli jej 
provést prezenčně, proto jsme setkání 
rozvrhli na více dní. Museli jsme ovšem 
dodržet zvýšená hygienická opatření. 
Každé dítě bylo zapsáno na přesný čas, 

ve kterém se s rodičem dostavilo do MŠ. 
Zápis probíhal převážně ve třídě Ježečků 
na nové budově, která byla ještě v  této 
době uzavřena. Děti měly možnost se ve 
školce porozhlédnout a pohrát si s paní 
učitelkou. Současně jsem si já pohovo-
řila s  rodiči, seznámila je s  chodem MŠ 
a odpověděla na všechny jejich dotazy. 

Zápis probíhal ve výborné a milé atmo-
sféře. Každé dítě si ze zápisu odneslo 
malou odměnu, kterou pro něj připravily 
paní učitelky, kterým bych chtěla moc 
poděkovat. K zápisu se dostavilo 36 dětí 
převážně z  Telnice. Bylo přijato 18 no-
vých dětí, na které se od září všichni moc 
těšíme.   Veronika Slezáková

ZÁPIS DO MATEŘSKÉ ŠKOLY



  POCHODU  
PO HRANIČKÁCH 
OBCE  
SE ZÚČASTNILY 
DESÍTKY LIDÍ
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V sobotu 24. dubna 2021 jsme se do-
čkali krásného počasí, které přálo mimo 
jiné také hojné účasti na akci „Ukliďme 
Telnici“. Sluníčko a snaha přispět k očis-
tě naší obce motivovaly celkem dvacet 
šest účastníků. Devítičlenná skupina 
z Nádražní čtvrti se rozdělila na tři úseky. 
Remízek za nádražím, okraj cesty ulice 
Na vilách a cestu kolem potoka od želez-
ničního mostu směrem do obce. Z cen-
tra obce jsme se vydali různými směry. 
Vyčistili jsme úseky kolem silnice na  

Brněnské, okolí čerpací stanice a příkopy 
u  silnice směr Moutnice, dále pak pro-
story u  čističky odpadních vod, oblast 
kolem u-rampy, cestu za areálem země-
dělského družstva a  úsek mezi ulicemi 
Za sokolovnou a  U mlýna. Uklízejícím 
bylo nabídnuto občerstvení v  podobě 
oplatku a  minerální vody. Samozřejmě 
nechyběly ani ochranné pracovní po-
můcky a nově ani kleště na sběr odpad-
ků, ze kterých měli radost zejména nej-
mladší pracanti.

A tak jsme v  sobotu společnými sila-
mi odlehčili Telnici od asi čtyřiceti pytlů 
odpadu, který jsme předali na sběrné 
místo. Podle kvanta posbíraných odpad-
ků lze soudit, že máme před sebou ješ-
tě dlouhou cestu, jak přimět lidi, aby se 
chovali ekologičtěji. Díky všem zúčast-
něným za vynaloženou aktivitu a  pozi-
tivní přístup, se kterým se v sobotu opřeli  
do práce.

Za všechny brigádníky Ivana Mifková

Na svatého Jiří vylézají hadi a  ští-
ři, praví jedna z  pranostik. Na jedné 
nejmenované rozhlasové stanici si 
tuto pranostiku v  sobotu 24. dub-
na 2021 trošku upravili – na svatého 
Jiří vylézají turisté. A  bylo tomu tak 
i  u nás, v  rámci víkendového Pocho-
du po hraničkách, který pořádala  
TJ Sokol Telnice. Akce se zúčastnilo 
70 turistů od těch nejmenších až po 
ty nejstarší. Cesta vedla především 
přírodou kolem celé Telnice a kopíro-
vala přibližně její hranice v  délce asi  
13 km. Účastníci mohli vyrazit kdykoli  

UKLIĎME TELNICI
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V  minulém čísle Telnického zpra-
vodaje jste se mohli dočíst o  jednom 
rozhovoru o Telnici, který vyšel v  ča-
sopisu Krásný rok. A právě po přečte-
ní tohoto rozhovoru mi napsala paní 
Hana Tepperová z Prahy.

Prý se v něm dočetla, že v Telnici je 
mimo jiné i  muzeum panenek. Nele-
nila a  vyhledala si moji internetovou 
stránku s  panenkami. Asi se jí moje 
sbírka zalíbila, protože mi hned na-
psala, že mi chce věnovat velkou 
část své sbírky. Byla jsem velice mile 
překvapena, protože o  takových 
šťastných případech jsem zatím jen  
čítávala.

Několikrát jsme si psaly a  telefono-
valy, jak si panenky převezmu. Dohod-
ly jsme se, že si pro panenky přijedu 
– posílání by bylo dost náročné a taky 
by se mohly cestou poškodit. Říkala 
jsem si, proč je chce darovat zrovna 
mně? Hlavní důvod byl ten, že mám 
ráda staré panenky a  pak také to, že 
žiju na Moravě. Paní Hana totiž z Mo-
ravy pochází, konkrétně z Hané, líbila 
se jí myšlenka, že by se její panenky 
přestěhovaly na její rodnou Moravu. 
Během povídání jsme přišly i na to, že 

její manžel byl Maďar, stejně jako já, 
takže další důvod pro to, aby panenky  
přijely sem.

Hned, jak se uvolnilo cestování 
mezi okresy, jsme se domluvily na 
setkání. Termín padl právě na první-
ho května. Půjčili jsme si s manželem 
dodávku a  vydali se do Prahy. Paní 

Hana nás velice mile přivítala a  uká-
zala nám svoji velkou sbírku. V před-
síni už byly připravené krabice s  pa-
nenkami, které jsem si mohla odvézt. 
Při milém rozhovoru ještě přibyly do 
krabic další panenky a  dva kočárky. 
Po dobrém obědě jsme naložili krabi-
ce s  panenkami do dodávky, až byla 
celá zaplněná, a  vydali se na cestu  
domů.

Doma jsme krabice vyložili a  mně 
nastaly příjemné starosti, podívat se, 
jaké panenky jsem to vlastně dostala, 
a  hlavně, kam je všechny uložím. Ale 
na panenky se u  nás vždycky místo 
najde. Ještě je nemám všechny spo-
čítané, ale je jich určitě víc než sto. 
A kromě panenek počítám ještě něko-
lik časopisů a knížek o panenkách.

Za tolik krásných panenek můžu 
vlastně poděkovat i  našemu panu 
starostovi, protože poskytl rozhovor 
o  Telnici v  krásném časopisu, a  paní 
Haně, že si ten rozhovor pozorně pře-
četla a napsala mi. Jestli budete chtít, 
můžete se přijít na panenky podí-
vat. Máme otevřeno vždy, když jsem 
doma.

Monika Haniková

NEČEKANÝ PRVOMÁJOVÝ VÝLET DO PRAHY

během víkendu a  projít si značenou 
trasu podle svých možností. Sou-
částí byla malá soutěž v  podobě do-
plnění tajenky, jejímž řešením byla 
otázka: Ve kterém roce byl v  Telnici 
založen Sokol? Správná odpověď 
je 1909. Téměř všechny odpovědi  

byly správné, a to nás velmi potěšilo.  
Všichni účastníci dostali přímo domů 
malé odměny v  podobě perníčků, 
magnetek a  drobných her pro děti. 
Dvojice dospělých byly odměně-
ny tričky nebo taškou na boty. Ba-
tůžek na cesty získala paní Králová  

jako nejstarší účastník našeho pocho-
du – gratulujeme. Věříme, že si všich-
ni pochod užili i  vzhledem k  pěk-
nému počasí a  že už se těší na další  
ročník.

Za organizátory Leona Bímová,  
starostka TJ Sokol Telnice



Telnický zpravodaj – červen 2021 Společnost a kultura 23

Sváteční sobotní dopoledne (8. květ- 
na 2021) přineslo Telnici jednu netra-
diční aktivitu nazvanou Pejskyáda. 
Celkem sedm pejsků a  9 dětí a  mlá-
dežníků za podpory rodičů přišlo do 
psího výběhu na ulici Otmarovská 
předvést, co se spolu během doby 
koronavirové naučili. Role odborné-
ho hodnotitele se ujal pan Ivo Bartek, 
zkušený telnický chovatel a  cvičitel 
psů, za pomoci fotografa Jiřího Roz-
nose a starosty obce.

Každá skupinka dostala svou čtvrt-
hodinku na to, aby ukázala nejen pl-
nění různých povelů, cviků a  psích 
dovedností, ale i  soulad společného 
vztahu člověka se zvířetem. Ano, ne-
šlo jen o to, jak věrně se pejsek snažil 
plnit povely, ale jak spolu se svým cvi-
čitelem vycházel.

Slunné jarní dopoledne tak báječ-
ně doplnila atmosféra radosti zvířat 
i dětí. Pejsci se do plnění úkolů vrhali 
s  velkou radostí a  nadšením, a  to je 
jistě skvělá zpráva. Každý pes před- 

vedl něco jiného, některý hravě zdolal 
zdejší dřevěné překážky, jiný předvá-
děl kousky bez překážek, další se zase 
radostně účastnil předem precizně 
připravené choreografie. V  jednom 
případě se na počátku porota obá-
vala o své kalhoty (a nejen o ně), ale 
počáteční nedůvěra se po požití pa-
mlsku změnila v milé přátelství.

Všichni účastníci si zaslouží velké 
poděkování a  pochvalu za to, jak ke 
svému vystoupení přistoupili. Skuteč-
ně všichni pilně trénovali a bylo to na 
místě vidět. O  vítězce Pejskyády ne-
bylo pochyb. To, co předvedl 3,5letý 
německý ovčák Barneey pod vedením 
Barbory Hrubé z Nádražní čtvrti, bylo 
skutečně famózní (viz foto na titulní 
straně obálky). Ale i  všichni ostatní 
byli skvělí! Druhé místo si odnáší hravý 
7měsíční australský ovčák – fenka Ar-
wen, která se představila v hravé sym-
bióze s Andrejkou Zemkovou. Všichni 
ostatní si odnáší bronzové ocenění.  
Gratulujeme!

S Barborou Hrubou jsme dohod-
nuti, že spolu s  Barneeyem předve-
dou své umění při jedné z  jarních 
akcí s  pejsky, kterou pro širokou ve-
řejnost připravujeme. Panu Ivo Bart-
kovi i  Jirkovi Roznosovi děkujeme 
za spolupráci při hodnocení, resp. 
pořizování foto/video dokumenta-
ce. Panu Bartkovi zvláště děkujeme 
za citlivý a  pozitivní přístup k  jed-
notlivým účastníkům Pejskyády. Jis-
tě bylo pro mnohé přínosné slyšet 
zajímavý komentář i  motivační rady 
pro další pokračování práce s pejsky. 
Díky! Krásnou fotogalerii k  této akci 
naleznete na obálce tohoto vydání  
Telnického zpravodaje.

Ve čtvrtek 26. srpna 2021 připra-
vujeme ve spolupráci se spolkem 
Pomáháme psím srdcem, z. s., další 
zajímavou akci v  Telnici v  hlavní roli 
s našimi čtyřnohými kamarády – více 
na přiložené pozvánce, máte se na  
co těšit. 

FK

PEJSKYÁDA 2021

Andrea Zemková s Arwen (2. místo)



Telnický zpravodaj – červen 2021Společnost a kultura24

V neděli 9. května 2021 v  rámci 
oslav Dne matek, který vždy připadá 
na druhou neděli v květnu, uspořádal 
Orel jednota Telnice ve spolupráci se 
Spolkem pro postavení a  udržování 
orlovny v  Telnici trošku jinou oslavu 
Dne maminek, než na jakou jsme tra-
dičně zvyklí.

V rámci všech nařízení, která nás 
v  té době svazovala, nebylo možno 
sejít se na orlovně a pobýt při společ-
ném programu, který vždy nacvičo-
valy pro svoje blízké děti ze školky či 
ze školy. Přesto by bylo škoda tento 
pěkný svátek opomenout, a proto se 
zrodil nápad vypravit rodiny společ-
ně ven. Připravili jsme tedy dva okru-
hy výletu kolem Telnice, jeden delší 
pro účastníky na kolech, druhý pro 
pěší. Počasí nám přálo a nabídky užít 
si pěkné odpoledne a „vytáhnout“ 
maminku ven využilo celkem dost 
rodinných skupinek, včetně skupin-
ky v  kategorii babičky a  spol. Malí 
i velcí výletníci se vydali na trasu a po 
cestě plnili různé úkoly, které jim jis-
tě nebyly úplně neznámé, protože 
vycházely z  toho, co děláme doma. 
Na stanovišti „Velké prádlo“ foukalo 
a občas přišel i déšť, takže se rodinky 
musely činit, aby honem vše posbíra-
ly a prádlo jim nezmoklo. Stanoviště  
„Výroba svačinky na cestu“ nabízelo 
různé dobroty, které děti ve spolu-

práci s  rodiči pro sebe připravily ve 
sladké i  slané verzi, včetně zelenin-
ky. Při namátkové kontrole doprav-
ní obsluhy bylo zjištěno, že některé 
svačinky rovnou mizí v žaludcích ma-
lých výrobců a  na výlet se pokraču-
je již v  nasyceném stavu. Stanoviště 
„Ponožky a  Lichožrouti“ vyžadovalo 
nasazení při třídění prádla, párování 
ponožek do dvojic a  vyprání v  naší 
supermoderní pračce a  současně 
sušičce. Pokud účastníky akce neod-
foukl vítr, celý proces hravě zvládli. 

Na trase se také děti mohly pocvičit 
v zametání a uklízení, a  to na stano-
višti „Jarní úklid“. Cyklisté měli po 
cestě navíc stanoviště „Kočárky a jiné 
radosti“, kde si mohli vyzkoušet za 
odborných rad svých maminek či sta-
novišťaček přebalení miminka, oblé-
kání a  vypravení na procházku s  ko-
čárky. Stanoviště umístěné Na Lopa-
tě bylo více technické, k  vyzkoušení 
byly připraveny louskáčky na ořechy 
různých druhů, a  kdo zvládl ořechy, 
mohl také pokračovat na šroubová-
ní matiček. Těžko říct, zda to bavilo 
více děti, nebo jejich tatínky. Pra-
covně jsme tomuto stanovišti říkali  
„Vytoč svou matku“…

Myslím, že nedělní odpoledne pro-
běhlo krásně, výletníci si užili pro-
cházky se svojí rodinou a přáteli, ně-
jaký ten mlsek na cestu také byl a na 
konci čekala i  maminky malá odmě-
na, perníkové srdíčko. Pod záštitou Ji-
homoravského bicyklení se všem jistě 
dobře šlapalo.

Moc děkuji všem, kteří zajišťovali 
přípravy a stanoviště a starali se o vý-
letníky. Po tak dlouhé době jsme se 
zase rádi viděli a  doufám, že se už 
budeme vídat častěji. Děkuji také 
sponzorům Janě Budíkové za perní-
ková srdíčka a  firmě The Candy Plus 
Sweet Factory, s. r. o., za drobné slad-
kosti. Těšíme se na vás na další naší  
akci.

Bohumila Hrazdírová, 
Orel jednota Telnice

DEN MATEK TROŠKU JINAK
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Telnická farnost prožila jaro v  mírně 
uvolněnější atmosféře. Díky zrušení ně-
kterých omezení jsme si opět při boho-
službách mohli zazpívat a  navštěvovat 
je i  ve větším počtu než v  době nou-
zového stavu. I  tak mohlo velikonoční 
svátky přímo v kostele slavit jen několik 
věřících, ostatní byli s námi spojeni přes 
internetové vysílání na kanálu YouTube. 
V  mariánském měsíci květnu jsme se 
před bohoslužbami setkávali při mod-
litbě růžence a litanií k Panně Marii; na 
úterní mše svaté byly znovu ve větším 
počtu přítomny děti; naše mládežnic-
ká schola nás i  díky uvolněným opat-
řením stále častěji těšila svým hudeb-
ním doprovodem při bohoslužbách.  
Děkujeme! 

Děkujeme také všem, kteří i přes růz-
ná omezení pomáhali při provozu kos-
tela, různých obřadech, ale i  při životě 
naší farnosti v Telnici a Sokolnicích.

V  červnu se připravujeme na oslavy 
svátku patrona našeho kostela – sv. Jana 
Křtitele, který rádi s krojovanou chasou 
i  našimi farníky oslavíme. Na poslední 
úterý tohoto školního roku 29. června 
2021 chystáme na kostelním nádvoří 
po mši svaté (cca v  19 hodin) táborák, 
na který jsou všechny děti srdečně  
zvány. 

V  létě proběhnou dva farní tábory: 
dívčí a  ministrantský. Dětem přejeme 
zažít spoustu krásných dobrodružství, 
ke kterým je jim konečně dán prostor. 

A po létě přijde podzim, v jehož prů-
běhu bychom rádi provedli výměnu 
střešní krytiny na budově fary v Telnici. 
I  tentokrát předem prosíme o  pomoc 
dobrovolníky, kteří by nám ve spolu-
práci s řemeslníky pomohli odstranit už 
nevyhovující bobrovku a  nahradit ji za 
brněnku. Předběžně počítáme s  brigá-

dami z kraje září letošního roku. Předem 
děkujeme každému, kdo se přidá či na-
bídne jakoukoliv pomoc. I přes brigád-
nickou pomoc nás tato oprava přijde na 
statisíce korun, děkujeme všem, kteří 
nás finančně podpoří nebo již podpoři-

li. Děkujeme obci Telnice za finanční dar 
ve výši 130  000 korun, který k  tomuto 
účelu hodláme použít.

Přejeme požehnané léto a Boží ochra-
nu na vašich prázdninových cestách. 

Římskokatolická farnost Telnice

LETOŠNÍ ROK V TELNICKÉ FARNOSTI

Poslední květnovou sobotu to v par-
ku u rybníka pořádně žilo. Ne že by jindy 
byla na hřišti nouze o zábavu, ale ten-
tokrát děti do parku přilákala možnost 
vyřádit se i  jinak, než jak jsou zvyklé. 
Nalákala je možnost nechat volný prů-
chod své kreativitě, talentu, představi-
vosti i  zručnosti, a  tím se spolupodílet 
na vyzdobení nové zídky u  myslivny. 
Po letech neutěšeného stavu se zídka 
dočkala kompletní rekonstrukce a  pří-
mo volala po tom, aby se stala novou 

ozdobou a částečně součástí přilehlého 
hřiště. 

Sympatická a  talentovaná Martina 
Hostěradská vytvořila pro děti kolem 
dvaceti šablon s  přírodní tématikou, 
které těm menším i  méně sebevědo-
mým malířům pomohly vytvořit ales-
poň základní kontury jejich budoucích 
výtvorů. Jinak se dětem nechávala ví-
ceméně volná ruka při umístění a  ba-
revnosti jejich originálních maleb. Ze 
začátku tvoření byla ještě u  dětí pa-

trná menší zdrženlivost a  ostych. Tré-
ma z  nich naštěstí velmi brzo opadla  
a  v průběhu dalšího tvoření se to jen 
hemžilo předáváním šablon, mícháním 
barev (no schválně – z jakých dvou ba-
rev byste namíchali hnědou?) a hledá-
ním volného místa pro malbu dalších 
originálních výtvorů. Tak během pře-
kvapivě teplého a  slunečného dopo-
ledne vzniklo jedinečné přírodní pa-
norama s  pestrobarevnými květinami, 
houbami, zajíčky, lištičkami, šneky, mo-

MALOVÁNÍ NOVÉ ZÍDKY U RYBNÍKA
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týly, vážkami a dalšími zvířátky, kterým 
nad hlavou svítí ne jedno, ale rovnou 
pět sluníček – v dětském světě zkrátka 
jedno rozhodně nestačí! Pro více než 
třicet šikovných malířek a  malířů byly 
nachystány památeční dřevěné medai-
le (některé děti si je iniciativně ještě na 
místě barevně ozdobily) a také drobné 
sladkosti, kterých bylo prozíravě víc než 
dost (při tvorbě takových veleděl se 
přece spálí neuvěřitelné množství ener-

gie – to dá rozum). Pro nejmenší souro-
zence byl po celou dobu akce k dispozi-
ci skromný hrací koutek na rozloženém 
barevném padáku, aby bylo rodičům 
umožněno se alespoň chvíli nerušeně 
věnovat starším dětem.

Věříme, že se dopoledne všem zú-
častněným líbilo a  doufáme, že jsou 
s  konečným výsledkem společného 
tvoření minimálně stejně tak spokoje-
ní jako my. Z našeho pohledu výsledek 

předčil veškerá naše očekávaní! Děku-
jeme všem malým Pablům Picassům 
a Fridám Kahlo, protože díky nim zůstá-
vá Telnice nejen „místem, kde se dobře 
žije“, ale i kde to hlavně stále žije.

Petra Skop

V úterý 13. dubna 2021 proběhlo  
3. setkání KLASu po internetu.  Po po-
stupném přivítání byly členky vyzvá-
ny, aby povstaly a minutou ticha uctily 
památku na naši členku, se kterou se 
většina z nás dnes přišla rozloučit, paní 
Zdenku Hrdličkovou. Postupně se obra-
zovka zaplnila známými tvářemi v  po-
čtu 13. Přistoupily jsme k procvičení pa-
měti přiřazováním příjmení zpěvačky či 
zpěváka k danému jménu. Členky byly 
velmi pohotové, zapojovaly se a rychle 
odpovídaly. Postupně jsme se dosta-
ly k  hlavnímu tématu: „Hudba našeho 
mládí“. Mluvila jsem o  přelomu na za-

čátku 20. století, kdy dochází v oblasti 
hudby k mnoha změnám. V padesátých 
a šedesátých letech k nám přichází roc-
ková hudba a byly vytvořeny podmínky 
pro vznik mnoha nových směrů, žánrů 
a  stylů v  moderní populární hudbě 
70. let dvacátého století, doby naše-
ho mládí.  Zmínily jsme se o  country 
hudbě a  o ovlivnění hudbou švédské 
skupiny ABBA. Protože šlo o  poměr-
ně široké téma, nebylo možné jít příliš 
do podrobností. Zmínila jsem se tak 
o  osobnostech v  oblasti jazzu, opere-
ty, dechovky, folku aj. Populární hudba 
z  doby našeho mládí nám byla připo-

menuta hudebními nahrávkami (děku-
jeme tím Veronice Slezákové). Všechny 
písničky byly poznány až na jednu. Šlo 
o  píseň s  názvem „Proč žiješ rád“ zpě-
vačky Zdenky Lorencové, která se do-
provázela při zpěvu na kytaru. Byla au-
torkou textu i  hudby, žena se širokým 
záběrem zájmů. Vystudovala zahradní 
architekturu a u té také nakonec skon-
čila. V jisté době se hodně poslouchala 
její píseň o „rozcuchaném kvítku, zva-
ném koukol“ – jistě si pamětníci vzpo-
menou. Hudební ukázky se týkaly stálic 
v  oblasti populární hudby: Y. Simono-
vé, M. Kubišové, P. Bobka, J. Korna, W. 

SETKÁNÍ KLUBU AKTIVNÍCH SENIORŮ 
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HODOVÉ KOLÁČE JINAK 
50 dkg hladké mouky
5 dkg droždí
25 dkg tuku
1 celé vejce, 1 žloutek
4 lžíce mléka
špetka soli
žádný cukr

Vše zpracujeme na vále, ihned po 
částech rozválíme asi na půl centime-

tru, vykrajujeme kolečka a  klademe 
na vymaštěný plech. Doprostřed 
sáčkem stříkneme hromádku tvaro-
hu, nebo máku, povidel, ořechů aj., 
zdobíme rozinkou. Můžeme klást 
blízko sebe, protože se neroztékají, 
ale vyskočí jen vzhůru. Ihned pe-
čeme do růžova, upečené pokape-
me rumem a  rozpuštěným máslem 
a  cukrujeme. Jsou rychlé a  chutnají  
báječně. 

Daňka, R. Cortése a A. Janouškové. Také 
jsme si připomněly textaře a skladatele, 
z  nichž právě tento rok někteří odešli 
na věčnost. Chvíle odreagování se ujala 
Jana – procvičily jsme především paže 
a  držení hlavy. K  procvičení pozornos-
ti bez pracovního listu došlo změnou 
jedné hlásky ve slově, které jsem vždy 
řekla. Všechny se snažily vymyslet jed-
no, dvě i tři nová slova. Na závěr naše-
ho setkání se připojil pan starosta. Byly 
shrnuty události posledních dvou týd-
nů – zaměřili jsme se s ním na novinky 
o Velikonocích, znovu jsme poděkovali 
za velikonoční výzdobu slečně Veronice     
a všem, kdo se na ní podíleli. Za dnešní 
možnost KLASu se sejít patří velký dík 
i panu místostarostovi Janu Dudákovi.

V úterý 27. dubna 2021 se KLAS se-
šel prostřednictvím internetu počtvrté 
– za pomoci pana místostarosty Jana 
Dudáka a paní učitelky Veroniky Slezá-
kové, za což oběma moc děkujeme. Po 
přivítání jsme se věnovaly procvičení 
paměti vymýšlením názvů potravin na 
danou hlásku – zapojovaly se všech-
ny ženy, v hledání slov byly pohotové. 
V  hlavním tématu jsme se věnovaly 
všemu, co souvisí se stravováním ve 
stáří, a  tomu, jaké nástrahy na člově-
ka ve stravování mohou číhat. Jedná 
se například o  snížený pocit hladu, 
možnou postupnou ztrátu chuti a  či-
chu, zpomalený metabolismus, potíže 
s kousáním potravy, mnohdy odbývání 
se v  jídle, ale také často zaznamena-
nou chuť na sladké. Řekly jsme si o nej-
důležitějších složkách potravy, které 
výrobky vynechat nebo omezit, které 
vitamíny zařadit a  jak nezapomínat na 
pitný režim a  pokud možno dostatek 
pohybu. Připomněly jsme si vzorec pro 
výpočet  BMI a  vyslechly jsme  si statis-
tické údaje Státního zdravotního úřadu 
o  tom, že v  naší zemi trpí nadváhou 
téměř polovina obyvatel. Také jsme si 
řekly o  možnosti orientace naší hmot-

nosti měřením obvodu pasu, do jaké 
hranice možno dospět, abychom ne-
onemocněly. Také že by výdej energie 
měl převyšovat její příjem. Vyslechly 
jsme zmínku o možné otravě rostlinami 
při manipulaci s nimi nebo náhodném 
pozření. Cvičení pozornosti proběhlo 
za pomoci řady názvů potravin a  po-
stupného vyřazování slov, které mezi 
ostatní významem nepatří. Reakce od 
seniorek byla rychlá a  správná. Na zá-
věr našeho setkání se opět na dálku 
dostavil pan starosta, za což děkujeme 
a  jsme rády za to, že si udělal čas pro-
brat s námi události obce za uplynulých 
čtrnáct dní a reagovat na naše dotazy. 

V úterý 25. května 2021 se konalo páté 
a snad už poslední setkání KLASu po in-
ternetu. Hlavním tématem bylo „Zvlá-
dání stresu“. Po připojení třinácti účast-
nic jsme se pozdravily a nastalo cvičení 
paměti. Hledaly jsme rýmy k  danému 
slovu (chasa–basa apod.). Postupně se 
zapojovaly všechny seniorky. V  hlav-
ním tématu jsme si pověděly, co slovo 
stres znamená, že si jistě každá z  nás 
během let stresovým obdobím  prošla 
vícekrát. Řekly jsme si, že stres má mno-
ho fyzických i  psychických příznaků. 
Zvláště pak, jedná-li se o stres chronic-
ký. Přečetla jsem informace o  stadiích, 
o  jednotlivých fázích. Jen doufám, že 
žádná z nás nebude nucena projít třetí 
fází, kterou je vyčerpání. Je dobré na-
učit se předcházet nepříjemným situ-
acím, které mohou vyvolat stres. Zde 
nastupují dechová cvičení, uvědomění 
si vlastních možností, zahánění nega-
tivních myšlenek, schopnost radovat se 
i z maličkostí a k tomu všemu dostatek 
pohybu. Na řadu přišlo cvičení pozor-
nosti. Přesmyčky slov viděly seniorky na 
kartičkách a tvořily z nich slova. Někte-
rá šla  rychle, jiná stála víc přemýšlení. 
Dalším úkolem bylo sdělit, jakou oblí-
benou lidovou píseň každá z nás má. To 
se uplatní při příštím setkání, snad již ve 

venkovních prostorách. Ke konci naše-
ho setkání se k nám připojil pan staros-
ta, který už byl očekáván. Děkujeme, že 
si na nás našel čas. Také děkujeme panu 
místostarostovi Janu Dudákovi a slečně 
učitelce Veronice Slezákové za ochotu 
a čas při připojování do naší interneto-
vé „klubovny“. 

Marie Fialová, animátorka KLAS Telnice 

RECEPTY Z KLASU 

NÁŠ HERBÁŘ 

Pivoňka 
Při návratu z luk,
které krásně voní senem, 
mrknem přes plot do zahrádek, 
kde právě kvetou pivoňky
a vyvolávají dětské vzpomínky,
kdy jsme v bílých  

 a růžových šatičkách
nesly jejich lístky květů v košíčkách
a rozhazovaly je po cestě
kolem oltáříčků  

 postavených ve městě.
Slavnosti Božího těla  

 jsme prožívaly zcela.
Dnes je vše jiné,
jen pivoňky v zahradách  

 voní stejně letos jako vloni
a jako v dětství
a připomínají doby svátečního štěstí.

Krásné léto nejen v Telnici vám přejí 
holky z KLASu



  FILMOVÉ LÉTO 2021 A TŘICETILETÉ VÝROČÍ  
KINEMATOGRAFU BRATŘÍ ČADÍKŮ

  TELNICKÉMU LÉTU NEBUDE CHYBĚT  
KINEMATOGRAF BRATŘÍ ČADÍKŮ
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TRUBIČKY JINAK

30 dkg tuku
30 dkg hladké mouky
3 žloutky
3 lžíce mléka
2 lžíce octa, špetka soli 

Těsto zpracujeme na vále bez pře-
kládání a  dáme odpočinout do led-
nice. Výhodné je večer zadělat a  ráno 
péct. Další postup stejný jako u  ji-
ných receptů: vyválet placku, prouž-
ky asi 3  cm, navinout na formičky. 

Je jich asi 40 ks. Výborné jsou pl-
něné šlehačkou, krémem nebo pa-
řížskou šlehačkou. Proč bychom to  
nezkusili?

Dobrou chuť přeje
Dara Staňková

Přinášíme ještě slíbené dozvuky le-
tošní jarní rodinné akce zvané Telnická 
škola v přírodě. Krásných vzkazů, které 
nám zanechali účastníci v deníčku v cíli 
naší hry, bylo opravdu spousta. Vybrali 
jsme některé z  nich. Patří především 
manželům Polcerovým a  Diváckým, 
kteří pro vás hru připravili. Ještě jednou 
velké díky!

Krásný výlet. Moc děkujeme. 
Tentokrát mě děti nechaly doma a vše 

objezdily na kole. Tak aspoň na svačinku 
a  počítání příkladů jsem jim byla dobrá. 
(maminka)

Moc povedená hra. Někdy sice dala 
trošku zabrat, ale o tom to je. Díky moc.

Děkujeme za super nápad!!!
Zima a fouká, potkali jsme Královy. Bylo 

to těsný. 

Povedená akce. Děkujeme.
Moc děkujeme za zpříjemnění jarního 

období. Touto hrou jste zvedli laťku zase 
o kousek výš.

Už se těšíme na další dobrodružství.
Děkujeme, bylo to úžasné dobrodruž-

ství. 
Opět krásná hra, moc se nám líbila.  

Děkujeme pořadatelům a  těšíme se na 
příští akci.

Děkujeme organizátorům za úžasnou 
vzdělávací a zdravotní hru pro celou rodi-
nu. Vážíme si vašeho úsilí.

Mnohokrát děkujeme za fantasticky 
promyšlenou akci! Moc jsme si ji užili.

Moc jsme si to užili. Těšíme se na další 
kolo. Děkujeme.  FK

V červnu letošního roku zahájí Kine-
matograf bratří Čadíků další sezónu 
Filmového léta – divácky oblíbené fil-
mově-charitativní akce konané v  let-
ních měsících, kdy se do desítek čes-
kých měst a  obcí rozjíždějí projekční 
vozy s  nabídkou promítání českých 
filmů pod širým nebem. 

Filmové léto je přitom od roku 1998 
neodmyslitelně spjato se sponzor-
stvím různých nadací. Z  dobrovolné-
ho vstupného na projekce bylo dosud 
vybráno celkem 16 milionů Kč, roz-
dělených mezi charitativní projekty 
(Pomozte dětem, Kapka naděje, Archa 

Chantal, Masarykův onkologický ústav 
v Brně, Dar Života). Již několik let však 
Kinematograf úzce spolupracuje s Na-
dací Konto Bariéry, které téměř kaž-
doročně přispívá částkou přesahující 
1 000 000 Kč. 

V minulém roce, jenž byl vzhledem 
k  pandemii koronaviru plný nejis-
toty a  překážek, se Filmové léto ko-
nalo na více než 150 místech a  na 
dobrovolném vstupném se podaři-
lo vybrat 1  300 000 Kč. Filmové léto 
2021 proběhne tak jako tradičně od 
června do září a  tentokrát bude o  to 
mimořádnější, že Kinematograf bra-

tří Čadíků letos oslaví 30 let své exi-
stence. Za tuto dobu získal mnoho 
věrných diváků a  partnerů (k těm 
nejvýznamnějším patří Nadace ČEZ 
a  Rádio Impuls), díky nimž se snad 
i  nadcházející sezóna vydaří a  výtě-
žek z  dobrovolného vstupného opět 
pomůže těm, kteří pomoc skutečně  
potřebují. 

Jsme rádi, že i  do Telnice můžeme 
každoročně přivážet nejen zajímavé 
filmové snímky z domácí produkce, ale 
i  pohodovou atmosféru letního kina.  
Těšíme se na vás. 

Josef Čadík, jednatel

První tři červencové dny se na parko-
višti u sokolovny opět rozloží letní Kine-
matograf bratří Čadíků. Ani letos nebu-
dou chybět úspěšné české/slovenské 
filmy poslední doby.

První film Meky (čtvrtek 1. července) 
je poctou známému slovenskému zpě-
vákovi Miroslavu Mekymu Žbirkovi. Vy-
práví o jeho naprosté oddanosti hudbě, 
o  víře ve vlastní cestu, přestože často 

vedla jinudy, než mu všichni doporučo-
vali. A také o tom, jak s elegancí překo-
nat velké společenské revoluce i životní 
zvraty. Mekyho tvorbu zná asi mnoho 
generací, které v jeho společnosti u to-
hoto filmu rády stráví příjemných 80 
minut.

Pátek 2. července bude patřit býva-
lému českému (československému) 
prezidentovi Václavu Havlovi. Lidsky 

natočený film Havel připomene osob-
nost člověka, který byl klíčovou součás-
tí významných změn v naší společnosti 
v  závěru 20. století. Sám režisér Slávek 
Horák však o filmu říká: „Portrét státní-
ka nečekejte.“ Očekávat ale rozhodně 
můžeme nevšední pohled na mnoho 
životních rozhodnutí, dilemat a slepých 
uliček, kterými si musel sám v sobě i se 
svým okolím projít. V  hlavní roli Viktor 

TELNICKÁ ŠKOLA V PŘÍRODĚ A DENÍČEK VZKAZŮ 
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Jak platí, že každý člověk je jiný, tak 
i  každá svatba je jiná. A  jsem rád, že 
v  Telnici oddávám především takové 
páry, z  nichž alespoň jednoho z  novo-
manželů trošku znám. A  tak si to spo-
lu vždy moc užijeme a věřím, že i jejich 
rodiny a  všichni svatební hosté. Mezi 
dešťovými přeháňkami se spolu v sobo-
tu 15. května 2021 na čím dál krásněj-
ším místě u Božích muk Na Lopatě vzali 
usměvavý blažovický autobusový řidič 
Ondřej Kubínek (mnozí ho potkáváte 
v žlutomodré lince BORS) a telnická ro-
dačka a velká nimrodka Kateřina Koneč-
ná. Však taky nám do obřadu slavnost-

ně vystřelili žatčanští myslivci. O  týden 
později se odehrála svatba telnického 
Jana Hrdličky s  velkoněmčickou sleč-
nou Miroslavou Růžičkovou. Nejdříve 
v úzkém kruhu v pátek 21. května 2021 
v naší oddací místnosti na obecním úřa-
dě. A o den později na Ovčích terasách 
u  Němčiček v  romantickém prostředí 
s  výhledem na kouzelnou krajinu s  vi-
nohrady došlo na druhé kolo s rodinou 
a přáteli…
„Byl deštivý den – dvacátý druhý máj – 
polední máj – byl lásky čas. 
Hrdličkův zval ku lásce hlas, 
kde na Ovčích terasách zaváněl háj ...“

Do třetice si pak své ANO řekli také 
Jan Štefke ml. a  Jana Kubičíková. Také 
jejich manželství se „zrodilo“ u  Božích 
muk Na Lopatě. V jejich případě se však 
počasí už od počátku tvářilo přívěti-
vě, a  tak původní plány nebyly ničím 
ohroženy. A  tato již čtyřčlenná mladá 
rodina si tak formálně potvrdila vše, co 
už u nich dávno funguje, štěstí mají na 
rozdávání…

Všem třem novomanželským pá-
rům a  rodinám gratulujeme a  přeje-
me láskyplný a  spokojený život nejen  
v Telnici.

František Kroutil, starosta obce

Dvořák, kterému sekundují Aňa Geisle-
rová, Martin Hofmann, Barbora Seidle-
rová či Jiří Bartoška.

V sobotu pak přijde řada na lehčí žánr: 
komedie 3Bobule, která navazuje na 
předchozí dva „bobulové“ díly. Sympa-
tická dvojice v  podání Kryštofa Hádka 
a Terezy Ramby se stala rodiči dvojčat 
a  majiteli vinařství a  má před sebou 
vinobraní. Co všechno veselého se při 
tom může přihodit jim i  dalším posta-
vám v podání Lukáše Langmajera, Miro-
slava Táborského, Romana Zacha, Karla 
Rodena a  další skvělých herců, zjistíte 
v sobotu 3. července.

Začátky představení jsou plánová-
ny zhruba od 21:30 hod. (hned, jak se 
setmí), promítat se bude na obecním 
parkovišti u sokolovny. Předem děkuje-
me sokolům za spolupráci – zapůjčení 

laviček, poskytnutí energií a  sociálních 
zařízení.

I v  letošním roce bude pro všechny 
diváky vstupné dobrovolné, které bude 
věnováno na charitativní účely, ostatně 
jako každý rok. Organizačně a finančně 

tuto akci zastřešuje obec Telnice, děku-
jeme zastupitelstvu obce za schválení 
úhrady nákladů s touto již tradiční akcí 
spojených. Věříme, že nám vyjde počasí 
po všechny dny a  společně si užijeme 
krásné filmové zážitky.  FK

JARNÍ TELNICKÉ SVATBY
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OBECNÍ TENISOVÝ TURNAJ

SPORTOVNÍ DEN DĚTÍ

Mnozí telničtí tenisté se už těšili na 
chvíli, kdy si budou moci vzájemně po-
rovnat svůj talent a  také stav fyzické 
kondice, která jim po dlouhé koronavi-
rové době zůstala. Díky nemoci se počet 
účastníků těsně před turnajem ustálil 
na čtrnácti, takže jsme vytvořili rodinné 
páry a losováním ty zbývající. Za přízni-
vého počasí se pak v sobotu 29. května 
2021 odehrál turnaj ve čtyřhře se vzá-
jemnými zápasy mezi všemi páry v jedi-
né základní skupině. Výsledky proto lze 
skutečně považovat za maximálně spra-
vedlivé a odpovídající aktuální tenisové 
formě účastníků.

Už od počátku se jako nejsilnější dvo-
jice jevila Ivoš Langer a  David Rybka, 
která v  osmi zápasech nenarazila na 
přemožitele a zaslouženě celý turnaj vy-

hrála. V těchto dvou šikovných tenistech 
se navíc symbolicky spojuje zastoupení 
z hlavní části Telnice a z Nádražní čtvrti. 
Ve finále pak vítězové porazili obhájce 
vítězství na posledním turnaji: Jiřího 
Sekaninu s  Barborou Filákovou, kteří 
v průběhu celého turnaje podlehli pou-
ze dvakrát a  právě jen vítězné dvojici. 
Bronzovou příčku po velkém a vyrovna-
ném boji obsadili Radek a Michal Jorda-
novi, kteří v  zápase o  třetí místo těsně 
porazili dvojici na čtvrtém místě, kterou 
tvořili František Kroutil a Marek Lindner.

Kromě pohodového a  přátelského 
průběhu celého turnaje oceňujeme 
také to, že se kromě známých tváří po 
doléčení zdravotních potíží objevily 
také nové tváře. Zvláště pak si zaslouží 
být vyzvednut výkon báječného Maty-

áše Nezvala, který je velkým příslibem 
pro budoucnost telnického tenisu. 
Zaslouženě pak byl spolu s  Kristýnou 
Životskou zvolen milým překvapením 
našeho turnaje.

Všem vítězům gratulujeme! Jim 
i všem ostatním děkujeme, že přišli strá-
vit krásný sobotní den na víceúčelové 
hřiště u  sokolovny a  protáhnout se při 
oblíbeném pohybu.
Konečné pořadí turnaje:

 1. Ivoš Langer – David Rybka 
2. Jiří Sekanina – Barbora Filáková 
3. Radek a Michal Jordanovi 
4. František Kroutil – Marek Lindner 
5. Vít a Matyáš Nezvalovi 
6. Pavel Oborný - Zdeněk Sedlák 
7. Aleš Potěšil – Kristýna Životská

FK

Už od nedělního rána (30. května 
2021) při pohledu na oblohu vyvstáva-
ly organizátorům dětského dne otázky, 
jak to dopadne odpoledne. Mraky se 
honily a předváděly, kdo nese víc vody. 
Každou půlhodinu jiné počasí. Ale od-
vážnému štěstí přeje. Mraky si trochu 
daly říct, takže už to byly spíše takové 
deštíky, „aby se neřeklo“. A  v  takovém 
počasíčku se více než 110 nadšených 
dětí vydalo soutěžit v různých sportov-
ních disciplínách na mnoha místech 
naší vesnice. Vše začínalo na startu 
v podloubí u Šatlavy, kde členky kultur-
ní komise Jana Budíková a Ludmila Bur-
ková vysílaly děti na jednotlivá stanovi-
ště. Ve školce se sestry Mifkovy posta-
raly o  téměř nostalgické skákání přes 

gumu, Veronika Slezáková zase zajistila 
skákání „panáka“, resp. připravenou 
trasou na dlažbě areálu školky. V zahra-
dě pak manželé Chovancovi (Telnické 
sluníčko) seznamovali všechny s  jed-
noduchou, ale přitom atraktivní hrou 
discgolf. O kousek dál pak napoleonští 
vojáci pod vedením Radka Halamky 
připravili pro děti tematický naučný 
program. V  parčíku na Palackého ulici 
místostarosta Jan Dudák cvrnkal s dět-
mi kuličky (skleněnky) do důlku. Na 
orlovně pak hravou formou Ivo Bartek 
(Orel Telnice – Troopers) se svými po-
mocníky seznamoval děti s  florbalem, 
tedy s „děravým míčkem“. O kousek dál 
na kostelním nádvoří ministranti pod 
vedením Václava Kroutila a Jiřího Budí-

ka učili děti základům fotbalu, jak trefit 
pro změnu díry v  brance. Na školním 
dvoře pan ředitel Petr Gabrhel se svou 
dcerou Anežkou umožnili dětem (ale 
i  mnohým rodičům) vyzkoušet si tra-
diční atletickou olympijskou disciplínu 
– skok daleký. Na workoutovém hřišti si 
zase mohli všichni zacvičit s Tomášem 
Palíkem a  jeho synem. Sokolové pod 
vedením starostky Sokola Leony Bímo-
vé nabídli dětem pohybové aktivity na 
házenkářské téma (mohli jste si např. 
nechat změřit svou rychlost hodu ba-
lonem). A  to byste se divili, jak rychle 
hází naše mladé házenkářské naděje. 
Na tanečním parketu pak Zdeňka Šafá-
řová s Ladislavem Kozelkem dali dětem 
okoštovat parádní gymnastickou akro-
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TELNIČTÍ HÁZENKÁŘI NA ZÁJEZDU DO DÁNSKA V ROCE 1966
V roce 1966 se uskutečnil zájezd telnic-

kých házenkářů do Dánska. Na tuto pa-
mátnou výpravu vzpomíná tehdejší hráč 
Ladislav Hrdlička:

V lednu 1966 jsme se vydali na zájezd 
do Dánska. Rok předtím nás tu navštívili 
Dánové, a  tak jsme v  rámci reciprocity 
využili pozvání a vydali se do nám ne-
známého světa. Všechno to tehdy zača-
lo na sokolovně, kde jsme byli poučeni 
o  tom, abychom ani na chvíli nepře-
mýšleli o  emigraci. Taková byla doba. 
Vedoucím mužstva byl Antonín Veber, 
trenérem pak František Jeniš. Pozvání 
jsme měli především od házenkářského 
klubu Odense. Ten měl v té době muž-
ské i ženské družstvo, jenže my měli jen 
muže. Proto se k  nám přidala děvčata 
z  klubu Oděva Hlohovec, se kterými 
jsme tam cestovali. Dánsko leží na Jut-
ském poloostrově, avšak město Odense 
na ostrově Fyn. 

Naše cesta vlakem vedla přes Frank-
furt nad Mohanem. Vedoucí mužstva 
Tonda Veber mi říkal: „Ladi, to místo ve-
dle tebe u okna musí zůstat volné. Ne-
dostal jsem na něho místenku.“ Dodal 
radu, abychom si dávali pozor na to, co 
si budeme po cestě vykládat, když neví-
me, kdo to místo obsadí. A  těsně před 
odjezdem si na něj sedl člověk, který 
přišel v  koženém plášti, ani nepozdra-
vil. Sedl si do rohu a zakryl se. Za celou 
cestu nepromluvil. Dávali jsme si pozor 

na jazyk. Ve Frankfurtu ten neznámý 
člověk vystoupil a  už jsme ho nevidě-
li. Dále jsme pokračovali do Hambur-
ku. Když jsme za tmy přejížděli dálnici 
v Hannoveru, zahlédli jsme spoustu aut 
jedoucích pod námi. Zeptal jsem se jed-
noho ze spolucestujících Němců, kam 
všichni tak brzy ráno jedou. A  on říká: 
„Dělníci jedou do práce.“ Z  Hamburku 
jsme v  chumelenici jeli až do Dánska. 
Tam jsme byli vřele přivítáni a  ubyto-
váni do privátu. Každý z nás byl ubyto-
ván u nějaké rodiny místního hráče. Já 

bydlel u  Stübnerů. Starý pan Stübner 
pracoval v  místním masokombinátu. 
Majitel masokombinátu nás pozval na 
jídlo, pohostil nás čerstvými debrecín-
kami. A my začali zpívat. To se jim moc 
líbilo, pořád dokola jsme museli opa-
kovat písničku Červená sukýnka. A  tak 
nám šéf donesl ještě jednu mísu těch 
debrecínek.

Svá házenkářská utkání a turnaj jsme 
odehráli postupně v dánských městech 
Kolding, Odense a Fredericia. Od našich 
hostitelů jsme měli dohodnutou také 

bacii. Na víceúčelovém hřišti (kurty) 
seznamovali s  tenisem děti i  s  rodiče-
mi legendární telnický tenista Zdeněk 
Kubíček a  jeho manželka Hana, která 
pro tento účel vyrobila parádní tabu-
li s  cílovými otvory pro trefu malého 
chlupatého nesmyslu. Parkoviště u so-
kolovny obsadili svou technikou telnič-
tí hasiči, kteří připravili dvě disciplíny, 
kterými si všichni mohli ověřit svou 
šikovnost při práci s vodním proudem. 
A nechyběl ani salon krásy Pavly Klíčo-
vé, která krásně malovala tváře všech 
zájemců, a  že jich bylo… Pro mnohé 
byla poslední zastávkou polní cesta 
u  mlýnského náhonu, kde se usadili 
poníci ze stáje manželů Sekaninových. 
Jakou radost udělalo mnohým dětem, 
že se směly projet na těchto krásných 
zvířatech!

Organizačně měla akci na staros-
ti především Ivana Mifková, která ve 
spolupráci s kulturní komisí a místními 
spolky a  dobrovolníky připravila sku-

tečně krásné odpoledne (trochu na 
truc počasí). Když jsme desítkám zapo-
jených a  ochotných organizátorů ro-
zesílali děkovné esemesky, odpověděl 
jeden z nich větou, ke které není vůbec 
co dodat: „Není zač děkovat, bylo to 

super i pro nás. Konečně, po té nemož-
nosti normálně žít, to teď byl život, jak 
má být…“

Snad se nám podařilo děti aspoň tro-
chu rozhýbat. Díky všem!

František Kroutil, starosta obce

Někteří z  účastníků zájezdu na procházce v  přístavu – zleva: Ladislav Hrdlička,  
Vladimír Staněk, Antonín Koláček, Roman Křivánek, trenér František Jeniš a Jan Král



návštěvu kvalifikačního zápasu v Nybor-
gu, kde se utkali Dánové s Islandem. To 
bylo moc milé překvapení. Odtud jsme 
pak jeli po dálnici až k pobřeží, kde kon-
čily cesty i železnice. Všechno to ale ústi-
lo přímo do velkého trajektu, který mířil 
na Kodaň. Bylo to úplně ohromující.

Když jsme jeli hrát do Fredericie, za-
hrnul nás šéf místního házenkářského 
klubu, který byl současně majitelem 
místní fabriky na sporáky, jižním ovo-
cem. Doslova do okna nám nasypal 
třeba pomeranče. Na cestě zpět jsme si 
pak ještě za zbylé peníze nakoupili další 
v obchodním domě u Norimberku, pro-
tože tak sladké pomeranče jsme vůbec 
neznali. A vůbec rád vzpomínám na to, 
jak se o nás na těch privátech starali. 

Co nás taky mile překvapilo: Po ulicích 
se rozvážely na šlapacích tříkolkách po-
traviny, které kurýr dovezl lidem ke dve-
řím, postavil a  jel. Nikdo je neukradl. 
Stály tam do té chvíle, než si je někdo 
vyzvedl a vzal domů za dveře. 

Ještě jako veselou historku zmíním, jak 
jsme chtěli našim manželkám koupit na 
památku z cesty kabát. Jejich ceny byly 
proti našim mnohem nižší. My jsme ale 
neznali přesné míry našich manželek. 
Takže nám šéf toho obchodu nechal na-
stoupit všechny prodavačky podle veli-
kosti a my jsme podle nich hledali každý 
tu správnou velikost pro svou ženu. 

Návštěva a sportovní výkony telnických 
házenkářů zanechaly stopu také v  tam-
ních novinách, z jejichž dobového vydání 
citujeme (překlad z dánštiny):

„Dramatické. Nejdramatičtější zápas 
toho večera se uskutečnil mezi Čechy 
a Němci. Češi vyhráli 14:13, ale bývali by 
mohli vyhrát mnohem více. Flensborg 08 
hrál velmi tvrdě a  dva hráči z  týmu mu-
seli opustit  hřiště na dvě minuty, aby se 
zklidnili. Oba týmy se neustále sledovaly, 
kdykoliv se Češi dostali s brankou dopře-
du, podařilo se Flensborgu 08 vyrovnat. 
Teprve v  poslední minutě padla vítězná 
branka.“

„Začínají hrát v šesti letech. Po zápa-
su vyprávěl český vedoucí Antonín Veber 
o poměrech v házené v klubu TJ Sokol Tel-
nice. ,Nevěnujeme se ostatním sportov-
ním odvětvím, jen házené. V  Telnici žije 
1 800 obyvatel a na naše zápasy se nám 
daří přivést kolem 1500 diváků. Hrajeme 
vlastně výlučně jen venku, protože ne-
máme žádnou halu. Klub existuje 15 let 
a po celou dobu patří k nejlepším klubům 
v Československu.‘ Na otázku, jak zvládají 
finanční stránku, odpověděl, že získali pe-
níze od ,akademie‘. ,Chlapci ostatně začí-
nají hrát házenou již v šesti letech, a jsou 
tak s házenou téměř srostlí,‘ říká Antonín 
Veber. ,V mužstvu soupeře byli nejlepší 
Stübner a Nicolaisen,‘ uzavřel vedoucí.“

„Úžasný výkon českých mužů. Je ško-
da, že o házenou není v Koldingu větší zá-
jem. Na Mezinárodní zápas KIFu v hale KIFu 
přišlo v sobotu večer přesně 243 diváků, ale 
kdo přišel, mohl zato sledovat skutečně 
dobrou házenou. Obzvláště čeští hráči byli 
úžasní, ti také zvítězili v mužské řadě.“

„Před začátkem zápasů si vyměnili 
dárky. Čeští hráči házené dostali každý 
popelník a hráči KIFu dostali jehlici – ženy 
dostaly také lízátko!“

„Mezi muži byl nejschopnější střelec 
Rudi Stübner. Stübner skóroval celkem 
jedenácti brankami. Němec Grossman 
skóroval desetkrát a  dva čeští hráči Vy-
kouřil a Hrozek trefili míč do sítě každý de-
větkrát. Muži: KIF – TJ Sokol Telnice 11:14, 
Flensborg 08 – TJ Sokol Telnice 13:14, KIF 
– Flensborg 08 17:14.“

„Mnoho chvály rozhodčím. Čeští ve-
doucí vypověděli po zápasu, že byli nad-
míru spokojeni s rozhodčími.“

Ze vzpomínek Ladislava Hrdličky  
a historických výstřižků 

z dánských novin sepsal František Kroutil.

Telnický zpravodaj – červen 2021Sport32

 Ladislav Hrdlička na speciální tříkolce na rozvoz potravin   Fotografie útočícího Jaroslava Hrozka v dobovém dánském tisku
   

Sportovní hala v Odense
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POZDRAV STAROSTKY MĚSTA ÚJEZD U BRNA

ÚJEZD U BRNA

Vážení a milí sousedé telničtí,
s radostí jsem přivítala možnost pozdra-
vit vás prostřednictvím vašeho zpravo-
daje a jsem za tento nápad vašemu panu 
starostovi velmi vděčná. Stejně jako 
uváděl již v  minulém čísle zpravodaje 
náš společný soused, pan starosta ze 
Sokolnic, také Újezd u Brna má s Telnicí 
mnoho společného. Vaše děti navštěvu-
jí naši základní školu, náš společný tým 
házené vyhrál dvakrát za sebou národní 
finále Novinářského kalamáře v házené 
mladších žáků základních škol. Já osob-
ně ráda vzpomínám na chvíle strávené 
na telnické faře při nácviku písní v rám-
ci spolupráce újezdského a  telnického 
pěveckého sboru. Bezpochyby tak naše 
dvě obce spojují mnohá přátelství, která 
se historicky při společných aktivitách 
vytvořila. Věřím, že do budoucna bu-
deme ještě více spolupracovat a  ještě 
více se budeme vzájemně navštěvo-
vat. Při této vzácné příležitosti vás tedy, 
milí sousedé, srdečně zvu za celé naše 
město k  návštěvě Újezdu u  Brna. Výčet 
důležitých pamětihodností, které mů-
žete v  našem městě vidět a  případně 
navštívit, najdete níže. Zvu vás nicméně 
také do mezigeneračního centra, které 
je součástí budovy radnice a  bylo slav-
nostně otevřeno v  loňském roce. Zde 
si můžete pochutnat na výborné kávě, 
prohlédnout si propagační materiály 
města a dovědět se více o zajímavostech 
a aktivitách města pořádaných nejenom 
právě tímto mezigeneračním centrem. 
Ve stánku v parku před radnicí vám jistě 
ochotně nabídnou k občerstvení výbor-
ný zákusek, chlebíček či zmrzlinu. Ostat-

ně na podobné dobroty narazíte i  v  ji-
ných částech města, ale jejich vyhledání 
už nechám na vás. Budu ráda, když mi 
následně po návštěvě našeho města na-
píšete, čím jsme vás potěšili a případně, 
co vám v našem městě chybělo.

Přeji vám krásné letní dny prozářené 
sluncem, krásou rozkvétajících květin 
i úsměvy lidí kolem vás a těším se s vámi 
u nás v Újezdě na shledanou.

Marie Kozáková
starostka Újezdu u Brna
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Újezd u Brna leží na rozhraní tří býva- 

lých okresů: hustopečského, brněnského 
a vyškovského. Když v jedenáctém století 
vznikaly nové vesnice, objížděla zřizova-
cí komise dané území. Odtud vznikl prav-
děpodobně název Újezd nebo Újezdec 
(objezdit). Už kolem roku 1320 měl Újezd 
farní kostel, a  to znamená, že byl větší 
osadou. První písemná zmínka o  sídle 
Újezdec pochází z roku 1131, na městys 
byl povýšen v  roce 1909 za Rakouska 
Uherska císařem Františkem Josefem I. 
a městem se Újezd u Brna stal dne 14. pro- 
since 2005. Újezd býval rolnickou obcí, 
ale vinařství a  rybnikářství ustoupilo. 
Město bylo původně historicky složeno 
ze tří obcí: Újezd, Rychmanov a  Šternov. 
Současný Újezd u Brna vznikl k 17. červ-
nu 1950 sloučením dosavadních tří obcí.

MEZI VÝZNAMNÉ DOMINANTY 
MĚSTA PATŘÍ KOSTEL  
SVATÉHO PETRA A PAVLA

Jedná se o  římskokatolický  chrám, 
který je chráněn jako kulturní památka 
České republiky. První zmínka o román-
ském  kostele v  Újezdě pochází z  roku 
1318. Postupem času však přestal ka-
pacitně vyhovovat, proto byl v  letech 
1845–1847 nahrazen novým  klasicist-
ním  chrámem. Dále však byl dokončo-
ván interiér, kostel byl vysvěcen v roce 
1852 brněnským biskupem Antonínem 
Arnoštem Schaffgotschem. Chrám, jenž 
svojí lodí směřuje od východu k  zápa-
du, má krásný hlavní oltář, v němž jsou 
uloženy posvátné relikvie přinesené 
z  Říma. Před jeho stupni je uložen zá-
kladní kámen z černého mramoru s le-
topočtem 1847 a nápisem: M. AE. V. B. –  
tj. Maxmilianus AEdificavit Victor Bene-
dixit. (Maxmilian postavil. Viktor požeh-
nal.) Za oltářem je krásné barevné velké 

okno, na němž jsou zobrazeny postavy 
patronů kostela sv. Petra a Pavla – to byl 
dar farníků na poděkování za ukonče-
ní války v  letech 1914–1918 na paměť 
jejich drahých, ve válce padlých. Újezd 
u Brna má čtyři zákonem chráněné pa-
mátky, které jsou všechny ve vlastnictví 
místní farnosti: mešní kalich, zvon Maria 
(zvonice ve věži), zvon sv. Petr a  Pavel 
(zvonice ve věži) a plastiku blahoslave-
ného Jana Sarkandera.

KAPLE SV. ANTONÍNA 
PADUÁNSKÉHO

Státem chráněná památka s  bohatou 
minulostí se nachází mezi poli, vinohra-
dy a  zahradami na kopci u  severního 
okraje města. Stavba má tvar novoro-
mánské rotundy s půlkruhovou apsidou, 
zdobí ji sochy sv. Jana Nepomuckého 
a  sv. Václava. Původní kapli nechal vy-
stavět roku 1703 újezdský farář Jan Jo-
sef Ignác Janovský (1695–1713). Vybral 
k tomu místo farské vinice na vrchu Kři-
by. Kaple sloužila svému účelu jen 82 let, 
jelikož v roce 1785 musela být spolu s ji-
nými církevními objekty na základě na-
řízení císaře Josefa II. uzavřena. Rok po 
císařově smrti (1791) byla kaple určena 
k  prodeji, koupili ji občané Újezda spo-
lu s farářem za 30 zlatých, přešla tak do 
majetku obce. Zvon z kaple byl odnesen, 
sochy před ní odstraněny, kamenný kříž 
darovaný Floriánem Trbolou byl přene-
sen na nový hřbitov. O kapli se však ni-
kdo nestaral a ta chátrala. Dne 2. prosin-
ce 1805 u ní stanul Napoleon Bonaparte. 
Francouzi si v  kapli udělali sklad sena. 
Traduje se, že v  ranních hodinách toho 
památného dne byla od kaple vypálena 
první dělová koule, která oznámila třem 
císařům oficiální počátek bitvy. V násle-
dujících letech kaple chátrala dál, až byla 
roku 1814 úplně zbořena.

Nezůstala by po ní ani stopa, kdy-
by ji nenechal pan farář Josef Pernica  
(1823–1844) označit mezníky. V  roce 
1863 (tedy 49 let po zničení) byla kaple 
znovu postavena. Na místo tehdy zavítal 
pan Louis Adolphe Thiers, historik a pro-
fesor na pařížské Sorbonně a  pozdější 
ministr a prezident Francie. Ten vyhledal 
újezdského faráře Ludvíka Tídla, který 
uměl francouzsky. Farář Tídl na Thiersův 
popud nechal kapli znovu postavit k ti-
sícému výročí příchodu věrozvěstů.

JUDR. JAN HALUZA 
Významnou osobností pocházející 

z  Újezdu u  Brna byl JUDr. Jan Haluza. 
Narodil se 12. července 1914 ve Šter-
nově, dnešním Újezdu u  Brna. Těsně 
před německou okupací Českosloven-
ska v  roce 1939 promoval na právnické 
fakultě v  Brně. Od mládí se intenzivně 
věnoval sportu, stala se z  něj atletická 
legenda, přivezl si medaile z katolických 
olympiád v  Berlíně a  Lublani, vybojoval 
mnoho rekordů a  mistrovských titulů. 
Běhal za Atletický klub Baťa Zlín, kde se 
setkal s Emilem Zátopkem, jehož se stal 
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prvním a  jediným trenérem. Po válce se 
zapojil do politiky. Stal se členem Čes-
koslovenské strany lidové a  předsedou 
Krajského výboru lidové mládeže Zlín-
ska. V  Ústředním výboru strany lidové 
se stýkal s  Janem Šrámkem, Františkem 
Hálou a  Adolfem Procházkou. Po Vítěz-
ném únoru 1948 mu KSČ nabídla člen-
ství ve straně, které odmítl, ve Zlíně byl 
zatčen, obviněn ze zločinu přípravy úkla-
dů o republiku a z hospodářské špionáže 
a odsouzen k šesti letům těžkého žaláře. 
Následně jej komunisté obvinili ze člen-
ství ve skupině doktorky Milady Horá-
kové a  mučili ho elektrickým proudem 
v  Uherském Hradišti. Uherskohradišťské 
vyšetřování nakonec nepřineslo žádné 
nové poznatky a bylo ukončeno. Kromě 
několika věznic prošel mnoha lágry „já-
chymovského pekla“. Po propuštění na 
svobodu v roce 1954 jej nadále sledovala 
StB a vyhrožováním přesvědčovala k po-
depsání spolupráce. Řadu let vykonával 
doktor Haluza podřadná povolání a  te-
prve  v  60. letech se mohl začít věnovat 
právnické praxi. Po listopadu 1989 byl 
oceněn řadou vyznamenání, např. Řá-
dem T. G. Masaryka nebo Zlatou medailí 
za čestný běh životem. V  roce 2012 mu 
byla věnována pamětní deska a  jeho 
jménem pojmenován park v centru měs-
ta Újezd u  Brna. Jeho vzpomínky jsou 
zaznamenány v  projektu Paměť národa  
(www.pametnaroda.cz/cs/haluza-jan-1914).

PŘÍRODNÍ REZERVACE ŠPICE 
(NEBO CHCETE-LI STARÁ HORA 
ČI ŠPIDLÁK)

Nachází se severovýchodně od obce. 
Poslední výběžek Drahanské vrchovi-
ny – 306 m vysoká Stará hora – byl na 
jižních stráních poset vinohrady a ovoc-
nými sady. Postupem času vinice mize-
ly, ale teď jsou znovu zakládány. Vinné 
sklepy se zachovaly až do dnešní doby 
(v Sádkách je jich sedm) a slouží k hos-
podářské činnosti. Důvodem ochrany 
je lokalita stepní květeny, vzácných ko-
satců, slanomilných rostlin a hlavně ka-
tránu tatarského. V  měsíci dubnu, kdy 
na Staré hoře tato rostlina mající spous-
tu drobných kvítků rozkvétá, vypadá 
kopec z dálky, jako by se na něm pásli 
ovečky. Je to poetický pohled. 

Kámen z lomu na Staré hoře je litotha-
minový vápenec (označován jako litav-
ský). Litothaminové vápence vznikaly 
v  třetihorním moři, ve vyšších částech 
spodního tortonu – asi 15 milionů let – 
usazováním  při ústupu spodnotorton-
ského moře. Hmotu vápenců vytvořila 

mořská redochovitá řasa Litothamnion, 
která vylučuje vápenec ve svých buněč-
ných blanách. Tím vznikaly mocné úte-
sy a jedním z nich je Stará hora. V lomu 
na Staré hoře je vidět souvrství orga-
nogenních vápenců, v  nichž je hodně 
zkamenělin dírkovců, měkkýšů, ulit bři-
chonožců, schránky kelnatek, forami-
nifery a jiné. Kámen z lomu se dobýval 
na stavbu obytných domů, mostů, při 
budování trati a na stavbu Mohyly míru. 

Stará hora v roce 1962 zažila také jed-
nu obrovskou tragédii. Do vinohradů 
pokrývajících jižní svahy dne 10. října 
1962 narazilo dopravní letadlo ČSA Ilju-
šin IL-14 s 35 lidmi na palubě, 13 z nich 
katastrofu nepřežilo, ostatní cestující 
byli těžce zraněni. Na místě se nachází 
pomník této největší letecké havárie na 
území Československa. Jeho autorem je 
telnický umělecký kovář Ivo Lorenz.

ŘEKA LITAVA – CÉZAVA 
Městem protéká řeka Litava. Zajíma-

vostí je, že název téže řeky je v  horním 
toku Litava, v dolním toku Cézava. Čas-
to se vedou spory o tom, kde je vlastně 

rozhraní tohoto pojmenování. Podle 
Dějin Blučiny má Litava název Cézava 
pod  soutokem s  Dunávkou. A  1  200 m   
jižně od hranice blučinského okresu je 
soutok Svratky a Cézavy, odkud odtéka-
jí do Černého moře. Jméno Cézava má 
také pravěké sídliště na kopci vlevo před 
Blučinou. Toto sídliště mělo v pravěkých 
dějinách jižní Moravy velký význam. 
Vedla tudy cesta z Podunají Dyjsko-svra-
teckým úvalem podél Litavy směrem  
na Vyškov, dále Moravskou branou na 
Ostravu do Polska a  potom až k  Baltu 
pro jantar. Jantarovou cestu dosvědčují  
i jantarové nálezy na sídlišti Cézava u Blu-
činy. I do Ruska se cestovalo tudy, nikdo 
nešel přes Karpaty. Řeka Litava měří přes 
osmapadesát kilometrů a  protéká se-
dmnácti městy a  obcemi (Zástřizly, Ko-
žušice, Brankovice, Nesovice, Nevojice, 
Vícemilice, Bučovice, Marefy, Křižanovi-
ce, Hodějice, Slavkov u Brna, Vážany nad 
Litavou, Hrušky, Šaratice, Újezd u  Brna, 
Žatčany, Měnín, Blučina, Židlochovice). 
Její povodí zabírá asi sedm set devade-
sát kilometrů čtverečních.

Připravila Ivana Mifková
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NAŠE NÁŘEČÍ

TELNICE A PRUSKO-RAKOUSKÁ VÁLKA V ROCE 1866

Označení podoby češtiny užívané na 
Moravě je moravština nebo také morav-
ský jazyk. Proč taky ne, když máme tře-
ba spoustu svých moravských gurmán-
ských specialit např. moravské cigáro, 
moravské uzené, moravskó obíhanicu... 
Jednotné moravské nářečí neexistuje, 
protože moravské území je poměrně 
nářečně různorodé, dokonce výrazně 
různorodější než území Čech. Jenže ta 
naše podoba češtiny začala být považo-
vána za natolik odlišnou od spisovné, že 
musela být překonána výukou, aby byla 

větší jazyková jednotnost v  rámci naší 
země. K  příležitosti  sčítání lidu v  roce 
2011  se celkem 108 469 respondentů 
přihlásilo k  moravštině jako mateřské-
mu jazyku. Kolik nás bude při letošním 
sčítání? Tady je pár slovních exponátů 
moravštiny. Odvodíte z  podoby slova 
spisovnou variantu? Řešení najdete na 
straně 43. 

karlátky 
zamastílky 
réč 
móka 

lóka 
enem 
malé 
kópit 

su 
dycky 
chetli se 
dyš 
kósek 
sila 
voře 
vocet 
vokno 
cera 
vocaď 
pocaď 

koštuj 
chlib 
bojijó se 
vodkaď seš 
hiné 
vězdičky 
vo tém 
vo dvóch 
kévá 
dlidli 
pipuška 

Připravila Ivana Mifková

Letos uplyne 155 roků od prusko- 
rakouské války, která proběhla ve dnech 
14. června až 23. srpna 1866 a  které se 
zúčastnila ještě Itálie. Boje proběhly na 
území Čech, Německa, Itálie a  Jader-
ského moře. Vítězi se stali Prusové, kteří 
do svého područí získali Hannoversko,  
Šlesvicko-Holštýnsko, Hesensko, Svo-
bodné město Frankfurt, Nasavsko a část 
Hesenska, Itálie pak získala Benátsko 
a  část Furlánska. Válka byla ukončena 
v Praze tzv. Pražským mírem. 

V průběhu této války se uskutečnila 
celá řada bitev na území Čech. K  prv-
ním bojům války patří bitvy u Náchoda, 
u Trutnova, u České Skalice, u Mnichova 
Hradiště, u  Svinišťan, u  Dvora Králové  
a  u Jičína. S  výjimkou bitvy u  Trutno-
va, v  níž 27. června 1866 slavil dočasný 
úspěch X. armádní sbor podmaršálka Ga-
blenze, Rakušané všechny ostatní střety 
prohráli. Zároveň začaly výrazně narůs-
tat rakouské ztráty. Dne 3. července 1866 
v 7 hodin ráno nedaleko Hradce Králové 
propukla krvavá bitva, v  níž se střetlo 

více než 400 000 mužů. Přes vyrovna-
nost početního stavu i  vybavení vojska 
technikou, vinou podcenění pruské ar-
mády a  některým chybným rozhodnu-
tím velitelů rakouské armády, došlo k její 
porážce. Ztráty na pruské straně činily  
9  172 mužů, na straně rakouské a  sas-
ké pak 44 313 mužů. Obě válčící strany 
v této bitvě přišly o celkem 11 000 koní. 

Rakušané a  Sasové se po prohrané 
bitvě přesouvali jednak směrem k  Víd-
ni, kterou zamýšleli ochránit před prus-
kým útokem, jednak opět k  Olomouci, 
o niž chtěli opřít své postavení. Trauma 
z porážky u Hradce Králové však začalo 
nahlodávat bojeschopnost rakouské ar-
mády. Nadále sice docházelo k drobným 
potyčkám i větším bojům s postupujícím 
nepřítelem (Tovačov, Dub nad Moravou 
atd.), ale na výsledku války už to mnoho 
nezměnilo. K  poslední větší bitvě došlo 
22. července 1866 nedaleko Bratislavy 
u  Lamače. Tuto bitvu již přerušilo sjed-
nané příměří, které přivítaly obě strany. 
Prusové, jejichž hlavní stan se nacházel 

již v  Mikulově, byli neustálými přesuny 
velmi vyčerpáni a příliš se jim nezamlou-
vala ani myšlenka na dobývání Vídně. 
Rakušané na tom byli ještě o  něco hůř. 
Navíc se měl velmi brzy objevit nový 
zákeřný nepřítel, jenž nemilosrdně ko-
sil pruské vojáky i  civilní obyvatelstvo 
okupovaných území – cholera. Epidemie  
tzv. pruské cholery, zavlečené do čes-
kých zemí pruskou armádou, si zde vy-
žádala desetitisíce obětí, a  především 
Bismarckovy dalekosáhlé politické plány 
počítaly s  porážkou Rakouska, nikoliv 
s jeho potupou. 

Za těchto okolností se mikulovská jed-
nání o příměří brzy přehoupla v dohodu 
o  konečné mírové smlouvě uzavřené 
v  Praze (Pražský mír). Večer 23. srpna 
1866 byl podepsán závěrečný protokol 
garantující s  výjimkou Benátska územ-
ní celistvost Rakouska, které zároveň 
vystoupilo ze stávajícího Německého 
spolku a vzdalo se svých práv v Holštýn-
sku. Kromě toho mělo Prusku zaplatit 
i  válečnou náhradu 40 milionů zlatých, 
značně však poníženou díky rakouským 
pohledávkám v opouštěném Holštýnsku 
a  kompenzacím za pruské rekvizice na 
okupovaném území. Sasko si zachovalo 
územní celistvost, ovšem mělo se stát 
členem nového Severoněmeckého spol-
ku v čele s Pruskem. 

V naší obci a ani v blízkém okolí se žád-
ná bitva nekonala, ale vzhledem k  její 
poloze na cestě mezi Hradcem Králové, 
Olomoucí, Brnem a  Mikulovem prošla 
Telnicí nejprve rakouská vojska táhnou-
cí do Hradce Králové a  po porážce se 
vracející zpět k  Vídni, která pak násle-
dovala vojska pruská. Toto období po-
psal v  Telnické kronice František Perna 
tak, že převzal popis událostí od svého 
předchůdce učitele Josefa Vostřejše ze 
školních pamětí. Já pro ilustraci použiji Námořní bitva u Lissy (Constantine Volanakis, 1869)
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volný přepis, aniž bych měnil význam 
a obsah: 

„V měsíci červnu se v  okolí Telnice na-
cházel císařský regiment, nacvičující boj 
a  čekající na povel k  přesunu na budou-
cí bojiště. Ve škole byla zřízena strážni-
ce, kde sloužilo asi třicet vojáků. Během 
několika dnů přišel rozkaz, aby vojsko 
postupovalo různými cestami k  Hradci 
Králové a  pruským hranicím proti nepří-
teli. Našim vojskům však štěstí nepřálo 
a  vítězící pruské vojsko od Hradce Králo-
vé se po celé šíři českomoravských hranic 
valilo na Moravu. Dne 5. července, na den 
sv. Cyrila a  Metoděje, se v  Telnici objevili 
první nepřátelští vojáci, valící se po celé 
šířce silnice po celý den až do pozdní noci, 
v  počtu asi 24 000 mužů, a  pokračovali 
k Hodonínu. Totéž se opakovalo od 18. do 
21. července. Samozřejmě se chovali jako 
nepřátelé. Zabavovali vše, co mohli, ze-
jména potraviny a potahy. Jim, nebo snad 
nejvyššímu veliteli, slouží ke cti, že nebylo 
slyšet nic o  porušení mravopočestnosti. 
Učitel v  obavě, že nepřátelské vojsko by 
mohlo poškodit vybavení školy, napsal 
rukou na plechovou ceduli „Škola“ a  tu 
vyvěsil nad hlavní dveře, což se osvědčilo. 
První den byl ve škole ubytován poštmistr 
a evangelický kostelník. Další dny byla ve 
škole vojenská strážnice, vojáci si vše pro-
hlédli, nic nepoškodili ani nezcizili. V  ta-
kové pohodě ale vše neprobíhalo mezi 
občany a  vojskem, učitel Vostřejš často 
dělal prostředníka v urovnání sporů. Když 
se po nějakém čase dalo vojsko na po-
chod k  Vídni, bylo v  něm mnoho vojáků, 
kteří onemocněli cholerou. Povozy s těmi-
to ubožáky stávaly na návsi před školou, 
úlohu samaritána převzal učitel, který ne-
mocným nosil kávu a kapky…“ 

František Perna pak výše uvedené 
doplnil ještě o  poznatky pamětníků. 

Pamětníci na „Prajzy“ ještě za dob jeho 
působení v Telnici svorně mluvili o tom, 
že vojáci se k  místnímu obyvatelstvu 
nechovali nijak nepřátelsky, i když jejich 
příchod byl provázen velikým strachem. 
Mnozí proto utekli do lesů v  okolních 
vesnicích, ti, co zůstali z obavy, že vojsko 
začne drancovat, snažili se schovat po-
traviny, šatstvo ale i koně, které odehnali 
na Luže do hájku za mlýnem.

Příslovečnou se stala nenasytnost Pru-
šáků, ještě v minulém století se v Telni-
ci o  velikých jedlících říkalo, že „jí jako 
Prajz“. Přijíždějící pruské hlídky se oby-
vatel vyptávaly na rakouské vojsko, od-
povědi byly vyhýbavé. Příchod hlavního 
voje Pruské armády na sv. Cyrila a Meto-
děje, v  době konání mše, způsobil od-
chod mnohých věřících z  bohoslužby, 
aby zhlédli příchozí vojáky. Následně 
byly na ulici rozestavěny škopky s vodou 
pro osvěžení příchozích. 

Oddíly, které se částečně ubytovaly po 
domech a v polích měly své kuchyně, je-
jich zásobování zajišťovali místní obyva-
telé a to tak, že na potraviny, drůbež, do-
bytek, ale i  zabavená spřežení obdržel 
obyvatel potvrzení a po skončení války 
mu byla vyplacena náhrada. To však ne-
platilo vždy, někdy dali místním ze své-
ho, jindy vybili drůbež, sebrali mouku 
bez náhrady, jinde snědli všechen chléb 
namazaný notnou vrstvou zabavené-
ho sádla. Pili hodně piva, dováženého 
ze sokolnického pivovaru. Vařili si kávu 
a  naučili naše lidi si ji připravovat, což 
v Telnici zdomácnělo. Prusové v Telnici 
pobyli přibližně dva měsíce. Na zpáteč-
ním pochodu mřeli na choleru, kterou 
zanechali i v Telnici a na niž zde zemřelo  
23 občanů. Několik Prusů bylo pohřbe-
no v Telnici. 
Podle Wikipedie a Pernovy Telnické kroniky 

připravil Arnošt Špánek

Bitva u Hradce Králové (Georg Bleibtreu, 1868)

A CO PSALY TELNICKÉ DĚTI O „PRAJZECH V TELNICI“?
Nejstarší lidé z  naší vesnice pamatují 

válku v roce 1866, kterou vedl pruský král 
proti císaři rakouskému. Prusové porazili 
Rakousko u  Hradce Králové. Vojsko ra-
kouské táhlo k Vídni. Za ním hnali Pruso-
vé a ubytovali se ve městech a vesnicích. 
Lidé jim říkali Prajzi. Také v  naší vesnici 
byli Prajzi. Mnozí lidé před nimi utíkali 
do lesů, ale Prajzi obyvatelům nic zlého 
nedělali. Museli jim však hospodáři od-
váděti obilí, dobytek a vše, co potřebo-
vali. Babička mi vyprávěla, že tady jezdil 
jeden voják na koni a byl opilý. Jezdil po 
dědině, u Pešků se dívali z okna a on jim 
praskl šavlí do okna. Okno se hned rozbi-
lo. Když přijel k Outratovým, vrazil do zdi. 

Potom se otočil a  jel nazpět. U  Žatčan 
sjel z hráze a pochrámal se. Lidé měli jíd-
lo poschováno, nevařili, nejedli, až večer, 
kdy vojsko odešlo. V  sokolnickém pivo-
vaře sebrali pivo, na Mrtvé cestě u kap-
ličky ho naráželi. V této válce rozšířila se 
cholera. Mnoho vojáků a našich lidí na ni 
zemřelo. Taktéž v roce 1866 zmrzlo obilí.

Vladimír Pustina, 6. šk. rok, 1933

O válce Pruské mě vypravoval dě-
doušek Vondra: „Rok 1866 byl pro nás 
velmi špatný. Všechno obilí nám po-
mrzlo. Byli jsme takoví chudáci. Když 
táhlo naše vojsko na Prušáky, šli po celé 
silnici. Hromádky štěrku byly vházeny 

do příkopu. Za týden šlo naše vojsko 
nazpět. Bylo to v  neděli, když jsem se 
oblékal do kostela. Podíval jsem se ok-
nem a viděl jsem před domem pruské-
ho vojáka na koni. Ptal se mne němec-
ky, kde je naše vojsko. Vyšel jsem ven 
a již tam byli tři. Potom jeli společně za 
vesnici. Od Tuřan táhlo pruské vojsko 
jako mračno. Za Telnicí vojsko zůstalo. 
Jeden voják vstal a řekl nám, že bude-
me všichni Prajzi. Byli jsme s nimi hned 
všichni kamarádi. Sokolnickému pivo-
varu sebrali pivo. Když se napili a odpo-
činuli, táhli dále. Prušáci jako nepřítel 
nevypadali.“

Josef Mífek, 5. šk. rok, 1933
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ARCHIVNÍ SLOHOVÉ PRÁCE DĚTÍ Z TELNICKÉ ŠKOLY

TELNICE PŘED 90 LETY (1931)

MÁJOVÝ VEČER
Byl krásný májový večer. Měsíc svítil. 

Na ulici bylo veselo. Starší lidé seděli před 
domy a  vyprávěli si. Mládež chodila po 
ulici a  žertovala. Také jsme seděli chví-
li na ulici. Do 10 hodin jsme se rozešli. 
Ruch utichl. Jen od rybníka se ozývalo 
žabí skřehotání. Vzduch byl naplněn vůní 
stromů. Nočním tichem ozýval se psí ště-
kot. Májový večer je příjemný.

M. Sklenářová, 6. šk. rok, 1930
CO BYCH SI PŘÁLA

Přála bych si, aby již byly prázdniny. 
Chodila bych na panské. Vydělávala bych 
si peníze a kupovala bych si šaty. Potom 
bych si peníze šetřila. V  Brně bude za-
staveno několik továren, a proto půjdou 
všichni na panské a  školáky tam nevez-
mou. Budeme míti všichni po radosti.

M. Konečná, 7. šk. rok, 1930
NAŠE PĚNKAVY

Před naším jsme měli na hrušce pěnka-
ví hnízdo. Jednou v  létě bylo veliké par-
no. Odpoledne se přihnala veliká bou-
ře. Začalo pomalu pršet. Hrom burácel 
a blesky se křižovaly. Já s maminkou jsme 
se dívaly, kde je pěnkavka. Ve hnízdečku 
nebyla. Za chvíli už letěla a  nesla v  zo-
báčku mnoho peříček. Ustlala si je pěkně 

a  sedla si na ně. Tu začalo ještě více pr-
šet. Pěnkava roztáhla křidélka a zakrývala 
svá vajíčka. K večeru přestalo pršet. Asi za 
deset dní se pěnkavce vylíhla mláďátka. 
Když měla mláďata hlad, pištěla. Jednou 
šli okolo našeho malí chlapci. Slyšeli, jak 
malá mláďata piští. Vzali hůlku a hnízdeč-
ko chtěli shodit. Tu pěnkavka stará přile-
těla a chránila svá mláďata.

Josefa Mifková, 6. šk. rok, 1933
JARNÍ HRY

Je teplo. Slunečko mile hřeje. Oblo-
ha jest jasně modrá. Vane jarní větřík. 
V  poli jest krásně. Osení a  tráva se již 
zelená. Skřivánek prozpěvuje. Lidé ořou 
a sejí. Slunečko vylákalo děti z chat. Děti 
si hrají na písku nebo v  hlíně. Dělají ko-
láče a  domky. Také velcí si rádi poskočí. 
Hráváme si na vyvolávanou, honěnou 
nebo schovávanou. Chlapci hrají v kulič-
ky nebo knoflíky. Staří lidé se vyhřívají na 
slunci a  vyprávějí si. Jaro nám přineslo 
mnohé radosti. Těším se, až budu moci 
v létě chodit bosky.

J. Rozkydalová, 7. šk. rok, 1930

NEZVANÍ HOSTÉ
V  domácnostech zdržují se rozliční ži-

vočichové, kteří ožírají potravu. Na sýp-
kách jest to pilous černý. Brouk i larva vy-

žírají zrno. Také larvy mola obilného vyží-
rají zrno. V moučných truhlách se zdržuje 
potemník. Živí se moukou. Večer vídáme 
poletovat ve světnici malého motýlka, 
jest to mol šatní. Larvy ožírají látky, šaty, 
peří a  tak škodí. Ve starých domech se 
usazuje šváb. Večer vylézá a ožírá potra-
vu. Švábu jest podobný rus, který stejně 
škodí. V létě ve světnici je mnoho much. 
Ničíme je mucholapkami.

Jeniš Vladimír, 1930
NEZVANÍ HOSTÉ

V domácnosti usazují se rozliční neví-
taní hosté. Ožírají a znečišťují potraviny. 
Na sýpkách zdržuje se drobný brouček 
pilous. Brouk i  larva vyžírají obilí. Po-
dobně se usazuje v sýpkách mol obilní. 
Larva jeho živí se obilím. Ve staré mouce 
žije potemník. Larva i brouk živí se mou-
kou. Kde je nepořádek, usazují se tam 
švábi. Vyskytují se ve velkém množství. 
Znečišťují potravu. Jemu se podobají 
rusi. Večer vidíme kolem světla poleto-
vati malého motýla. Je to mol šatní, kte-
rý snáší vajíčka na šaty a kožešiny. V létě 
poletuje mnoho much. Ničíme je rozlič-
ným způsobem.

F. Mifek, 6. šk. rok, 1930

Připravila Marta Klanicová

 Rok 1931 nebyl pro naši zemi (i Telnici) rokem příliš jednoduchým. Pokračova-
ly totiž nepříznivé hospodářské poměry, které již v roce 1930 tísnivě doléhaly na 
většinu obyvatelstva a ochromily průmysl i obchod nejen v Československu, ný-
brž téměř v celém světě. Hrozivě rostla nezaměstnanost. Koncem října 1931 bylo 
v naší zemi napočítáno asi 250 tisíc, v listopadu 340 tisíc, v prosinci již 500 tisíc 
nezaměstnaných. Celý rok 1931 provázela nejistota, jak se vše bude vyvíjet dál. 
A co se dělo v Telnici? František Perna píše v obecní kronice:

 „Dne 23. března rozvodnil se náhlým 
roztáním sněhu ve vyšších polohách 

Zlatý potok a zatopil Loučky a Ougarty. 
Voda vnikla do sklepů v  domcích v  uli-
ci Štefánikově a  zatopila okolí mlýna. 
Přes noc ze dne 23. na 24. března voda 
opadla a již se z koryta nerozlévala. Dre-
náže během několika dní odvedly vodu 

pozůstalou na zaplavených pozemcích.  
Povodeň nezpůsobila žádných škod.

Dne 15. června byla přestěhována 
socha sv. Jana Nepomuckého ze sokol-
ského hřiště na Masarykovo náměstí za 
hasičské skladiště. Socha byla očištěna 
od barevného nátěru, poškozené části 
opraveny sochařem Emilem Křivánkem 
z  Husovic, čímž její vzhled velmi získal. 
Oprava s  přestěhováním sochy stála 
1 659 Kč, nový podstavec 397 Kč, celkem 
2 056 Kč. Náklad na opravu sochy a pře-
stěhování hrazen byl dobrovolnými pří-
spěvky v kostele a dary jednotlivců.

Roku 1866 byli v  naší vesnici Prajzi. 
Lidé dávali před domy vodu, aby se 
napili. Dědoušek mně vypravoval, že 
Sekaninům sebrali dva koně. U Pokor-
ných sebrali krávu a  u fary ji zabíjeli. 
U nás bylo 39 Prajzů. Když šli od našeho 
domu pryč, nechali u nás dva klobou-
ky cukru a  kávy. Dědouškovi bylo 14 
let. Prajzi u nás sebrali dva voly a hna-
li je s  dědouškem do Klobouk. Potom 
dědouškovi za voly zaplatili. Dědou-
šek jim utíkal. Holánek jel na voze. On 

seskočil z  vozu a  dědouškovi nabil. 
Prajzi byli v  naší vesnici 14 dní. Když 
odcházeli, vypukla mezi nimi cholera. 
Dva Prajzi jsou pochovaní na zdejším  
hřbitově.

Jiřina Danielová, 1933

Když zde byli Prajzi, dědeček s  jeho 
tatínkem byli v  Otmarově. Když došli 
domů, Prajzi se jich ptali, jestli zde bydlí. 
Oni řekli, že ano. Dědoušek se jich ptal, 
jak otevřeli. Prajzi řekli, že vypáčili dveře. 
Potom dědouška poslali pro pivo. Hos-

tinský dědečkovi nechtěl pivo dáti, pro-
tože měl pruský peníze. Dědoušek tedy 
šel domů a  Prus šel do hospody sám. 
Jak hospodský uviděl Prajza, hned mu 
pivo dal. Lidé vystavovali vodu, aby se 
Prajzi mohli napíti. Také mně vypravo-
val, že ten rok byla neúroda. Lidé o nich 
zpívají píseň. Prajzi jdou, už jsou tady za 
vodou. Mají bílé čepice, kradou husy,  
slepice.

J. Procházková, 6. šk. rok, 1933
Připravila Marta Klanicová
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„Dům č. 17/22 – Nejstarší typ selských stavení. Přední stěna 
přestavěna v  roce 1878, stavení zvýšeno roku 1892.“ Dnes  
zde stojí dům V dědině č. 22.

„Dům č. 33/64. Starý veliký dům s  krytinou tvrdou. Stře-
cha nová po požáru 1862.“ Dnes zde stojí dům V  dědině  
č. 64.

„Dům č. 15 z roku 1850.“ Dnes zde stojí dům V dědině č. 15. Telnický rybník pohledem ze severu na jih.

Dne 18. června přihnala se o 4. hodině 
prudká vichřice, která však kromě po-
ruchy rozvodné sítě elektrické, větších 
škod ani na stromoví, ani na budovách 
nezpůsobila.

Dne 5. července projel opětně naší 
obcí o  7. hodině večer p. prezident  
T. G. Masaryk. Jel ze Slavkova, kde navští-
vil napoleonskou výstavu, do Židlocho-
vic. Před hostincem p. Pokorného posta-
vena byla slavobrána, u níž shromáždilo 
se četné obecenstvo z  Telnice a  okolí. 
Pan prezident projel naši obec v uzavře-
ném autě bez zastávky.

Dne 20. září položen byl základní 
kámen ke stavbě sokolovny na hřišti. 
O  slavnosti účinkoval pěvecký sbor ze 
Šlapanic, řeč pronesl Theodor Slouka, 
učitel ve Šlapanicích. Sokol se již 20. 
června přestěhoval z místností v hostinci 
č. 3/51 p. Al. Řičánka pro neshody s ma-
jitelem do hostince p. Pokorného. Poně-
vadž však poslední místnosti nejsou bez 
náležité úpravy vhodné ku provozování 
koncese kinematografické, rozhodl se 

spolek postaviti budovu vlastní. Stavba 
za nynějších hospodářských poměrů 
zajisté si vyžádá těžkých obětí od člen-
stva, jež tvoří převážnou většinou vrstvy 
nemajetné. (Pozn. aut.: Stavba sokolovny 
byla dokončena v červnu 1932.)

Dne 27. září byly konány volby do 
obecního zastupitelstva. Poněvadž po-
čet obyvatelů podle výsledků poslední-
ho sčítání lidu vzrostl z 888 na 1 190, byl 
rozmnožen na základě zákonných usta-
novení počet členů obecního zastupitel-
stva z 15 na 18.

Průběh voleb byl klidný, agitace se ne-
obešla bez výstřelků.

Volební výsledky jsou tyto:
Strana lidová 231 hlasů – 7 mandátů 
Národ. sociál. 179 hlasů – 5 mandátů 
Republikánská (agrární)
  114 hlasů – 3 mandáty 
Křesťanskosociální
  70 hlasů – 2 mandáty
Komunistická 44 hlasů – 1 mandát

Součet   638 hlasů – 18 mandátů 

Celkem odevzdáno 643 hlasů, z nich 
5  neplatných. K  volbě obecní rady 
sdružila se strana lidová s  křesťansko-
sociální proti národním socialistům  
a republikánům.

Ponejprv vstoupila do obecních vo-
leb samostatně strana komunistická, 
která se po odchodu Sokola v  hostinci  
p. Řičánka ustavila.

Zvoleni byli:
a) za stranu lidovou:

1. Jeniš Antonín, rolník, č. 74 –   
 starosta

2. Šufr František, rolník, č. 65 – radní
 3. Chudáček Josef, úředník, č. 63 
4. Šufr Tomáš, rolník, č. 67 
5. Mrkvica Jan, rolník, č. 20 
6. Konečný Josef, obuvník, č. 15 
7. Král Cyril, rolník, č. 2

b) za stranu národních socialistů:
 8. Křivánek Tomáš, dělník, č. 82 – radní 
9. Popela Ludvík, dělník, č. 205– radní 
10. Škrob Jan, dělník, č. 118 
11. Procházka Šimon, dělník, č. 140 
12. Vymetal Rudolf, úředník, č. 200
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c) za stranu republikánskou:
 13. Sklenář Tomáš, rolník, č. 59 – radní 
14.  Svoboda František, obchodník,  

č. 180
15. Popela František, domkař, č. 171

d) za stranu křesťansko-sociální:
16.  Pešl Alois, pensista, č. 232 –  

náměstek starosty
17.  Lukeš Josef, železniční zřízenec,  

č. 111
e) za stranu komunistickou:

18. Drška Antonín, dělník, č. 40
Zakrátko po volbách zemřel náměstek 

starosty Alois Pešl a  za něho nastoupil 
jako člen obecního zastupitelstva Josef 
Konečný, strojvůdce, č. 132. Náměstkem 
starosty zvolen byl Josef Lukeš.

Obecní hospodaření v r. 1931: Obecní 
hospodaření tíží značné dluhy z  přede-
šlých let na stavbu silnice Telnice–Otma-
rov a elektrizaci obce. (Pozn. aut.: Celkem 
obec dlužila 319 290 korun).

Obecní rozpočet pro rok 1931 i  s  ná-
kladem na školu:

 Potřeba 101 942 korun 
Úhrada 60 678 korun
Schodek 41 264 Kč bude uhrazen 62% 

přirážkou k dani činžovní a 295% přiráž-
kou k ostatním daním.

Daní zaplatili telničtí občané v  r. 1931 
celkem 14 971,63 korun (kromě obecních 
přirážek), dávka ze zábav vynesla obci 
2 463,85 korun, pivní dávka 4 700 korun. 
Ostatní obecní dávky zavedené v minu-
lém roce k uhrazení schodku v rozpočtu 
byly již loni zrušeny mimo dávku z piva.

V tomto roce usneslo se obecní zastu-
pitelstvo na zřízení telefonní hovorny, 
o níž bylo jednáno již v letech minulých. 
Konečné rozhodnutí o této věci z minis-
terstva pošt a  telegrafů doposud nedo-
šlo. (pozn. aut.: až 3. srpna 1932 byl za-
hájen provoz telefonní hovorny zřízené 
v domě č. 80 u p. Vojtěcha Svobody).

Koncem r. 1931 bylo v Telnici 240 do- 
mů, přibylo od loňska nových 6  domů. 
V  r. 1931 narodilo se u  nás 27 dětí,  
zemřelo 13 osob.

V srpnu vypukla u nás spála, která le-
tos i jinde silně se rozšířila. Onemocnělo 
jí mnoho dětí, smrtelný případ byl jeden. 
Epidemie trvala až do konce roku a  te-
prve v  lednu 1932 vyskytly se poslední 
případy.

Již v  r. 1930 objevila se na stromoví 
u  Zlatého potoka puklice ve velikém 
množství. S  poraženými stromy do-
stal se škůdce do obce a napadl téměř 
všechno ovocné stromoví v  humnech. 
Proto bylo na jaře 1931 nařízeno ničení 
tohoto škůdce postřikováním stromů. 
Dezinfekce nemohla býti provedena 
všude, poněvadž jakmile stromy poča-
ly pučeti, muselo býti od postřikování 
upuštěno.
Jak se v Telnici četlo v roce 1931:

 Obecní knihovna má 637 svazků,  
55 čtenářů, přečetli 1.057 svazků 
Knihovna Orla má 533 svazků, 49 čte-
nářů, přečetli 401 svazků
Průměrně připadá na 1  čtenáře 

v  obecní knihovně 19,2 svazků, v  orel-
ské 8,2 svazků ročně. (Pozn. aut.: Obecní 
knihovna v Telnici v roce 2020: 7 150 knih, 
100 čtenářů, 3 461 vypůjčených knih, prů-
měr vypůjčených knih na jednoho čtenáře 
34,6 knih).
Zábavy v roce 1931:

 Divadel: 13  
Kino (Sokol): 27 
Tanečních: 13 
Jiných:  9
Jak patrno neměla krize na počet zá-

bav vliv. Nepočítám sem fotbalové zápa-
sy pořádané každou neděli (mimo zimu) 
a hojně navštívené. (Loni hráno 31x.)

„Konec Drah ze silnice k Žatčanům.“ Dnes pohled na jižní část 
ulice Draha.

Sokolovna byla dostavěna v červenu 1932.

„Nová ulice za mostem. Vystavěna 1928.“ Dnes pohled na část ulice Brněnská  
směrem k náměstí.
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Vypilo se ve všech hostincích asi 500 

hl piva. Množství jiných nápojů nemohu 
spolehlivě zjistit, a proto čísel neuvádím. 
Poznamenávám, že letos pilo se daleko 
více vína než jiná léta, poněvadž víno 
značně zlacinělo, neboť v r. 1930 i tomto 
byla úroda vína neobyčejně dobrá. U nás 
se však již dávno nepěstuje. V některých 
domech vyrábějí si víno ovocné, hlavně 
jablečné. Slivovice se nepálila pro veliké 
daně na pálení uvalené. 

Dne 22. března založila strana národ-
ně sociální spotřební družstvo „Bratrství“ 
mající 43 členů, odbočka v  Nádražní 
čtvrti má 20 členů. Dne 21. října otevřel 
pan Jaroslav Pešl nově zřízenou vlastní 
mlékárnu proti hostinci č. 6. (Pozn. aut.: 
Budova dnešního obecního úřadu.)

Světová hospodářská krize proti loň-
sku hrozivě vzrostla a  postihla téměř 
všechna průmyslová odvětví. V naší obci 
nejsou sice poměry tak zlé jako v průmy-
slových centrech a  v  obcích s  většinou 
dělnictva, leč jsou i  u nás některé rodi-
ny, které žijí v poměrech velmi krušných. 
Koncem r. 1931 bylo u nás přihlášených 
45 nezaměstnaných, z  nich však byla 
na základě úředních pokynů přiznána 
podpora jen 17. Podpora byla odepřena 
sezónním dělníkům a těm, kdož mají do-
mek a nějaké pozemky. V loňské statisti-
ce vykazuje se u nás 66 nezaměstnaných. 
V tomto počtu jsou zahrnutí všichni se-

zónní dělníci i majitelé menších hospo-
dářství. Počet skutečně nezaměstnaných 
byl loni menší nežli letos.

Ku podpoře nezaměstnaných přiděleno 
bylo obci v  měsíci prosinci 24 poukázek 
po 10 Kč na chléb nebo jiné nutné po-
třeby životní, celkem tedy 240 Kč. Kromě 
toho o  Vánocích přiděleno 16 poukázek 
po 20 Kč pro děti. V  lednu 1932 opětně 
poukázáno 24 lístků po 10 Kč. Rozdělová-

ním podpor jest pověřen starosta. Není to 
funkce příliš vděčná, poněvadž podpora 
nestačí a  projevy nespokojenosti bývají 
adresovány starostovi. Kromě toho pod-
niknuta byla dne 20. prosince na popud 
okresního úřadu a Červeného kříže sbírka 
pro nezaměstnané, která vynesla 311 Kč, 
33 kg mouky, 3 ½ kg sádla, 235 kg bram-
borů a něco šatstva. Výtěžek byl rozdělen 
místním nezaměstnaným. Před tím kona-

„Náves (ul. Dobrovského).“ Dnes pohled z  ulice V  dědině na školu a  kostel, vlevo 
domy V dědině č. 76 a 77.

Článek z listu Svoboda o republikánské straně v Telnici.

 Úspěchy sokolských odbíjenkářů, Pozor, červenec 1931.

 

▼

    Interiér kostela sv. Jana Křtitele v roce 1931.
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la se v kostele ofěra na stejný účel, která 
vynesla 150 Kč. Z výtěžku poděloval farní 
úřad nejpotřebnější rodiny poukázkami 
na chléb po 7 Kč (21 poukázek).

Hospodářskou tíseň zemědělců zavinil 
hlavně cenový nepoměr zemědělských 
a průmyslových produktů. Letošní sklizeň 
celkově se v republice odhaduje jako nej-
slabší v posledních 10 letech, ač u nás ne-
byla zrovna nejhorší. Jen žita a  ječmeny 
v písečných půdách přinesly výnosy pod-
průměrné, 1 q i méně zrna po 1 měřici.

Koncem roku chovalo se v  Telnici  
42 koní, 247 kusů hovězího dobytka,  
423 vepřů, 1 920 slepic, 230 hus, 50 ka-
chen, 143 psů a 112 koček.

Povětrnost r. 1931: Zima byla v lednu 
velmi mírná, maximální teplota 17. led-

na dosáhla +4 ½ °C ráno, 6. ledna v po-
ledne +8 ½ °C. Nejnižší teplota v tomto 
měsíci byla pozorována 12. ledna ráno 
totiž –12 ½ °C. Sněžilo jen velmi zřídka. 
Také únor byl mírný. V březnu bylo po-
měrně dosti chladno a beze srážek. Du-
ben byl suchý a teplý. Nepršelo po celý 
měsíc až do 29. dubna. Také květen byl 
chudý na srážky. Suché jaro mělo ne-
příznivý vliv na vzrůst polních plodin. 
V červnu pršelo asi 7x, nejvydatněji 23. 
června, v  červenci dostavila se veliká 
vedra bez dešťů. Srpen byl nejdeštivěj-
ší měsíc v  celém letošním roce a  záro-
veň nejchladnější za posledních 80 let. 
Pršelo 21 dní, bouřky a  vichřice byly  
v 5 dnech. V září bylo sucho a teplo, te-
prve koncem měsíce nastalo chladnější, 

deštivé počasí. Říjen byl teplý bez dešťů, 
v listopadu až do poloviny měsíce trvalo 
velmi teplé počasí, pak chladněji a  su-
cho. Počasí bylo příznivé sklizni okopa-
nin, úroda byla dobrá. Dne 12. listopa-
du byla teplota v poledne +28 °C. Zima 
v prosinci byla zcela mírná, téměř beze 
sněhu. Sněžilo 4. prosince, během týdne 
sníh roztál a již nepadal.“

Zajímavé je porovnání života v  naší 
vesnici před 90 lety a dnes. Mnoho věcí se 
změnilo k nepoznání. Přesto lze obdivovat 
odhodlání místních sokolů, kteří začali 
stavět sokolovnu v  tak tíživé době, na-
víc z  vlastních prostředků. Patrná je také 
družnost tehdejších obyvatel odrážející se  
v počtu zábav.
Z Pernovy kroniky vybral František Kroutil

Úspěchy telnických atletů v srpnu 1931. Článek Karla Hanáka o sokolském cvičení, Sokolské besedy, 1931.

Kronikář a učitel František Perna se čtvrtou třídou telnické školy v roce 1931.
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Z TELNICKÉHO SOKOLA
 4. října 1891 – Před 130 lety se na-

rodil velký telnický nadšenec, sokolský 
cvičitel, sbormistr, vzdělavatel, náčelník, 
kostelní varhaník, prozatímní ředitel 
a významný učitel školy, legendární kro-
nikář a  vůbec jedna z  největších osob-
ností naší vesnice – František Perna. 
Přestože nebyl původem místní, mnoho 
pro Telnici vykonal a za mnoho mu vdě-
číme. Proto chystáme na podzim výlet 
po jeho životních stopách se zastávkou 
u  jeho hrobu a  položením pamětního 
věnce.

9. května 1909 – Telnický Sokol si při-
pomněl 112. výročí od svého založení 
(jeho odbor však byl založen o rok dříve, 
v roce 1908).

3. března 1921 – V  letošním březnu 
uplynulo sto roků od úmrtí člena naší 
jednoty bratra Josefa Pešla. Narodil se 
v roce 1892 a zemřel v mladém věku 29 
let na plicní onemocnění. V  jednotě byl 
od počátku a  mnoho pro ni i  přes tak 
krátký život vykonal. Členové se s  ním 
důstojně rozloučili. Byl mu vypraven 
sokolský pohřeb s  čestnou stráží v  so-
kolských krojích. Jako bezvěrec, což byl 
na tu dobu problém, musel být pohřben 
osamoceně u  zdi hřbitova. Starosta So-
kola Josef Kaplan musel žádat o povolení 
k pohřbení. Na pomník v podobě sokola 
s roztaženými křídly přispěli členové naší 

jednoty. Dlouho nevydržel v  původní 
podobě, byla mu uražena křídla a zobák. 
Oprav se dočkal v roce 2014 při oslavách 
výročí obce za finanční spolupráce obce 
a Sokola. Tento pomník naleznete na na-
šem hřbitově v blízkosti studny. 

20. září 1931 – Na podzim si připome-
neme 90. výročí poklepu základního ka-
mene stavby telnické sokolovny. Važme 
si toho, co bylo v nelehkých dobách zbu-
dováno, během let opravováno, přistavo-
váno a  udržováno. Mějme více citu pro 

Poničený pomník Josefa Pešla  
před opravou v roce 2014

Aktuální vzhled pomníku při 100. výročí 
úmrtí Josefa Pešla (3. března 2021)

TELNICKÉ HODY PŘED 130 LETY PŘEKVAPIL BLESK
Noviny Pozor přinesly přesně před 

130 lety zajímavou informaci o  tom, 
co způsobil zásah blesku do farního 
kostela sv. Jana Křtitele v  hodových 
dnech června 1891. Tehdejší hody se 
musely tedy obejít bez varhan: „Mu-
sikální blesk. Dne 27. [června] ude-

řil blesk do farního chrámu v  Telnici. 
Blesk svezl se z věže oknem nad boč-
ním vchodem do chrámu, rozbil spod-
ní část rámu, vrhl třísky až do prvních 
lavic a odehnal se do varhan, kde ne-
daje zevně znáti škody, tím zhoubněji 
uvnitř řádil. Dráty od vedení registrů 

jsou skrouceny, dřevěné píšťaly pedá-
lové rozbity, několik kláves sraženo, 
tak že varhan nebylo lze o  pouti sv. 
Jana druhého dne upotřebiti. Blesk vy-
šel z varhan skulinou nad boční želez-
nou branou, kterou svrchu poněkud  
popražil.“  FK

NAŠE NÁŘEČÍ – ŘEŠENÍ
karlátky – švestky
 zamastílky – dorancie  
        (slívy neodlučitelné od pecky)
réč – rýč
móka – mouka
lóka – louka
enem – jenom
malé – malý
kópit – koupit
su – jsem
dycky – vždycky
chetli se – chytli se
dyš – když
kósek – kousek

sila – síla
voře – oře
vocet – ocet
vokno – okno
cera – dcera
vocaď – odtud
pocaď – potud 
koštuj – ochutnej
chlib – chléb
bojijó se – bojí se
vodkaď seš – odkud jsi
hiné – jiné
vězdičky – hvězdičky
vo tém – o tom

vo dvóch – ve dvě
kévá – kývá
dlidli – kačena
pipuška – kuře

Pokud vás toto překládání či vzpomí-
nání pobavilo, nebo vám třeba připo-
mnělo některá další slova, jsme za to rádi. 
Jestli ve své paměti najdete nějaké slovní 
perly pocházející z  dávných časů, mů-
žete nám je sepsat a  vložit do poštovní 
schránky obecního úřadu. Nezapomeňte 
uvést telefonický kontakt pro případnou 
konzultaci.  Ivana Mifková
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ZAJÍMAVÉ SETKÁNÍ V TELNICI
Známá etnografka Miroslava Ludví-

ková (1923–2005) v Telnici po sametové 
revoluci mj. pomáhala s obnovou krojů. 
Od roku 1956 pracovala jako odborná 
pracovnice etnografického oddělení 
Moravského zemského muzea v  Brně. 
Jedna z  jejích pracovních cest ji tehdy 
zavedla i  do Telnice. Ve své publikaci 
„Jako když dýchneš na sklo“ vzpomíná 
na jedno zajímavé setkání:

O tom, na koho se máš v místě obrátit, 
jsem získávala informace různě. Jednou 
jsem šla přes vesnici a  potkala muže ve 
vysokých botách, zřejmě sedláka. Ptala 
jsem se, zda by mi mohl poradit někoho, 
kdo by byl schopen povědět mi něco o mi-
nulých časech, nejlépe tak ve věku osm-
desát let.

„Já bych to nemohl být?“
„Ne, vy jste moc mladý.“
„A kolik myslíte, že mně je?“
„Tak něco přes šedesát.“
Bylo mu osmdesát šest a  nevědomky 

jsem mu polichotila. Stal se tak jedním 
z mých nejspolehlivějších vypravěčů, kdy-
koli ochotný povídat si o všem, na co jsem 
se ptala a co věděl.

Přijela jsem za ním například v  neděli 
po poledni.

„Pojďte, sedneme si ven,“ vyzval mě.
Dům stál u hlavní silnice, před domem 

byla lavička. Brzy se začali trousit z okol-
ních domů sousedé se stoličkami, aby se 
také zúčastnili besedy. Telnice byla tehdy 
velice tradiční, na bílo nalíčené domky 
měly modrou podrovnávku a v některých 
se zachovala ještě žudra. To kolem roku 
1960 v okolí Brna už tak běžné nebylo. 

Jak často jsem si na to později vzpomí-
nala, když jsem tudy jezdila na Klobouc-
ko, jako jedna z mnohých účastníků živé-
ho provozu. Všechno bylo pryč, všechno 
bylo jiné, v hluku aut by vyprávění už ne-
bylo vůbec slyšet.

Oním švarným dědečkem byl Hynek 
Konečný, který se narodil 22. července 
1873 v Telnici na domě č. 77 (rohový dům 
ulice V  dědině a  Masarykova náměstí) 
rodičům Ingáci a  Marii (roz. Sedlákové) 
Konečným. Vyučil se na hospodářské 
škole ve Šlapanicích a celý život se věno-
val rodinnému hospodářství. Oženil se 
s  Annou Zemanovou z  Měnína a  spolu 
vychovali tři děti: Annu, Jana a  Jindři-

cha. Když v  roce 1943 přišly do Telnice 
německy mluvící rodiny, které se tu měly 
usadit, museli uvolnit svůj dům č. 77 
včetně hospodářství těmto cizím osad-
níkům. (Pozn. aut.: Do domu č. 77 přišla 
početná rodina jménem Schopt z Besará-

Miroslava Ludvíková

Slavnostní okamžik položení základního kamene nové sokolovny – 20. září 1931

Sokolské hřiště v srpnu 1931 před zahájením stavby sokolovny

zachování hodnot. Vděčíme za to těm, 
co již nejsou mezi námi, ale i  těm, kteří 
v současnosti v úctě k tradicím pokračují. 
Dříve se budovalo často i bez dotací, vše 
se realizovalo v  možnostech dané doby 
a mnohdy s finančním přispěním ze své-
ho. Panoval jiný vztah k hodnotám a lidé 
si veškerého zbudovaného více vážili. 
A to jistě i proto, že pro existenci různých 
děl bylo zapotřebí jejich vlastního přispě-
ní a uskromnění. Neprospělo by součas-
ným generacím, kdyby si tohoto dědic-
tví našich předků více vážili? Větší úcta 
k těmto hodnotám by se stala skutečnou 
výhrou pro přicházející generace.

Eva Kořalníková, TJ Sokol Telnice



bie). Až do konce války tak museli jít by-
dlet ke své dceři Anně Jenišové (dnes již 
zbouraný dům č. 75 V dědině). Tehdy už 
jejich děti bydlely samostatně. Po válce 
jim byl dům i s hospodářstvím navrácen. 
Dohodli se však se svým synem Janem, 
že si své domy vymění. Manželé Hynek 
a Anna Koneční se ještě v roce 1945 pře-
stěhovali do domu č. 160 na Drahách, 
kde do té doby bydlel syn Jan se svou 
rodinou. Ten se vydal opačnou cestou 
a  nastěhoval se do domu č. 77 se svou 
manželkou Marií a  pěti dětmi: Annou, 
Františkou, Janem, Jindřichem a Marií. 

Příběh, o kterém hovoří paní Ludvíková, 
se odehrál pravděpodobně v  roce 1959, 

to už Hynek s Annou bydleli v domě na 
Drahách č. 160. Na dědečka Hynka v dob-
rém vzpomíná jeho vnuk Jindřich Koneč-
ný, který si ho neumí představit bez „faj-
fky v koutku“. Byl to hodný a sympatický 
člověk, lidé ho měli rádi. Počítal se mezi 
pamětníky, rád jim vyprávěl různé příbě-
hy ze života. Přátelil se s telnickým učite-
lem a kronikářem Františkem Pernou. Do 
poslední chvíle byl čilý a  rád vysedával 
před domem a vykládal se sousedy. Ten-
to svět opustil nedlouho po setkání s paní 
Ludvíkovou v 1960.

Když už hovoříme o rodině Konečných 
na čísle 77 a  také o  Františku Pernovi, 
nalézáme v jeho obecní kronice záznam 
o zajímavém příběhu, který mu vyprávěl 
jistý Ignác Konečný (zřejmě otec výše 
zmíněného Hynka Konečného). Příběh 

se týká bitvy tří císařů: „O chování Rusů 
k obyvatelstvu se vypravuje, že bylo hor-
ší nežli jednání Francouzů. Ignác Koneč-
ný č. 77 vyprávěl, že za bitvy přihnal se 
na jejich dvůr kozák. Na dvoře byl náho-
dou veliký hrnec plný hašeného vápna. 
Kozák v  domnění, že je to mléko, napil 
se. Poznav omyl, rozlítil se a  chtěl Ko-
nečného zabíti. Tu objevil se na dvoře 
francouzský voják, před nímž kozák se 
chtěl skrýti, ale byl Francouzem skolen. 
Pohřbili prý ho někde na dvoře.“

Zdroje: www.streliceubrna.cz, ency-
klopedie.brna.cz, etnograf Jan Blažek, 
manželé Jindřich a  Zdenka Koneční, kni-
ha Jako kdy dýchneš na sklo (Moravské 
zemské muzeum, 2004), Pernova kronika, 
obecní kronika Jindřicha Svobody z  let 
1937–1953.  FK
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Svatební fotografie z roku 1928, ženichem je Jan Konečný, nevěstou Marie Sekani-
nová. Po pravici nevěsty spolu sedí Anna a Hynek Koneční. Za pravým ramenem 
nevěsty stojí Jindřich Konečný, za levým ramenem ženicha stojí jeho sestra Anna 
(později provdaná Jenišová).

Babička Anna Konečná na dvoře domu 
č. 160 na Drahách se svým pravnukem, 
nedávno zesnulým Janem Chudáčkem 
(počátek 60. let 20. století).

Záznam etnografky Ludvíkové po setkání s Hynkem Konečným o zdejších tradicích a nářečí.
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Více na www.kili.cz/kariera

...zázemí pro nábytek a interiér

Chcete se stát jedním z nás?
Zavolejte nám na +420 725 398 961 nebo 
pošlete životopis na e-mail personalni@kili.cz

Pracoviště: Kili, s.r.o., Hybešova 1647, Šlapanice

HLEDÁME SKLADNÍKA
  Práce na jednu směnu ve všední dny 

a automaticky proplácené přesčasy

  Stravenkový paušál, zaměstnanecká sleva 
na zboží, jídelna s kantýnou v místě pracoviště, 
právní poradna zdarma
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Informace pro zákazníky 
VODÁRENSKÉ AKCIOVÉ SPOLEČNOSTI, a.s. 

e-Kapka

Zpracovala: Mgr. Iva Librová, MBA 
© VODÁRENSKÁ AKCIOVÁ SPOLEČNOST, a.s. 

Číslo 1/2021 

Jsme držiteli Národní ceny kvality České republiky 2018 

Více o  naší společnosti naleznete na: www.vodarenska.cz 

Od roku 2021 tak k možnosti platit svůj 
účet za vodné a stočné on-line přímo z 
internetového bankovnictví přibude ješ-
tě možnost urychlit zadávání platby 
unikátním QR kódem. Odpadne tak 
vyplňování formuláře pro platbu. Záro-
veň se tak platící vyhne nebezpečí 
špatného zadání čísla účtu nebo dal-
ších platebních údajů.  

Omezování plateb složenkami na poště 
je pro naše zákazníky také bezpečnější 
v tom, že nemusejí do front na poštách 
a vyhnout se tak možnému styku s člo-
věkem infikovaným virem COVID-19. 

Přestože většinu z Vás zajímá přede-
vším vyúčtování - tedy kolik jste spotře-
bovali v daném fakturačním období 

vody, vyplatí se Vám také podívat se na 
zadní stranu našich faktur. Naleznete 
zde celou řadu informací nejen o naší 
společnosti, ale taktéž o tom, co vše je 
v ceně vody zahrnuto, zjistíte podrobné 
informace o kvalitě dodávané vody do 
Vašich domácností nebo dalších nemo-
vitostí. Dozvíte se tam také různé zají-
mavosti ve spotřebě pitné vody a po-
dobně. 

Věříme, že Vás rozšiřování našich slu-
žeb potěší.  

Aktuální informace naleznete také v 
Zákaznickém portále. 

Modernizujeme možnost platby Vašich faktur  

Nabízíme novou službu - dálkové odečty vodoměrů 

Výhody dálkového odečtu 
• snižování úniku a spotřeby vody
• snížení počtu návštěv pracovníků vodáren
• vyloučení chyb u odečtu
• jednoduchý náhled přes Zákaznický portál
• snižování ztrát vody v systému

Nespornou výhodou je také omezení chyb vzniklých při odečtech, snížení počtu 
návštěv pracovníků vodáren, kteří provádí odečty osobně a zákazníci jim musí 
umožnit přístupy k vodoměrům.  
Služba je vhodná zejména pro správce nemovitostí a průmyslových areálů, škol, 
zdravotnických zařízení, ale i pro chalupáře.  
Celý systém funguje na principu přenosu dat z vysílačů umístěných na stávajících 
vodoměrech, které jsou každou hodinu přenášeny přes IoT sítě do informačního 
systému VAS.  

Po instalaci dálkového odečtu naleznete svá aktuální data spotřeby vody v Zákaz-
nickém portále, v záložce Smart metering, kde bude připraven náhled na aktuální 
stav vodoměru a historii spotřeby vody na odběrném místě. 

V případě zájmu o tuto službu nás můžete kontaktovat na emailu 
smartvdm@vasgr.cz. 

VODÁRENSKÁ AKCIOVÁ SPOLEČ-
NOST, a.s., se stále snaží zvyšovat 
komfort zákazníků a připravila pro ně 
novou službu - Dálkové odečty vodo-
měrů. Instalace dálkových odečtů vodo-
měrů probíhá dle Strategie osazování 
VAS, ale již nyní ji mohou využít zákaz-
níci, kteří o službu projeví zájem.  

Dálkově odečítané vodoměry jsou v 
dnešní době trendem v oblasti dodávek 
pitné vody a jejich velkou výhodou je 
on-line přehled spotřeby, úniků vody 
a varování o nenadálých situacích. 

Doba složenek s cenou za vodné a stočné, které bylo nutné uhradit na poště, už je dávno překonaná. Pro naše zákazní-
ky zavádí VODÁRENSKÁ AKCIOVÁ SPOLEČNOST, a.s., moderní způsoby plateb.  
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potřebujete  poh l í dat  dět i?

možnost  h l ídání  i  po večerech

lokalita: Telnice a okolí
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TELNICKÉ KROJOVANÉ

HODY
19.–20. června 2021

Srdečně zveme!

Sobota 19. června 2021 Sobota 19. června 2021 
OdpoledneOdpoledne – ruční stavění máje na tanečním parketu v areálu Sokola Telnice
19.0019.00 – posezení u cimbálové muziky Aleše Smutného v areálu Sokola Telnice (vstupné dobrovolné)

Neděle 20. června 2021 Neděle 20. června 2021 
  9.009.00 – hodová mše svatá s krojovanými v areálu kostela sv. Jana Křtitele (podle počasí příp. v kostele)
14.0014.00 – slavnostní odhalení pamětní desky Františka Vykouřila (před budovou OÚ Telnice)
14.3014.30 –   hodový průvod krojovaných vesnicí (vychází z ulice Palackého), předání hodového práva, 

po příchodu do areálu Sokola Telnice nástup telnických stárků, 
následuje hodové posezení u dechové hudby Zlaťanka 
až do 19.00 hod. (vstupné dobrovolné)

Pondělní Ženáčské hody v Růžové ulici se neuskuteční.
V průběhu programu letošních hodů bude nezbytné 
dodržovat všechna aktuálně platná nařízení státních
orgánů. Telnické hody letos pořádá Obec Telnice
ve spolupráci s TJ Sokol Telnice a telnickými stárky.
Děkujeme za pochopení a spolupráci. Těšíme se na vás…



Sportovní den dětí



Česká firma s 25letou tradicí

Fotovoltaická elektrárna
pro váš rodinný dům

Venhudova 6
614 00 Brno

fotovoltaika@joyce.cz
+420 539 088 030 www.joyce-energie.cz
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